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PÒRTIC

Us fem a mans el número 205 de Quaderns de Pastoral.
Amb aquest monogràfic us fem arribar les ponències que es
van presentar a les X Jornades d’Apostolat Seglar dels bisbats
de Barcelona, Sant Feliu i Terrassa 2007, sota el lema Preve-
res i laics en el nou paradigma cultural, pronunciades pel
filòsof Josep M. Esquirol, pel teòleg Antoni Bentué i la doctora
Rocío Figueroa. A més hem adjuntat la ponència que va pre-
sentar el pare Manel Segura a les IX Jornades i que no havia
estat publicada. També trobareu les comunicacions que es
van fer al llarg de les jornades d’enguany. Les Jornades organit-
zades per les tres diòcesis barcelonines són, tal i com es
deia en el díptic de la convocatòria, “un espai de formació i in-
tercanvi”. Un repte: reflexionar, en les circumstàncies actuals,
en com som corresponsables en la missió de l’Església.

Des del Centre d’Estudis Pastorals, concretament des de
l’equip de Quaderns de Pastoral, hem considerat adient com-
pletar el número amb un seguit d’articles que hem demanat a
laics i laiques que, des de la seva tasca professional, ens han
volgut explicar la seva implicació eclesial i què els suposa ser
portadors de la bona nova enmig del món. Amb el seu testimo-
ni ens fan partícips de com viuen la corresponsabilitat, de la
que parlàvem abans. Una corresponsabilitat que tenen, com a
seglars, de transmetre i encarnar el missatge evangèlic cadas-
cun des del seu àmbit.

Hem inclòs també l’apartat Miscel·lània, amb un article que
parla sobre les confraries escrit per Mons. Lluís Martínez
Sistach, i un altre del responsable del Departament de Bíblia
del CEP en el qual ens ressenya la recent visita del sant Pare
al Brasil. Tanca l’edició, com és habitual, l’Obrador i dues res-
senyes de dos llibres que recomanem, i estan relacionats
amb el tema del monogràfic.

Volem anunciar-vos finalment que estem preparant un segon
número dedicat a la Parròquia que pren, com a base, una en-
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questa adreçada a diverses parròquies dels onze bisbats de
Catalunya, com una mostra de la varietat de les nostres co-
munitats parroquials. Tot plegat esperem que sigui una prepa-
ració per al projectat Congrés de Teologia Pastoral que sobre
el tema Parròquia, comunitat misionera la Facultat de Teo-
logia de Catalunya i el CEP preparem conjuntament per cele-
brar el 40è Aniversari de les respectives fundacions, i que en el
número anterior de Quaderns de Pastoral ja us començàvem a
anunciar.

Mn. Josep M. Domingo Ferrerons

Director del CEP
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I.  X Jornades d'Apostolat Seglar
dels bisbats de Barcelona,

Sant Feliu i Terrassa.
Preveres i laics

en el nou paradigma cultural
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De nou aprenents en el descobriment
de la vida1

1.  L’oblit del greu i la necessitat de
redescobrir la vida

Una de les paradoxes permanents
en què ens movem és la relacionada
amb la tensió entre cristianisme i
cultura. La vanitat és el regne més
estès d’aquest món i, tanmateix, el
cristianisme fa niu en la humilitat.

darrera el curs dels estels. Ni que sem-
bli una paradoxa, la cultura purament
humana encomana a l’esperit una
mena de vulgaritat, una tossuderia,
un seny limitador d’horitzons, una in-
capacitat de percepció del misteri, que
s’encobreix amb les positures elegants
de l’escepticisme.”2

DR. JOSEP M. ESQUIROL, filòsof.

1.    Els punts tractats en aquesta exposició els he desenvolupat a: Uno mismo y los otros (Bar-
celona: Herder, 2005) i a  El respeto o la mirada atenta (Barcelona: Gedisa, 2006).

2. Cardó, La nit transparent, Barcelona, La Paraula Cristiana, 1935, p. 136. (El subratllat
és meu).

No és gens fàcil evitar la vanitat i
l’arrogància en el camp de la cultu-
ra, i tanmateix aquest és l’esforç més
decisiu que ens cal fer. Carles Car-
dó, en un dels meus llibres de capça-
lera, escriu: “Déu, per a la seva obra,
volgué gent senzilla. La vista espiri-
tual d’aquesta gent, no desenfocada
per les convencions de la cultura
humana, pot rebre més sanitosament
la llum divina i plegar-se més perfec-
tament al misteri. L’infant que creu
en el pas dels Reis és més savi que
l’aciençat que perd la idea de Déu

La vanitat és el regne
més estès.

Fem-nos ara una pregunta relacio-
nada amb una de les especificitats de
la nostra cultura científica: Per què de
les ciències humanes no ha sortir una
teràpia per l’ànima en paral·lel al que
ha passat amb les ciències de la natu-
ra (que ha donat peu a la medicina
actual)? I una pregunta subsidiària
d’aquesta: Per què, en aquest camp de
les ciències humanes, hi ha tanta

L'infant que creu en el
pas dels Reis és més
savi que l'aciençat que
perd la idea de Déu
darrera el curs dels
estels.
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fragmentació i tanta proliferació de
llenguatges especialitzats (psicologia,
pedagogia, psicopedagogia, ociologia,
sociobiologia, etc.)?

Em penso que, si més no en part,
això és degut a l’oblit del greu i del
sòl de la vida (amb les consegüents
alineació i colonització del món de la
vida). Un símptoma de l’oblit del sòl:
molts especialistes, moltes etiquetes,
moltes “patologies”, molts negocis,
molts rostres de l’aparença... Un
símptoma de l’oblit del greu: crisi de
l’educació, tall amb les arrels, menys-
teniment dels fonaments culturals...

I és sobretot per aquest oblit _o per
aquests oblits_ que es fa oportú co-
mençar de nou, o veure en el co-
mençar de nou una de les més relle-
vants tasques culturals a què estem
convidats. No es tracta però, d’una
tasca nova. És de sempre que hi es-
tem convidats, tot i que, per les carac-
terístiques del nostre avui, la tasca
agafa una peculiaritat específica així
com una major urgència.

No pas començar de nou perquè tot
el camí recorregut sigui erroni, sinó
perquè en l’important sempre som prin-
cipiants, novicis, aprenents.  O és que,
tal vegada, pel que fa a l’important,
som més savis que Sòcrates o que Sant
Agustí?

I, doncs, què pot voler dir co-
mençar de nou? Doncs, tornar a mirar
el món com si fos el primer dia. Posar

atenció en les coses que se’ns mostren
i com se’ns mostren. No pas negar-
se a l’abstracció sinó reconstruir el
camí de l’abstracció.

En aquest redescobriment de la vida,
on sempre som novicis, hi ha una
excel·lent possibilitat de col·laboració
entre uns i altres, entre tots nosaltres.
Perquè també en el camp religiós convé
recomençar. O com deia Santiago del
Cura en una conferència: “Un cop que
ja s’ha passat el purgatori de la mentali-
tat científica i del pensament racional
il·lustrat, potser ha arribat el moment
d’acostar-se als textos, als símbols, a
les descripcions i a les imatges escato-
lògiques amb una segona ingenuïtat.”3

Redescobrir la vida vol dir deixar
de banda l’actitud del “dejà vu”, del
tecnicisme acadèmic i buit, del cansa-
ment...; vol dir reaccionar contra la
cultura abstracta, esnob, allunyada de
la vida, artificiosa... i això es pot fer,
en part, donant importància al llen-
guatge ordinari (Wittgenstein), al
món de la vida (Husserl); vol dir tam-
bé cercar de nou orientació. De fet, el
saber és sobretot recerca d’orientació.
Val alguna cosa la cultura si, finalment,
no aporta orientació a la vida? I orien-
tar no és mostrar sentit, trobar sentit,
entrellucar sentit?

3.      Santiago del Cura, “La vida eterna: l’esperança cristiana en el cel en el nostre horitzó cul-
tural i religiós” a  Les darreries, Barcelona, Cruïlla, 2006.

Redescobrir la vida vol
dir deixar de banda
l'actitud del "dejà vu".



1111111111

2. El respecte o la mirada atenta

La mirada té quelcom d’estrany,
de paradoxal: la facilitat total de mirar
contrasta amb la dificultat de mirar bé.
Si hi ha llum, només obrint els ulls
se’ns apareixen les coses que ens en-
volten, però en canvi s’ha de prestar
atenció, prendre esment, per adonar-
se de segons quins aspectes de la rea-
litat i, sobretot, per tal de percebre les
coses d’una altra manera. La sola vi-
sió, la pura percepció visual gairebé
no costa cap esforç (d’on, per exem-
ple, l’èxit de la televisió), mentre que
el mirar bé, això sí que costa: dirigir la
mirada i concentrar-se en alguna cosa
suposa ja un esforç i comporta, per
tant, un cansament. A més, s’escau
que molts dels contextos en què ens
trobem ens indueixen, en general, a no
aplicar-nos massa a fons, i això, su-
mat a la nostra personal economia
d’estalvi energètic, explica que la mi-
rada atenta sigui més inusual del que
en principi es podria pensar.

Cal subratllar aquesta migradesa:
El moviment de l’atenció no és fre-
qüent, sinó rar. Comunament, tendim
a tractar automàticament les persones
i les coses, seguint pautes assumides
la majoria de vegades de forma acríti-
ca. Però per aquest procediment les
coses en realitat no se’ns mostren,
o ho fan només superficialment.
S’esdevé, de fet, que el moviment de
l’atenció no és només per a rescatar
altri o altra cosa, sinó també a un ma-
teix. Davant de l’assumpció i la repe-
tició de tòpics, davant de l’eficàcia
d’alguns esquemes ideològics de què
ens servim per a justificar les nostres
opinions –així com les accions o les

inaccions que les segueixen–, l’atenció
esdevé la tasca del que ha de començar
de nou, del que se sap subjecte de res-
ponsabilitat i cridat a ser un mateix
(tema tan vell, almenys, com la filoso-
fia mateixa). Resulta tan còmode
deixar-se portar i existeixen tants in-
teressos perquè la gent es deixi portar,
que aquesta apel·lació al si mateix, és
decisiva. I que ningú no s’enganyi
pensant que només són les “masses”
les manipulades pels eslògans de la
propaganda i pels prejudicis ideolò-
gics; també els intel·lectuals, i els
polítics, i els científics... repeteixen
els tòpics, només que, a vegades,
adornats d’una retòrica quelcom més
refinada.

Què és el que l’atenció afegeix a la
mirada, fins al punt de transformar-la
tan significativament? Per què l’esforç
de l’atenció suposa molt més que un
simple augment de la lent? I vet-nos
aquí, a la fi, amb la pregunta clau: Per
què l’atenció dota la mirada d’una
significació moral?

No cal ni dir que el concepte de
mirada s’empra ací en un sentit ampli
que, si bé comprèn l’acció dels ulls de
la cara, inclou també, i no precisament
en un segon pla, la “mirada de la ment”:

L'atenció esdevé la
tasca del que ha de
començar de nou, del
que se sap subjecte
de responsabilitat i
cridat a ser un mateix.



1212121212

a vegades és amb els ulls clucs que hi
veiem més clarament: “No tots els que
veuen han obert els ulls, ni tots els que
miren veuen.”

I també abaixar o apartar la mira-
da es pot, a vegades, fer per respecte.
Tals casos tenen quelcom de para-
doxal car qui hi aparta la mirada és
qui hi veu més bé. Precisament aparta
la mirada perquè veu o ha vist bé una
determinada situació; en canvi, qui hi
continua mirant és que no s’adona
d’allò de què hauria de fer cabal, i lla-
vors la seva mirada es converteix en
indiscreció, si no en ofensa. I a més
hi ha el que, en els casos que anem
suposant, no aparta la mirada perquè,
com que no ha sabut mirar bé, no ha
advertit allò que, per respecte, me-
reixeria aquest distanciament. Per-
què, en efecte, apartar la mirada és un
distanciament.

L’oportunitat de, en certes cir-
cumstàncies, abaixar la mirada, l’en-
tendrem encara més bé si recordem
que la vista és el sentit corporal més
directe i més efectiu: arriba ràpida-
ment i sense mediacions. Pot ser tam-
bé el més indiscret dels sentits i d’aquí
que en calgui desviar-la més d’una
vegada. D’altra banda, això ens ense-
nya que la mirada atenta no és precisa-
ment la mirada insistent i indiscreta,
sinó més aviat el contrari: la mirada
atenta és la que sap mirar amb discre-
ció. Mirar atentament no és clavar la
mirada, és més aviat dirigir la mirada
amb compte, sense presses, i amb la
flexibilitat suficient per a poder-la des-
viar quan la situació ho exigeix.

En fi, l’acció d’apartar la mirada,
a més de mostrar-nos que la més lúci-

da de les mirades no és la dels ulls, ens
comença a ensenyar encara quelcom
de molt més important: la dimensió
ètico-moral de la mirada atenta. Mi-
rada atenta comença a ser sinònim de
mirada ètica.

La pertinència de parlar de mirada
ètica es palesa també si recordem que,
en les relacions interpersonals, la ig-
norància o la indiferència que un
mateix pot exhibir respecte d’altri té ja
una significació moral. Ignorar l’altre
contrasta, precisament, amb el fet de
tenir-lo en compte, d’atendre’l o con-
siderar-lo. En aquest sentit l’atenció és
el primer moviment amb significació
ètica. El respecte requereix una aten-
ció, i l’atenció, un acostament, una
aproximació.

“Haver tingut una atenció per algú”
equival a haver-lo tractat amb respec-
te. En la pràctica pot suposar coses
bastant diferents, però amb el comú
denominador d’haver mirat bé, de no
haver estat indiferent, d’haver-se fixat
en aquesta persona i, per uns mo-
ments, haver-la convertit en objectiu
de la nostra mirada.

Quan, anant pel camí de la vida,
deixem d’atendre el que ens queda a
la vorera, això, que no pot ni tan sola-
ment ser percebut, pot ser encara
menys objecte de respecte. Sense mi-
rar, sense atendre, no només desco-

L'atenció és el primer
moviment amb
significació ètica.
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nec, sinó que fins i tot puc trepitjar. La
ignorància és antagònica al respecte.
D’aquí que en la mirada i l’atenció es
mesclin el cognoscitiu i el moral.

L’atenció a la qual ens referim ací
no prové de l’escola filosòfica, sinó de
l’escola de la vida. Arribats a aquest
punt, se m’acut un bon exemple, tret
de la cinematografia: el de la pel·lícula
d’Akira Kurosawa, Derzu Uzala,
inspirada en les novel·les de viatges de
Vladimir Klavdievic Arseniev. El pro-
tagonista, Derzu, és un vell caçador la
vida del qual es troba molt lligada al
medi que l’envolta; sembla com si ell i
la natura formessin una mateixa reali-
tat. Derzu és contractat com a guia per
Arseniev, oficial d’una expedició que
explorarà paratges desolats de Sibèria.
Al llarg de tot el relat, el que se’ns fa
evident és que la mirada de Derzu és
molt diferent de la dels altres explora-
dors. I és diferent, sobretot, en això:
es tracta d’una mirada atenta. Quan els
expedicionaris miren al seu voltant,
veuen coses molt diferents. La mira-
da de Derzu és més rica que la
d’Arseniev: veu més i més profunda-
ment. Per això, Derzu s’orienta més
bé, coneix més bé la importància de
les coses àdhuc les més petites, i és
més capaç de sobreviure en aquella
terra tan feréstega. Però hi ha encara
una cosa més important per al tema
que ens ocupa: precisament perquè la
mirada de Derzu és més atenta, és més
respectuosa: Derzu respecta perquè
veu; la seva lucidesa és alhora respec-
te envers les persones, els animals, la
natura. Arseniev aprèn de la mirada de
Derzu; gràcies a Derzu, descobreix
unes altres dimensions de la natura i
de la vida.

Així doncs, l’ètica del respecte no
pot ser cap fugida del món dels pro-
blemes quotidians. En primer lloc, per-
què la mirada atenta està al servei de
l’orientació, i no de l’orientació pura-
ment teòrica, sinó de l’orientació en la
vida, tout court. El mateix que al mig
del bosc cal mirar bé per a saber on
som i cap a on hem de caminar, la
mirada atenta és la condició per a
orientar-se en la vida. I, en segon lloc,
perquè la mirada atenta ens connecta
estretament amb el món, en cap cas no
n’és una evasió, ni una pretesa mirada
especulativa des de la talaia del pensa-
ment.

Qui presta més atenció, s’orienta
més bé i respecta més.

3. Què percep la mirada atenta?

Dels tres principals aspectes de la
realitat que percep la mirada atenta
(fragilitat, cosmicitat i secret) em re-
feriré ara només al tercer d’ells.

En un dels llibres del Zhuangzi hi
ha una història que parla molt imagi-
nativament de la “utilitat de ser inútil”.
Un fuster i el seu aprenent passen pel
costat d’un roure gegantí que era
tractat per la gent d’aquell poble com
l’esperit de l’indret. El fuster pas-
sa sense fer-li gens de cas, però
l’aprenent, que sí que s’havia aturat
contemplant un tan magnífic exem-
plar, li pregunta al mestre per què no
ha considerat la possibilitat d’aprofi-
tar-ne la fusta. El fuster li respon que
aquest arbre és inútil, de fusta dolenta
i que no és gens de profit. Ja tornat a
casa, una nit el fuster somnià el roure,
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que li deia: “Fa llarg temps que cerco
la inutilitat total, a punt he estat de
morir sota la destral, i ara per fi he
reeixit a assolir-la: en això resideix la
meva grandíssima utilitat. Si hagués
servit per a res, hauria pogut assolir
aquesta talla? A més, tu i jo som co-
ses. Com podria, doncs, una cosa jut-
jar-ne una altra? Un inútil com tu, que
has de morir aviat, com pot saber si
sóc un arbre inútil?”

Entre les coses que es podrien co-
mentar d’aquest relat, dues vénen més
al cas: el gran roure darrere de la seva
aparent inutilitat guarda un secret, el
seu secret, i aquest secret és ell ma-
teix, l’arbre. La seva intencionada apa-
rença d’inútil cerca distreure’ns per
salvar-se... Un pregunta resta oberta:
Què s’escauria si algú no es deixés
portar per la primera aparença i pres-
tés més atenció? Que potser adonant-
se de la utilitat, s’aprofitaria de l’arbre,
o tal vegada, amb més atenció, arriba-
ria a veure que l’autèntic secret con-
sisteix precisament en el fet que
l’arbre sigui capaç de guardar un se-
cret?

El segon aspecte del text que
s’hauria de subratllar aquí és la re-
ferència de l’arbre als límits del co-
neixement del mortal i a les seves va-
nes pretensions; advertència gairebé
veïna a les de Pascal: “Perquè, a veure,
què és l’home enmig de la natura? Un
no-res respecte de l’infinit, un tot res-
pecte del no-res, un terme mitjà entre
el no-res i el tot. Infinitament allunyat
de la comprensió dels extrems, el fi de
les coses i el seu principi estan per a
ell invenciblement ocults en un secret
impenetrable, i és tan incapaç de veure

el no-res d’on el tragueren com
l’infinit en què està enfonsat.” A més
de posar èmfasi en els límits del co-
neixement, també parla Pascal del se-
cret...

Per a allò que vull indicar em sem-
bla adequat el mot “secret”, però tam-
bé el de “misteri”. Tots dos remeten a
l’ocult i a allò que no es pot conèixer,
el secret amb el matís de ser quelcom
separat, reservat curosament. El fet
que hagi optat preferentment per “se-
cret” no és degut al fet que sàpiga que
hi ha algú que el guardi; potser no hi
hagi ningú...

Hi ha una cosa així com un secret
en les persones i també en segons qui-
nes coses i situacions de la vida, una
cosa així com una pregonesa insonda-
ble, un sentit inassolible. Per a justifi-
car aquesta idea hom s’ha de referir
als límits del coneixement; però aques-
ta és una qüestió no purament episte-
mològica, ans també, per dir-ho
d’alguna manera, ontològica; és a dir,
no es tracta només d’opacitat gnoseo-
lògica ans també de riquesa ontològi-
ca.

Potser aclareixi una mica el que
vull indicar amb el terme secret extra-
polant una frase d’Adorno: “La norma-
litat és la malaltia del nostre segle” –i
la del nostre–. El domini de la normali-
tat té dues vessants, essent una d’elles
la que més m’interessa ací. La prime-
ra s’assembla al que també havia ar-
gumentat. Ortega quan contraposa la
massa a una certa aristocràcia de la
intel·ligència; la segona vessant abraça
el coneixement normal de la realitat i
la hipòtesi o la promesa de transpa-
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rència. El domini de la normalitat
coincideix amb l’absència tant d’allò
excel·lent (allò que excel·leix per bon-
dat, mèrit o estimació), com d’allò
admirable (per extraordinari, per sor-
prenent, per inesperat) i d’allò miste-
riós (allò que no és explicable, ni com-
prensible). Resulta a més que, de la
mateixa manera que en la seva accep-
ció mèdica, el normal es de caire po-
sitiu, a diferència d’allò que és patolò-
gic: quan es diu que la conducta de
certes persones és normal o que algu-
nes coses que s’esdevenen són nor-
mals, s’entén que està bé que siguin
així.

Dins el camps del coneixement,
podem parlar del coneixement normal
de les coses, el qual es deu, cada ve-
gada en una més gran proporció, a la
divulgació científica. En aquest tipus
de normalitat és molt rar que hi inter-
vinguin els secrets; aquí, aquest mot
sona estrany, al·ludeix al que és eso-
tèric, al que és sectari  o a allò de què
no ens podem refiar. Però el que desit-
jo ací és justament el contrari: poder
utilitzar el mot secret sense el llast
d’aquestes associacions. I, una vega-
da més, el secret per percebre el se-
cret consisteix a esforçar-se per pres-
tar atenció.

Secret i misteri no signifiquen el
mateix que problema. El problema pot
ser resolt; secret i misteri, com aquí
els emprem, no seran mai objecte de
resolució. El problema és quelcom
objectiu, en el sentit quasi literal del fet
d’estar davant, del fet de fer front; en
canvi, el misteri i el secret són, més
aviat, quelcom que ens afecta indivi-
dualment, que ens implica, respecte de

la qual cosa ens trobem com-pro-
mesos. Així, en relació amb el tot del
món, hom resta com embolcallat,
submergit; alguns autors han parlat
molt expressivament del “sentiment
oceànic”, que no és exactament l’ad-
miració davant de res, sinó el sen-
timent de co-pertinença al món. Però
el secret és també en les coses simples
i concretes, com ara en l’arbre citat,
o en el camí del camp de què parla
Heidegger, i sempre es tracta de quel-
com que ens afecta individualment
més enllà del seu ésser com a objecte;
l’arbre apareixia en somnis al fuster, i
el camí entra en l’home: “El que és
simple enclou l’enigma del que roman
i és gran. Entra d’improvís en l’home
i requereix una llarga maduració.”
Naturalment, un altre exemple privile-
giat el tenim en l’experiència d’altri: si
realment hom no el pren com a objec-
te, sinó com a persona, la seva presèn-
cia m’ateny (no és només que jo la
pugui mirar, és sobretot ella la que,
mirant-me, m’interpel·la i m’abraça).
La presència d’altri guarda un secret.
És clar que una mirada poc atenta
sempre pot degradar la presència i el
misteri rebaixant-los a un pur proble-
ma o ni tan sols això.

Veure les coses així no significa
menysprear el coneixement científic o
considerar-lo inadequat, sinó reco-
nèixer-ne els límits, i els límits que en
general tenim en la nostra penetració
del misteri de la realitat. Per això fins

Secret i misteri no
signifiquen el mateix
que problema.
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essent aliats i admiradors del conei-
xement científic, cal oposar-se a la
ideologia reduccionista que sovint es
difon mitjançant aquest darrer. “Això
no és més que...”, és una de les expres-
sions que il·lustren més bé aquesta
ideologia. Que aquell arbre no sigui
més que un conjunt de cèl·lules, o que
fins el mateix pensament humà no si-
gui més que una complexa xarxa de
connexions neuronals... són maneres
de reduir i de no advertir el secret. La
correcció és molt simple, n’hi hauria
prou a dir que “l’arbre és un conjunt
de cèl·lules”, o que “el pensament té a
veure amb un conjunt de connexions
neuronals”, amb la qual cosa no es
pretén exhaurir-ne la realitat, ni
s’impedeix que en puguem advertir el
secret.

La ideologia reduccionista es pro-
longa en la promesa de la transparèn-
cia, és a dir, en la de la idea que, amb
el temps, ho anirem coneixent tot.
Aquest emplaçament defuig el  més
fonamental, com ho és el de la interio-
ritat. El secret no es troba només en
altri, també en un mateix, en el més
profund d’un mateix, en la immensi-
tat íntima. O potser algú pot dir, i ser
així, que s’entén del tot a ell mateix o
que és totalment transparent respecte
d’ell mateix? El més pregó de l’ésser
humà, allò que també ha estat anome-
nat ipseitat, guarda un secret; secret,
en el millor dels casos, detectat però
mai absolutament dilucidat. El respecte
no gosa mirar cara a cara la seva prò-
pia ipseitat; d’aquí que s’acontenti,
com els presoners de la caverna, amb
la visió de la seva imatge reflectida.
Només penetra una mica en l’esfera de
la ipseitat, però no li està permès pe-

netrar fins al centre, perquè el centre
és veritablement un altre. Ja hem dit
que, per a evitar malentesos, no con-
vé abusar del mot sagrat. Tanmateix,
aquí treu cap, perquè la característica
fonamental del sagrat consisteix, com
el secret, en el fet de ser a part, de
constituir un món separat pel fet
d’estar investit d’un sabor intangible.
El sagrat implica una “ruptura de ni-
vell ontològic” i al·ludeix a una trans-
cendència més enllà de la seva expres-
sió immediata en un objecte o en un
indret. Un tal nivell ontològic nou su-
posa en el sagrat un gènere de realitat
més consistent i ple que les realitats
que coneixem del món profà. Allò que
és a part no cal que estigui lluny, pot
estar en aquest mateix món, però fins
i tot ací, és una altra cosa. “Sagrat” és
un altre nom del secret.

Els sentiments més forts de la nos-
tra existència tenen a veure amb el
secret. Si una droga ens pogués anes-
tesiar la consciència de tal manera que
ja no sentís més aquesta separació que
la fereix, aquesta profunditat que la
inquieta, l’ésser humà quedaria guarit
de la seva humanitat. S’hauria deslliu-
rat de l’esperança al mateix temps que
de la desesperació.

A les promeses de transparència
convindria una cura d’humilitat. Com
deia Kant, el que més ens interessa és
el que menys coneixem –i coneixe-
rem–. Aparentment, la civilització tec-
nocientífica es caracteritza per un
creixent domini de la situació. Desxi-
frament i control: amb aquestes dues
característiques s’està presentant el
coneixement actual del genoma humà.
I, és clar, és desxiframent i és ja un
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cert control. Afortunadament, amb
l’auge del control es podran evitar al-
gunes malalties molt greus. Benvingu-
des siguin totes les aplicacions tera-
pèutiques derivades d’aquest conei-
xement. La qüestió no és aquesta,
sinó, com sempre, la mesura en què
s’han de presentar les coses. Que nin-
gú no cregui que en el desxiframent
del genoma està la resposta als nostres
interrogants més greus, ni als nostres
més profunds sentiments. El secret de
la font romandrà: sempre serà més el
que nosaltres explicarem del genoma
que allò que el genoma expliqui de nos-
altres.

Per definició, sabem poc o res
d’allò secret i misteriós. Sabem, això
sí, que és molt important i que és el
que ens interessa més. És per això que
no podem deixar de parlar-ne (malgrat
el consell de Wittgenstein dient que:
“sobre allò de què no es pot parlar cal
guardar silenci”). En una bona mesu-
ra, la filosofia és aquesta paradoxal
temptativa de parlar d’allò de què –
gairebé– no es pot parlar: discurs al
límit, en zona fronterera.

El secret i el misteri del món, de les
coses simples, de les persones, d’un
mateix... ens obliguen a adoptar una
actitud respectuosa. Respecte per allò
que no arribem a conèixer, respecte
per allò que es manté com a secret i
que constitueix l’autèntica densitat de
l’alteritat, dels altres i de nosaltres
mateixos.

Acabo aquí amb unes paraules pre-
cioses de l’Angelus Silesius: “L’abis-
me del meu esperit invoca amb grans
crits l’abisme de Déu: digues-me quin
és el més profund.”

4. Nihilisme i recomençament

Amb el mot “nihilisme” hom desig-
na la forma i el sentit de la crisi que
afecta el conjunt de la civilització oc-
cidental. La “decadència” és la forma
més explícita d’aquesta crisi. Per a
Nietzsche la cultura occidental és cla-
rament decadent. Ara bé: aquest diag-
nòstic, Nietzsche el fa a partir de la
seva concepció de la vida com a “vo-
luntat de poder”. La civilització occi-
dental és decadent perquè ha culminat
amb el domini dels febles sobre els
forts i, per tant, amb el soterrament de
la voluntat de poder. (Exemple privile-
giat de la decadència és el sacerdot:
capaç de defensar en les seves homi-
lies que una vida disminuïda és, en el
fons, la millor de les vides.)

El nihilisme és com un procés amb
dos moments. El primer moment con-
sisteix en l’anorreament de la vida com
a conseqüència de valors que se li po-
sen al damunt: el bé, Déu, la pietat, la
ciència.... El segon moment consis-
teix en la devaluació dels mateixos
valors superiors. (Deleuze anomena al
primer: nihilisme negatiu, i al segon:
nihilisme reactiu).

Una de les expressions clau d’aquest
segon moment és la de la “mort
de Déu”. Tots els noms del sentit
(Déu, Raó, Bé, Història, etc.) que
sotmetien a la vida, són devaluats, fins
aniquilats, produint-se un buit i una
incredulitat generalitzats. El nihilisme
consisteix en un sentiment de manca
de valor, consisteix en adonar-nos que
no podem interpretar el sentit de la
nostra existència amb els conceptes de
fi, unitat i veritat.
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Doncs bé, és aquí on Nietzsche
posa en lloc del “sentit de la història”
la idea de “l’etern retorn”, i articula la
proposta consistent en una transvalo-
ració de tots els valors, per la reafir-
mació de la vida. El superhome és
aquesta exaltació de la vida i de la vo-
luntat de poder. Voluntat de poder que
escull la vida i no el no res. Si la meta-
física va sortir del sofriment, la millor
solució ara no consisteix en inventar
un altre món, sinó en crear (i en crear
el que passa, que no és pas durador).
A “la veritat us farà lliure” succeeix: “el
voler ens farà lliures”, “la voluntat
d’engendrar i d’esdevenir”.

Paga la pena l’adonar-se que el
nihilisme no és la proposta, sinó que,
sobre la situació epocal diagnostica-
da com a nihilista, Nietzsche hi
llança una proposta. Em sembla que
el diagnòstic és quelcom que, en
bona mesura, es pot arribar a com-
partir. El temps del buit té quelcom
de saludable: buidant-nos ens ha tret
molt de llast innecessari. Ens ha por-
tat, també, a un sentit tràgic de
l’existència, amarat d’inquietud i in-
satisfacció. Aquest sentiment tràgic
i madur, no se’n refia –i fa bé– de
cap optimisme cientificista, de cap
utopisme moral ni de cap pragmatis-
me polític. La tragèdia no és quel-
com del que ens haguem d’alliberar,

sinó la manera d’experimentar i de
fer-nos conscients de la facticitat i
de la finitud de la condició humana.

I, en fi, el nihilisme té la virtut de
posar-nos de nou en el punt de parti-
da. Tot està encara per fer. No podem
viure de renda. Això pel que fa a la
cultura en general, però, en part, tam-
bé a la religió. El retorn als arrels i al
primer missatge evangèlic és justa-
ment un intent de recomençar. També
en la fe sempre som aprenents. És
per això que convé no equivocar-se
d’enemic: l’autèntic enemic no és el
nihilisme, sinó el cansament. El can-
sament còmplice i aliat de les inèrcies
i les seguretats superficials; un cansa-
ment que ens excusa de cavar a fons
per, tot passant per l’abisme, trobar el
sòl fecund. De Zubiri he agafat una ex-
pressió que em sembla molt adequada
per aquest propòsit, la d’“apurar
l’experiència”. La “salvació” no està
en la teoria, sinó en l’aprofundiment en
l’experiència. Però no apurar l’experièn-
cia com si diguéssim: apurar l’error
fins al final. L’experiència és el sòl de
la veritat. És l’experiència la que ens
aguanta i la que finalment pot orientar-
nos. Només la vida a fons ens pot
orientar, si és que cap orientació és
possible. Només l’arbre que arrela a
fons s’obre i s’enlaira cap  al cel.
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Preveres i laics corresponsables en la
missió

Molt agraït per la invitació a
aquestes Jornades. Jo sóc laic, i
aquestes són jornades d’apostolat
laic, és el títol general. Veure com
lliguem laics i preveres (tots som
laics, també) dintre del Poble de Déu,
correspon a un tema que ja vaig
tractar fa anys en una intervenció a
rel de l’any de l’Esperit Sant, abans
del 2000: un curset que em van de-
manar a Xile sobre què tenia a veure
l’Esperit de Déu amb laicat i ho vam
publicar a San Pablo. Crida l’atenció
perquè van posar com a coberta el
temple de la Sagrada Família de Bar-
celona i com a títol: Espíritu de Dios,
Espíritu del laicado. Com que havia
rumiat sobre el fet d’ésser creient
laic i, a més a més, l’havia pres com
a tema, vaig trobar que no era un
excés de feina preparatòria per po-
der dir-vos-en alguna cosa.

1. Les arrels paradigmàtiques de la
missió

Quines són les arrels? I aquí hi ha
dues coses que voldria ressaltar, per-
què anar a l’arrel és una mica com anar
al sòl, que és, com deia abans el Dr. Es-
quirol, el que va intentar fer el Vaticà
II. Va haver-hi el risc, després de tants
segles, d’extreure i de desvincular-
se d’aquell sòl original de l’Església.

Per això ara tornem al sòl, tornem a
les fonts bíbliques i patrístiques. Tor-
nem a l’experiència original. De cara
a entendre la missió de l’Església,
crec que és fonamental anar al sòl
originari: quines són aquestes arrels
de la missió?

Jo crec que hi ha dues coses que
van juntes, una primera és tornar a la
fidelitat de la Bona Nova (Evangeli)
anunciada per Jesús. He agafat un
text clau per comprendre la mirada
de Jesús d’anar a la realitat de fons
en un món jueu fariseu, en el qual els
mestres de la llei havien copat el vui-
tanta per cent de les sinagogues i que,
amb tota l’explicació de la llei, havien
arribat a uns constructes enormes:
tenien la mishna (la primera recopi-
lació escrita de la llei oral del judaïs-
me), que després van haver de ca-
nonitzar, i tenien els talmud (les
obres que recullen les discusions ra-
bíniques). Jesús va a l’experiència
originària, i per això té problemes
amb tota aquella evolució del mes-
tratge rabínic, i per això la gent sen-
zilla s’hi trobava bé.

En aquest punt de la fidelitat a la
Bona Nova hi ha un text que no és per
casualitat que sigui el primer text de
l’Evangeli més antic que tenim. És el

DR. ANTONI BENTUÉ, teòleg.
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text de Marc, que hi trobem les prime-
res paraules que és posen a la boca
de Jesús quan entra en escena. Diu
l’Evangeli que va ser batejat al Jordà i,
un cop batejat, se’n va anar cap a
Galilea a predicar la Bona Nova. El text
posa en boca de Jesús: “ha arribat el
temps”, el kairós. No és el temps cro-
nològic. Ha arribat el temps revelato-
ri, el moment d’anar a fons, el moment
de mirar bé. I en què consisteix aquest
moment de mirar a fons el temps?

2. El Regne de Déu s’ha apropat

Consisteix en que el Regne de Déu
«s’ha apropat», és la traducció correc-
ta. Se sol traduir a vegades per “és a
prop”, donant la  impressió que és una
perspectiva de temps, que falta poc.
Serà l’any que ve, d’aquí dos anys,
quan arribi. Però aquí el sentit no és
temporal sinó espacial: el Regne de
Déu s’ha apropat; és a dir, Déu, per
culpa d’abstraccions, havia resultat
allunyat i castigador si t’hi acostaves
massa. El Summe Sacerdot podia en-
trar un cop l’any al santuari del tem-
ple i deia el tetragrama. Ningú més el
podia dir. Només els justos podien
acostars-hi, i els pecadors quedaven
lluny. És el tema de la justícia del
complidor de la llei, amb una quantitat
de matisos que marcaven una mena de
puritanisme farisaic i, per una altra
banda, hi havia la pobra gent, els ig-
norants de la llei, que eren pescadors
que pescaven de nit i dormien de dia
i, per això, si anaven a la Sinagoga
s’adormien i no s’assabentaven de
moltes coses. Tenien un mal ofici. El
pescador era pecador per ofici, per-
què el feia ignorant de la llei.

Aquest tema marcava la perspec-
tiva d’un Déu llunyà que només era
per gent complidora de la llei, gent que
tenia temps per això i, com més com-
plidors eren, més se sentien els més
coneixedors de Déu.

És davant d’aquest tipus de Déu
llunyà i castigador, que Jesús entra i
diu: "doncs bé, ha arribat el moment
de descobrir que el Regne de Déu s’ha
apropat a tota la gent del carrer", diem-
ho així. Aquest és el tema fort, però
llavors continua: convertiu-vos (meta-
noeite), canvieu de mentalitat (no vol
dir resar més Parenostres, això no
costa gaire) i creieu en aquesta Bona
Nova  que el Regne de Déu s’ha apro-
pat, que Déu no és llunyà i castigador
sinó acollidor, proper.

3. L’arrel és la misericòrdia

Aquest és el tema fort de l’arrel
que hem de retrobar. De fet, a l’Antic
Testament, també les formes del sòl,
en el sentit del punt bàsic, és troben per
exemple en la teofania de Moisès.
Mosiès trenca la llei i mata tres-mil
persones perquè feien religiositat po-
pular buscant si podien menjar amb el
Toro Apis de la fertilitat (el vedell
d’or). Fon el vedell, i se’n torna cap a
la muntanya. I Déu li ve a dir: “mira,
ara tranquil, dorm una mica aquí, jo
passaré”. I desprès ve aquell tema

Descobrir que el
Regne de Déu s'ha
apropat a tota la gent
del carrer.
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notable. Comença a mostrar-se com
és: raham (cim etern), rehem (amor
gratuït), hesed (misericòrdia), erek ap
payim (lent a la còlera) i amén (fidel).
I li canvia la plana a Moisès, és a dir el
puritarisme mosaic. El que ha fet amb
els tres-mil no té res veure amb el que
Déu és: acollidor.

Aquesta és l’arrel. No és una inno-
vació de Jesús, és retrobar les arrels.
I, de fet, sempre la tradició jueva deia
que Déu és raham, la paraula que con-
servarà l’Alcorà en iniciar tots el ca-
pítols: Alà és rahamin, misericordia o
cim etern. Alà és clement  i misericor-
diós i Déu és amor, acollidor o miseri-
còrdia (hesed). Aquesta és l’arrel del
cristianisme originari i, per tant, de la
missió. Aquesta innovació tremenda,
aquest tornar al sòl baixant de les abs-
traccions que l'havien pogut allunyar
d’això, li va costar la vida a Jesús. De
fet és la causa principal de perquè el
van condemnar a mort, a part que ell
experimentava, com actitud personal,
aquesta proximitat en el tema de
l’abbà (papa) i això, ho mostra Joa-
quim Jeremias, no s’ha trobat a cap
altra pregària jueva. Cap jueu, en la
seva espiritualitat de pregària, gosa dir
a Déu “Pare meu”, i ve Jesús i totes
les seves pregàries comencen amb
“Pare meu”, i els cristians seran els qui
gosen dir (m’agrada aquesta introduc-
ció litúrgica “gosem dir”), Pare Nos-
tre, aquesta aproximació de Déu fins
a poder-li dir “papa” com els nens pe-
tits. Això és una gosadia. Era la blasfè-
mia de Jesús, i fou la causa per la qual
el Sanedrí el condemnà a mort. Fona-
mentalment, d’aquesta manera és feia
dir Fill de Déu, i realitzava un apropa-
ment a la gent del carrer que era into-

lerable i que no lligava amb el purita-
nisme sel·lectiu, condicionat, etc.

4. L’experiència fundant

I aquest és el punt primer. Junta-
ment amb ell ve el que fa l’experiència
originària del cristianisme, és a dir,
quan condemnen a mort Jesús. Marc,
per exemple, de manera molt dura,
posa en boca de Jesús, com a última
paraula, la creu. Aquella fou l'única
pregària que no comença per Pare,
sinò que cita el Salm “Déu meu, Déu
meu, perquè m’heu abandonat”. Això
és assumir la temptació. Assumir
l’angoixa que hagués estat una presa
de pèl: “m’he equivocat, Déu no era
proper” ("perquè m’heu abandonat").
L’abandó de Déu és que amb la mort
s’acaba tot, el sheol ja no tenia raó, i per
això el deixen tots. Els sinòptics diuen
que dels deixebles no n’hi havia cap.
Només algunes dones s’ho miraven de
lluny, diu Mateu. Joan afegirà, ja des
d'una tradició més eclesiològica, que hi
va anar un deixeble i va portar la mare.
Però només ho va dir un Joan que és
més tardà. El tema és que Jesús era
com un fracassat. Els d’Emaús, que
també se n'anaren segons Lluc, venen
a dir: “era bona persona però no ho era
el Messies. Anem que no ens agafin”.

I tot de cop, Jesús a partir de la
creu, sap explicar a aquells deixebles
que esperaven d’Ell una altra cosa: tot
el tema de l’expectativa messiànica, de
les baralles de la parentel·la, primer els
parents a la dreta i a la esquerra, la ins-
tauració del regne com el de David,
etc. I no se n'adonen fins que el veuen
mort i, després de dir: “era bona per-
sona, però Déu no estava amb ell”.
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El mateix Jesús assumeix l’angoixa
d’aquest risc. Lluc escrigué que no va
caure en la temptació de l’angoixa de
l’abandó de Déu i, per això, posà com
a última paraula: “Pare a les teves
mans encomano la meva vida”: ja sóc
acollit. Però sense saltar-se la tempta-
ció del risc angoixant que el no-res
pugui ser la darrera paraula de la reali-
tat. Aquest risc que tenim tots el éssers
humans de l’angoixa existencial, sobre-
tot davant l’experiència que jo puc
deixar d’ésser jo amb la mort, el va as-
sumir Déu amb Jesús. No se’l va saltar,
l’assumeix també.

5. L’experiència pasqual

Aquí ve el que en diem “l’expe-
riència pasqual”. Aquests deixebles
que amb Jesús eren poc inteligents i
covards, que no entenien res sense Je-
sús, és tornen lúcids i valents. Aquest
és l’enigma original del cristianisme:
com explicar aquesta transformació
fulminant, que paral·lelament la té
també Pau tal com ens explica, de ma-
nera autobiogràfica, a Gàlates?. Pau,
que de primer persegueix els cristians,
que és com si digués “aquests els ma-
to i desprès me’n vaig a Damasc a
veure si se n’ha escapat algun”, des-
près se’n va anar tres anys a Aràbia i
després a Jerusalem, a connectar-se,
a veure si la seva experiència era la que
havien tingut Pere i Jaume. Què li va
passar a Saule que va passar de per-
seguidor a apòstol?

Aquesta és l'experiència fonamen-
tal. Els qui la van fer donen com a raó
d’aquesta transformació fulminant,
que han vist que viu aquest Jesús que

ha mort. La paraula tècnica, ofte, no
és en passiva. No és “es va aparèixer”,
com si ho veiéssim per televisió i tin-
guéssim un reportatge gravat, no. És
una experiència inseparable de l’Es-
perit de Déu que suscita i dona els ulls
per veure, per mirar bé. Aparentment
Jesús ha mort, és l'última paraula, però
és l'experiència que és revela. Desco-
breixen que viu, i ho descobreixen amb
tal evidència que els transforma la vida.
I no hi haurà Sanedrí que els aturi,
no hi haurà Neró que els aturi. És
l’enigma de la transformació fulmi-
nant, aquesta experiència és fundant en
el cristianisme, el que en diem el ke-
rigma. Van descobrir que aquest Jesús
que ha mort (amb la qual cosa sem-
blava que Déu l'havia abandonat), viu.
Per tant, tenia raó Jesús en allò que Ell
va revelar la bona Nova, i per la qual
el van condemnar a mort. Déu li ha
donat la raó ressuscitant-lo, llavors és
recupera la causa de Jesús, és a dir el
Regne de Déu s’ha apropat. Tenia raó.
I el kerigma és el sòl fonamental que
dóna raó, confirma que Déu és pro-
per, no llunyà, i que això no és blasfè-
mia sinó que és perquè l’Esperit de
Déu realment ungia Jesús. Per això
aquesta perspectiva correspon a allò
que Déu és, el seu Esperit Sant. Això
jo crec que es el sòl fonamental de tota
l’Esglèsia perquè aquí es fonamenta la
missió. De fet la paraula apòstol es
fonamenta en aquesta experiència.
Diem «els dotze apòstols», és veritat,
els dotze són apòstols però hi ha apòs-
tols que no són dels dotze. Què és, per
tant, el que fa ser apòstol? L’expe-
riència que la mort de Jesús no ha es-
tat la darrera paraula, i que Ell tenia
raó. Una de les fòrmules  més antigues
del Nou Testament (I Co, 15), en la
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qual Pau cita una tradició anterior
_que ja és tradició quan escriu la car-
ta, a l’any cinquanta tres o cinquanta-
quatre_, diu: “Jo us dono per tradició
el que a mi m’ha arribat per tradició”:
i afegeix: “que Jesús va morir pels nos-
tres pecats i que va ser vist per Que-
fes, pels dotze i per més de cinc-cents
germans”. I hi afegeix de la seva colli-
ta: “i al final de tot va ser vist per mi".
Veure amb ulls de fe, per tant. És com
si digués “jo també sóc apòstol”.

Això feia que en la tradició patrís-
tica antiga, a Maria Magdalena (que
segons Joan és la primera que el va
veure) li deien l' "Apòstol dels Apòs-
tols", perquè, deia, Pere, Joan i els al-
tres no el veieren fins a Galilea. El
kerigma els el va portar Maria Magda-
lena. Ells que s’esperin! Encara no
havien fet l’experiència. Per això ella
era l’Apòstol dels Apòstols. Pau serà
l’Apòstol dels gentils perquè aquesta
experiència en la qual fonamenta la
seva transformació i la seva missió
també l’ha feta ell, encara que no fos
present a l’últim sopar.

Per tant l’apostolat a l’Església es
fonamenta en l’experiència creient que
aquest Jesús que ha mort, viu.  Aquest
“l’han vist” no és exclusivament, ni
molt menys, ni principalment, el que
van veure amb ulls de la carn. Els ulls
són per veure el món. Els ulls que dóna
l’Esperit, són inseparables de l’expe-
riència creient: El van veure els qui van
creure en Ell, com diu la fòrmula i, per
tant, aquest tema no és que ells van
veure i podien fotografiar-lo, i nosaltres
hi creiem. És que ells també hi van
creure. D’alguna manera Pentecostès
és inseparable de la Pasqua: el que per-

met l’experiència Pasqual és l’Esperit
Sant. I això ho vivim nosaltres també:
aquesta experiència Pasqual en la fe, és
l’experiència que aquest Jesús que ha
mort, viu. I que tenia raó. I això és el
que marca, i com més a fons es mira
això en l’Església, encara que sigui dos-
mil anys desprès, més es va al sòl de la
missió apostòlica. No vivim de renda
desprès de dos-mil anys. Hem de retro-
bar l’arrel i veure-la avui. Aquest és el
fonament de la missió: si falla això, fa-
lla la missió. Quedem amb inèrcies que
s’accentuen amb el pas dels anys.

Fixeu-vos que no és per casualitat
que potser els dos textos més antics
de tot el Nou Testament són similars,
però el més llarg és el de 1Co, 15, la
formula kerigmàtica tradicional: “us
dono per tradició el que m’han donat
per tradició”. Ja a l’any cinquanta-
quatre era tradició. Això toca els talons
del fet Jesús i, per tant, la fòrmula no
l’ha creada Pau. Pau la cita literal-
ment. Fins i tot el grec que hi ha allà
no és paulí, està pensat en arameu, és
ple d’arameïsmes. I el mateix trobem
a la mateixa carta, capítol onze, ver-
set vint-i-tres, introduït de la mateixa
manera, “jo us dono per tradició el que
a mi m’ha arribat per tradició que ve
del Senyor Jesús”, i cita la fòrmula
que conservem fins avui dia com a
fòrmula de la consagració eucarística:

L'apostolat a l'Església
es fonamenta en
l'experiència creient
que aquest Jesús que
ha mort, viu.
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“el Senyor Jesús, la nit que el van trair,
prengué el pa...”. I cita la fòrmula pre-
prepaulina, que és anterior a l’any cin-
quanta tres. Per tant, l’experiència que
la mort de Jesús no ha estat l'última
paraula i, per tant, que tenia raó, mar-
ca el fonament del kerigma de la mis-
sió. És com per celebrar-ho. La for-
mula celebratòria gairebé coincideix
immediatament: és reunien per cele-
brar que la mort de Jesús no ha estat
la darrera paraula. Aquest fet és per a
nosaltres, no és per Jesús. Ens revela
que la nostra pròpia mort tampoc no és
la darrera paraula. És l’esperança pas-
qual que desenvoluparà Joan al capítol
sisè, “qui menja la meva carn i beu la
meva sang, està en mi i jo en ell”.

Aquest és un tema originari, el més
originari del cristianisme que marca el
kerygma i la seva celebració: l’anunci
pasqual i la celebració pasqual. Tenim
les dues formules pre-paulines. Aquí hi
ha les arrels paradigmàtiques de la mis-
sió i és el que s’ha d'aprofundir en la
missió.

6. Fugacitat de la vida i mortalitat

La vida és molt bonica, però, és
clar, tot el que és, és per a no ser. Ben
mirat dura ben poc la vida del que viu.
Ràpidament tots estarem al cementiri.
Allò que és permanent són els cemen-
tiris, la vida és tant fugaç que és esta-
dísticament menyspreable gairebé per
allò que és vivent, i això provoca el
problema existencial. Un pot dir “sem-
pre moren els altres”, però tot el que
viu és per a morir ràpidament. Per
tant, de la suma de morts no en sorti-
rà mai mortalitat. Aquí hi ha aquest

problema i, en copsar aquest proble-
ma, te n’adones de la Bona Nova tre-
menda que, encara que sembli que és
la mort, el no-res, la darrera paraula,
en l’horitzó podem confiar que és la
vida l'última paraula. Mirant més a
fons la veritat, i anant més enllà de les
aparences, en descobrir això, és per
celebrar-ho. Es més que la grossa i
més que si guanya o no el Barça.
Aquest és el problema principal i per
tant, és la salvació principal. És el
kerygma, l’anunci. Perquè, si fos la
mort la darrera paraula, encara que la
vida sigui mes o menys entretinguda,
quina importància tindria haver estat
Teresa de Calcuta, o Isabel Presley?
Tot plegat hauria estat per a no-res.
Si mirem cinc-mil anys endarrera, a
Mesopotàmia: ¿quina diferència hi
hauria hagut si un tipus era un bon veí
en la quotidianitat o passava fent la
guitza al veí? Tot ha quedat en no-res.
S’imposa l’anonimat del no-res i
l’oblit: és la “vanitat de vanitats de
l’Eclesiastés”. És el problema que fa
dir a Job: “maleït sigui el dia que van
dir al meu pare, has tingut un fill” o
“feliç l’avortó que no ha vist la llum”.
És assumir realment aquest risc d’ab-
surd. Però si  hi ha una experiència que
corregeix aquest risc que va més a
fons, i ens diu que som acollits i que
aquesta és l'última paraula, llavors, és
clar, és Bona Nova. És possible la fe-
licitat i superar l’angoixa.

7. La missió del poble de Déu:
l’anunci d’un Déu relacional

A partir d’aquí parlem de la missió
del poble de Déu per al món i dins del
món. Aquest poble de Déu _com va
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dir Lumen Gentium_ són tots aquells
que deriven de l’experiència apostòli-
ca originària anunciada: que no ha es-
tat la mort la darrera paraula i que Je-
sús tenia raó i, per tant, que Déu,
ressuscitant-lo, li ha donat la raó, ha
ratificat la seva causa, ha confirmat
que no era un eixelabrat, sinó que allò
corresponia a  l’experiència que Ell te-
nia de l’Esperit de Déu que l’ungia,
que el penetrava (Crist, el Messies,
l’Ungit).

Aquesta experiència marca una
correcció tremenda que consisteix en
saber que Déu s’ha apropat. Déu és
proper. Déu és acollidor. És si matern.
És Pare-Mare, com diu el Catecisme.
Aquesta denominació del Pare-Mare
no és un tema masclista. És a dir el
sexe no corre en Déu. No useu Déu
en funció de la superioritat masclista,
perquè això és contradictori al que vol
dir Pare, que és acollidor. És no usar
Déu en funció del propi melic, dels
propis interessos egocèntrics, que és
el que tendim perquè també venim del
ximpanzé, i funciona així a la selva, a
la naturalesa.

El tema de Jesús és que, com que
Déu és acollidor, és sortida de si ma-
teix. És amor gratuït. És el sentit de
l’existència, o sigui la coherència amb
allò que Déu és, la fidelitat al seu es-
perit, al seu únic esperit. No és un tema
de poder, d’agafar com a criteri el que
ens ve de la selva: el més fort s’imposa
a costa del més feble i, a més a més,
usant Déu en funció del poder: si Déu
està en mi encara esclafo més els al-
tres. No és això, perquè això és pecar
contra el primer manament de la llei de

Déu. És usar Déu en funció de vani-
tat.

En aquest sentit, el tema trinitari
té a veure amb què els cristians no
creiem en un Déu estàtic, un gran so-
litari omnipotent. Creiem en un Déu
relacional és: Déu no és jo, és jo-tu, i,
per tant, la imatge i semblança de Déu
és relacional. L’ésser humà és  més
humà (imatge de Déu) com més rela-
cional. No com més poder té, sinó
com més jo-tu és, com més sortida
d’un mateix té, per què dir Pare és  de-
finir-me en relació al "fora de mi". És
relacional. Les persones són relacions.
És la Trinitat.

Aquest és el sentit, el sentit de
l’existència. La crida a la llibertat és
prendre consciència que el fonamen-
tal és el descentrament, l’obertura cap
a l’altre, l’alteritat, i no usar l’altre en
funció del propi melic, que és el que
ens sortiria de fer per mer instint ego-
cèntric de la selva. És l’aportació de
la llibertat que requereix la conscièn-
cia que val la pena decidir lliurement
en aquesta direcció, i això és el que
ens revela Jesús: que val la pena, i Déu
li dona la raó. I Ell és el que va fer per
beneit. Per això el deixen sol, és com
si diguessin: “no el seguiu que acaba-
reu malament”. Però llavors ve l’ex-
periència ens recorda que té raó tot
aquell qui afronta la seva vida relacio-
nalment. És a dir que no agafa el pro-
pi melic com a criteri, sinó el descen-
trament, l’alteritat. Té raó encara que
el matin per això, com van matar Je-
sús.

El Sanedrí no pot aturar els deixe-
bles perquè són relacionals, i els màr-
tirs igual, i Sant Francesc d’Assís i
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Pere Casaldàliga i Teresa de Calcuta. I
tot és descobrir que allí hi ha el sentit
transcendent de l'existència  i la  moti-
vació de la llibertat, i, per tant, la feli-
citat, que és la consciència del sentit.
D'això en diem la santedat. La sante-
dad és juga en la fidelitat a l’esperit de
Déu. En diem caritat: Déu és amor
gratuït, per tant el criteri de la sintonia
amb Déu és la gratuïtat.  Això marca-
rà el Concili.

El Judaisme tardà va polemitzar
amb Jesús que arribava amb una pe-
dagogia provocativa a dir coses: “Les
prostitutes us passen davant al Regne
de Déu”. Ells deien: però que s’ha cre-
gut aquest? Jesús s’adreçava a aque-
lla gent que es portaven molt bé, eren
molt sants, amb aquest concepte de
santedat que, a vegades, posem nosal-
tres (anaven a missa cada dia o a la si-
nagoga, o les sabien totes de me-
mòria). L’Evangeli està ple d’aquest
capgirament de perspectiva. No vol
dir: “visca la prostitució”. Vol dir: “vis-
ca la gràcia i compte amb els purita-
nismes en posar Déu separat de la
gent”. Déu es fa proper a tota la gent
del carrer, i això és la Bona Nova.  El
publicà va baixar just davant de Déu i
no ho va fer l’altre, perquè era el fari-
seu conscient de la seva puresa davant
de Déu.

El cristianisme original va desco-
brir també que Déu és això. Aquesta
Bona Nova trenca les closques narci-
sistes. No és només pels jueus, és per
als gentils igualment. Això és la catoli-
citat, trencar la diferència: Déu és per
a tothom. Com diu Sant Isidor de Se-
villa, en l’etimologia: “catòlic vol dir
universal i no sectari, com diuen els
heretges”. El puritanisme és heretge,

_hairesis vol dir parcial_. El sectaris-
me sempre és heretgia. Déu és univer-
sal i, per tant, està dirigit a tota la gent
del carrer, i la missió ha d’anar a tota
la gent del carrer. Sense condicions,
com Déu, perquè ja no tindria gràcia
si fos amb condicions: gràcia vol dir
gratuïtat. Aquí ve la raó per la qual la
tradició cristiana va refusar, com he-
retges els pelagians. Eren monjos que
es llevaven cada dia a les quatre del
matí, resaven, dejunaven...heretges!
per l’experiència d’Agustí, per què?
perquè condicionaven la gràcia, no
són les obres les que mereixen la grà-
cia, no tindria gràcia. Això és pelagia-
nisme.

Descobreix que ets acollit. Desco-
brir-ho serà la motivació que, com a
conseqüència, et portarà a actuar gra-
tuïtament i gestaràs una ètica de la
gratuïtat que és l'única ètica cristiana.
“Sigueu misericordiosos com Déu és
Misericòrdia”. I aquesta és l’expe-
riència de Jesús. Les obres segueixen
l’experiència de l’acolliment, que és el
nucli originari. Això marca la capaci-
tat de martiri i la capacitat d’anar més
enllà de la llei, no judicar ni condem-
nar ningú, posar-te en la pell de l’altre,
mirar bé l’altre, la fragilitat que tots
tenim i l’altre també, i ser misericor-
diosos.

8. L’estructura de l’Església segons
«Lumen Gentium»

Això és el que significa universal.
Per això la Lumen Gentium, amb mol-
ta genialitat, proposa l’estructura de
l’Església. Diu de primer, “és un mis-
teri”, és fonamental, (primer capítol).
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Segon, és el poble de Déu. Primer, per
tant, l’Església no és jerarquia, som
tots germans iguals, fills del mateix
Pare. És una afirmació que el sagra-
ment principal no és l’orde, és el bap-
tisme, en el qual participa tot el poble
de Déu fent a cadascú profeta, sacer-
dot o rei.

En el capítol tercer diu que en
aquest poble de Déu hi ha un grup
que té el carisma de la conducció,
que va vinculat al sagrament de
l’orde, al servei del poble de Déu.
L’orde està al servei del baptisme, no
a l’inrevés. I assenyala que hi ha un
carisma de conducció, col·legiat.
Més endavant diu que no quedi no-
més el Papa (que per accident va ser
així al Concili Vaticà primer) que és
el “primus inter pares”. La col·legia-
litat ve al capítol quart. La majoria
del poble de Déu són els laics i la
constitució entén per laics els que la
gent entén per laics, els que no són
ni capellans ni monges.

El capítol cinquè, fa referència a la
vida religiosa i el laicat; diu: “vocació
universal a la santedat”. És a dir, la
santedat no és regeix per les formes de
vida, sinó pel descentrament, per la
caritat. Una dona amb dotze fills i amb
tot el sexe que implica, pot tenir més
sintonia amb el que Déu és, que una
monja de clausura. Depèn de la cari-
tat, no són les formes sinó la coherèn-
cia amb l’Esperit que animava Jesús,
el criteri de sintonia amb el que Déu
és, la vocació universal a la santedat.

A partir d'aquí ve el tema quart,
important, que és la vocació dels laics
i, en lloc de definir-los com feia l’antic

Dret Canònic (els laics són els que no
són capellans ni monges), agafa el
tema positiu: els laics són la major part
del Poble de Déu, que l’Esperit Sant
els dona la vocació de ser laics.

9. La vocació dels laics

El tema és vocacional, a vegades
diem “preguem per les vocacions” i
pensem en els capellans i monges de
seguida. I com que n’hi ha pocs, pen-
sem que estem malament. ¿I si
l’Esperit Sant considera que ja són
prou, i potser que són massa, i el que
vol és que la vocació del laic, majori-
tària, funcioni més a fons?  El tema es
pot mirar en positiu. El que cal és que
el laicat assumeixi a fons la seva vo-
cació i que el sacerdoci, que està al
servei del Poble de Déu i, per tant, per
ajudar a què els laics, assumeixi més
profundament la seva vocació.

Si llegiu Lumen Gentium 31, quan
diu la vocació del laic, aleshores la
precisa: el prototipus de la vocació del
laic no és el sagristà, no és el que pas-
sa moltes hores en el redòs de la parrò-
quia sota la sotana del capellà, o el que
va més a recessos i sembla més un
monjo, i desprès torna la vida secular.

La vocació del laic es juga en la
seva inserció secular. El text diu, i ho
defineix llargament (n.31): “ser laic en
la inserció i en la vida familiar (òbvia-

Cal que el laicat
assumeixi a fons la
seva vocació.
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ment relació sexual de la parella, tam-
bé), social, política, economica...”

Anar al recés és pendre distància
de la inserció, per rumiar millor. Això
està molt bé  sempre que després això
activi millor a ser fidel a  la teva voca-
ció en la inserció. La vocació no es
mesura per les estones de recés que
fas, per les estones que t’assembles
més a la monja o al monjo, al capellà,
sinó que és mesura en relació a la fi-
delitat a la teva vocació, que és juga en
la inserció secular.

En aquest sentit els capellans hau-
rien d’assumir-ho, però sovint, entre
tots, ho fem a l’inrevés. Els bons laics
passen hores a la parròquia, deixen la
família, quan el que cal impulsar-los a
que siguin fidels a la seva vocació, que
es juga fora de la parròquia.  La parrò-
quia val si ajuda a la vitalitat de la seva
vocació, que marca la transformació
possible del món, en la inserció secu-
lar. Aquest és un tema molt important.

10. Corresponsabilitat entre laics i
preveres

La corresponsabilitat entre laics i
sacerdots, que és el tema de les Jor-
nades, és segons dos carismes dife-
rents: un és el carisma propi vinculat
al sagrament de l’orde (tot i que  a la
base hi ha sempre el cristianisme
comú, la missió apostòlica ens pertany
per igual a sacerdots i laics). Hi ha
l’experiència pasqual i assumir que
això significa que Jesús tenia raó i que,
per tant, hem de fer present al món i a
nosaltres mateixos que som acollits, que
Déu és proper. Descobreix-ho i això

motivarà la teva ètica com a conseqüèn-
cia, i serà ètica de gratuïtat; no serà
mai puritana, menyspreadora de l’altre.

L’altre carisma, va vinculat a un
sagrament: el sagrament de l’orde que
és el carisma de la conducció (Dei
Verbum). Només els bisbes, pròpia-
ment, i els capellans participen del ca-
risma del sagrament de l’orde episco-
pal i de l'orde sacerdotal. El mateix
catecisme ho explicita, fidel al Vaticà
II, quan distingeix els sagraments en
tres tipus: sagraments d’iniciació
(baptisme, confirmació i eucaristia)
sagraments de reconciliació (penitèn-
cia i unció dels malalts) i sagraments
de servei (matrimoni i orde). L’orde
està al servei del que significa el bap-
tisme de tot el Poble de Déu. “Amb
vosaltres soc germà, per vosaltres sóc
bisbe”, com deia Agustí i cita el text
del Concili. En aquest sentit, l’evolució
en processos d’abstracció de l’Església,
sobretot a l’Església llatina, ha provo-
cat a vegades deformació d’aquesta
participació de tot el poble de Déu amb
carismes diferents (Corints 12). L’Es-
perit és un i ha donat carismes dife-
rents per compartir-los; no per a do-
minar l’altre sinó per compartir-los.
Cadascú des del seu carisma ha de
compartir la manera com l’Esperit de
Déu suscita la fe encarnada en el seu
context. Ha de descobrir en el seu
àmbit en què ha de ser fidel a l’Esperit.
Llavors la conducció ha d’ésser com
un carisma que busca en quina línia
l’Esperit vol que l’Església és con-
dueixi en la seva missió, perquè el món
cregui, descobreixi la Bona Nova. I
aquí hi ha elements que implica saber
escoltar.
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L’esquema que va objectar el Con-
cili Vaticà II, és un esquema que havia
derivat, “sin querer queriendo”, com
diuen a Xile, del Vaticà I, quan va que-
dar només a l’Església el sagrament de
l’orde i el Papa (al qual hi dedicava
quatre capítols). D'aquell Vaticà I en va
quedar com si l’Església fos gairebé
només el Papa. Desprès s’hi afegeix la
col·legialitat i el Poble de Déu i, a més,
diu, primer és el Poble de Déu. És el
gran procés que hi hagut, en relació
complementària profunda, del Vaticà
II respecte del  que havia deixat penjat
el Vaticà I.

Aquest tema marca una eclesiolo-
gia diferent a la de les tradicions me-
dievals en l’Església llatina, molt vin-
culades a l’exemple monàrquic, im-
perial i de societas perfecta, entesa
com piramidal, que va ser l’esquema
anterior a la Lumen gentium, i que al-
guns volien posar com a esquema de
l’Església.

L’esquema piramidal posa com a
categoria primera l’orde que marcava
jerarquies. Hi havia una Església do-
cent en la qual els altres eren orelles
que complien ordres. Aquest esquema
de magisteri suprem de l’Església, el
Concili el va rebutjar i va dir: “no.
L’Església primer és Poble de Déu, no
societas perfecta”. És a dir, primer
tots som iguals i, per tant, primer són
els sagraments del Baptisme i de
l’Eucaristia, comuns a homes i dones.
Si aprofundíssim el què vol dir que el
fonamental és allò que significa el bap-
tisme, potser no neurotitzaríem tant
sobre perquè les dones no reben el sa-
grament de l’orde, ja que el sagrament
de la participació sacerdotal principal

és el que significa el bateig comú a ho-
mes i dones per igual. Aprofundir en
això desneurotitza l’altre, i si el servei
de l’orde el tenen més els homes, po-
dríem enfocar la cosa d’un altre ma-
nera, òbviament: les dones ja fan tants
serveis, que en facin algun els homes!

I aquesta eclesiologia s'acosta al
món de l’església oriental, que és
menys monàrquica, més patriarcal,
més col·legiada. Aquest és un dels
grans temes que va fer patir a Joan Pau
II, quan va dir “ajudeu-me a fer una
forma d’exercir el papat que sigui més
d’acord amb la tradició oriental” i, per
tant, sigui més col·legiada. Però, és
clar, hi ha unes inèrcies tremendes.
L’Església és un vaixell molt gros, a el
Vaticà, la jerarquització... Per tant, pair
el Vaticà II requereix temps i ser-hi, i
moltes reunions com aquesta i més.

11. Acompanyament dels laics i per-
sistència del clericalisme

Jo voldria proposar un tema, ja que
vinc d’Amèrica Llatina, que és va
plantejar als bisbes en el darrer Síno-
de, de Santo Domingo a l’any 1992.
Hi va anar Joan Pau II a iniciar-lo, set
bisbes i algun cardenal del Vaticà que
s’hi van quedar durant tot el Sínode
que va ser presidit pel Cardenal Soda-
no. Hi ha dos temes que són una apor-
tació que avança en relació als Síno-
des anteriors, el de Medellín del 68 i el
de Puebla del 79. Aquests dos temes
són el del laïcat i el de la inculturació
del laïcat, que també hi és insinuat,
però també assumit amb força. El del
laïcat és notable i us vull llegir, acabant
amb això, textos magisterials del Sí-
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node de Santo Domingo. És a nivell
del sagrament de l’orde. Més del cin-
quanta per cent del Poble de Déu és a
Amèrica Llatina i en aquest Sínode hi
són els representats bisbes d’Amèrica
Llatina. És una trobada més important
que els Sínodes de Cartago, per exem-
ple, en els quals eren molt pocs. Vull
dir que és representatiu d’una conduc-
ció important a l’Església per Amè-
rica Llatina. Òbviament és el magis-
teri sinodal el que té major garantia
d’assistència de l’Esperit (si no hi ha
un concili ecumènic per sobre), però
també, precisament per això, és per
mirar-ho, des de les altres esglésies,
com a Amèrica Llatina l’Esperit sus-
cita la conducció. En aquest sentit
parlant d’aquest tema del laïcat i de la
relació amb els clergues, els bisbes
s’adonen que el tema del Vaticà II ha
quedat curt, en el sentit que l’Església
encara és massa clerical, que no és
primer el Poble de Déu sinó primer el
sagrament de l’orde.

Després de citar Lumen Gentium
31: “aquesta vocació laical ha de ser
fomentada constantment pels pastors
a les esglésies particulars” (núm. 94
del sínode), ve l’autocrítica: “perquè
comprovem també que els laics no
són sempre adequadament acompa-
nyats pels pastors en el descobriment
i la maduració de la seva pròpia voca-
ció (d’inserció secular òbviament)”, i
segueixen: “la persistència de cer-
ta mentalitat clerical en nombrosos
agents de pastoral: clergues i fins i tot
laics. La dedicació de molts laics de
manera preferent a tasques intraecle-
sials, i una deficient formació, els pri-
ven de donar respostes eficaces als
desafiaments de la societat”(núm. 96).
Per tant és necessària la constant pro-

moció del laïcat lliure de tot clericalis-
me i sense reduir-ho a allò que és inte-
reclesial (núm. 97). Això ho diuen els
bisbes. És una autocrítica. Apel·len al
Concili Vaticà II que és, i segueix es-
sent, el magisteri suprem de l'Església.
No hi ha cap altre ministeri superior
que tingui la garantia de l'assistència
que l’Esperit té i segueix tenint.  Hau-
ria d’ésser un altre Concili o bé una
definició ex-càtedra del Papa que no
s’ha donat (l'última va ser del 1950).
Per tant, només els magisteris poste-
riors al Vaticà II, són vàlids en la me-
sura que siguin coherents amb el Con-
cili Vaticà II.

Òbviament es pot explicitar que el
Vaticà II diu això i s’ha entès mala-
ment. Això d’acord, però si hi hagués
una contradicció flagrant entre magis-
teris posteriors al Vaticà II, s’ha
d’obeir el Concili Vaticà II, perquè
“s’ha d’obeir primer a Déu i a l’Esperit
Sant abans que els homes”, encara
que tinguin poder eclesiàstic. Aquest
és el gran tema catòlic.

El Papa Joan Pau II va escriure
dos documents en motiu del nou
mil·lenni, abans del 2000: Novo Mille-
nio Adveniente (NMA) i desprès Novo
Millenio Ineunte (NMI). Doncs bé, en
el NMA, al núm. 36, es planteja un

És necessària la
constant promoció del
laicat lliure de tot
clericalisme i sense
reduir-ho a allò que és
intereclesial.
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exàmen de consciència sobre la nos-
tra fidelitat al Concili Vaticà II i passa
revista a les quatre constitucions. Diu
que s’ha d’entendre bé, i el núm. 50
del NMI acaba amb una pregunta:
"hem estat fidels al Concili Vaticà II?"

Doncs bé, al Sínode de Santo Do-
mingo, el núm. 30 diu: “la Nova Evan-
gelització ens exigeix la conversió pas-
toral de l’Església”, com si la pastoral
estigués en pecat i s’hagués de con-
vertir. I aquesta conversió exigeix
dues coses: primer anar en la línia de
l’encarnació del Verb, com es diu a Fi-
lipencs 2, amb tot el que això suposa
d’autobuidament, com Jesús i, segon,
exigeix la coherència amb el Concili
Vaticà II, que és el magisteri suprem
vigent de l’Església. Amb la qual cosa
indiquen que tenen la sensació que la
pastoral no hi és coherent, i per això
s’ha de convertir al magisteri suprem
vigent de l’Església que teològicament
és el que té major garantia d’assistèn-
cia de l’Esperit en l’àmbit del carisma
de la conducció.

12. Formació del laïcat

El laïcat és la major part de l’Es-
glésia. Tant el document del Sínode de
bisbes que es va dedicar al laïcat (re-
cordeu Christi Fideles Laici) a nivell
del Sínode de bisbes universal, com el
Sínode de Santo Domingo parlen de
coses importants: de l’autonomia dels
laics (núm. 98). Autonomia no vol dir
independència. Autonomia vol dir que
dintre d'aquest poble de Déu que tots
som, dintre d’aquesta missió apostòli-
ca, el laïcat és un lloc teològic propi
que té la seva vocació pròpia. Autono-

mia en aquest sentit, vol dir respectar.
Els altres carismes han d’escoltar el
que en l’experiència creient té el poble
de Déu.

Per tant ja no hi ha una Església
docent, que és l'única que té veu, i una
Església discent, que només té orella i
diu “sí pare”, sinó que la vocació del
laïcat implica que la seva experiència
creient en la inserció (de la parella, de
la família etc.) té molt a dir sobre com
ser fidels a l’Esperit en aquesta inser-
ció. El capellà que no ho escolta pot
conduir el poble molt malament, per-
què no té el monopoli de l’Esperit. Els
diversos carismes són per a compar-
tir-los. I per tant, tots som veu i tots
som orella, cadascú des del seu caris-
ma. El carisma de la conducció el te-
nen els bisbes, amb la participació dels
sacerdots, però no vol dir que ells no
hagin d’escoltar. No pot ser que, com
qui diu automàticament, perquè són
bisbes, ja sempre tenen garantia que
conduiran bé. A la història de l’Església
a vegades hi hagut papes que han con-
duït molt malament. Hi ha algun Papa
heretge, fins i tot. Honori I, per exem-
ple, que, després d’un concili, va ha-
ver de tirar enrera una doctrina cris-
tològica, la qual cosa vol dir que
infalible no n’era almenys en aquella
qüestió.

13. Corresponsabilitat en la inserció

Per tant, aquest tema és important:
la corresponsabilitat. El laïcat aporta la
seva experiència en la inserció que
busca ser fidel a l’Esperit, no simple-
ment mundanitzant-se, secularitzant-
se, sino vivint la inserció secular com
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a encarnació, fidel a l’Esperit de Déu
per transforma-lo, per fer un regne de
Déu inserit en els diferents àmbits de
l'existència humana. Aquest tema els
laics el tenen per forma de vida prò-
pia. La vida religiosa no té aquesta in-
serció d’aquesta manera i els sacer-
dots tampoc la tenen.

A vegades, un tema dur a l’Església
i una de les causes de les quals molta
gent en fa problema és com viure la fi-
delitat a l’Evangeli en la inserció sexual
de la parella. Els laics hi són i els ca-
pellans no. Si en la conducció no es-
colten bé com els qui són inserits en
en el fet de la sexualitat deuen i viuen
la seva fidelitat a l’Esperit de Déu,
poden conduir molt malament en
aquest tema, no sabent de què va. Han
d’escoltar molt per conduir bé, poden
fer disbarats perquè estan en un àmbit
abstracte, fora de la realitat. El mateix
passa en política, en economia, en mol-
ts aspectes. I és en aquest sentit que
Santo Domingo parla que en la nova
evangelització els laics són els protago-
nistes. Això no vol dir “ara tenen el po-
der els laics”. Vol dir que són els prota-
gonistes. Vol dir descobrir que hi ha
problemes en el món i que el laïcat que
hi està inserit és el que ha de viure la
seva inserció amb fidelitat a l’Esperit.

El problema és que el món no ens
escolta. Si vols ser creient en l’oficina,
aquesta inserció secular et fa protago-
nista de la nova evangelització que és
la missió de l’Església vers el món.
L’Església no és per a ella mateixa, és
per al món i si passa que el món no
l’acull, pot ser en part culpa de
l’Església. És el que recollia Gaudium
et Spes quan parlava dels signes del

temps. És mirar que passa, quins són
els esdeveniments temporals autò-
noms que vénen de fora, no els que
vénen de l’Església. Per això ja tenim
magisteri a altres llocs. El punt nou és
que l’Esperit de Deu no està monopo-
litzat per l’Església explícita. Hi ha es-
perit de Déu també, com diu GS 22,
al final del capítol primer, després de
posar l’explicitació pasqual: “tot això
també és veritat de tots els homes de
bona voluntat, en el cor dels quals ac-
tua la gràcia d’una manera invisible i
de Déu coneguda”. I dóna les raons
teològiques que ja són de Trento: la
gràcia sempre és invisible. Que vol dir
amb això? Doncs que encara que no
hi hagi la visibilitat sagramental, el sa-
grament és mediació objectiva de grà-
cia, però no n’és el monopoli. Hi ha
gràcia encara que no hi hagi sagra-
ment. Déu és primer i això va marcar
el Concili. Això suposa una altra ma-
nera de tractar els germans separats,
una altra manera de tractar les reli-
gions no cristianes i una altra manera
de tractar el món no creient de bona
fe, de bona voluntat. Fent referència a
l’ateisme, també, del número 19 fins
al 21 de GS el primer que dirà és que a
l’origen de l’ateisme hi som els cris-
tians. Per la nostra mala manera
d’educar en la fe o de viure-la indivi-
dualment o col·lectiva el que hem fet
es tapar en lloc de revelar el veritable
rostre de Déu i de la religió, que és el
rostre revelat en Jesús.

14. Teologia relativa a la miseri-
còrdia

Acabo amb el judici final. Fixeu-
vos amb la paràbola de Mt. 25. És molt
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notable. A més és paràbola, i les parà-
boles són pedagogia de Jesús històri-
cament. El tema de fons és: què és el
que haurà tingut sentit en el modest
exercici de la nostra llibertat i en el curt
temps en que hem pogut fer-la servir?,
en la fugaç vida que ens ha tocat de
viure?

En definitiva l’únic que haurà tin-
gut sentit és l’únic que coincideix amb
l’únic que Déu és, amb la seva única
substància, amb l’únic esperit, que el
defineix com el raham, misericòrdia,
hesed. Déu és misericòrdia i, per tant,
l’únic absolut és la misericòrdia. I el
judici final posarà el rostre de Jesús
presidint el tribunal. No Déu, sinó Je-
sús (qui m’ha vist a mi, el visible, ha
vist el Pare, l’invisible; Déu ningú no
l’ha vist mai). Com a criteri que tenia
raó el rostre de Jesús, és que Déu és
misericòrdia, acolliment incondicional
i llavors, fins i tot, posa la paraula:
"quan ho heu fet?". Sempre que ho heu
fet als íntims, m’ho heu fet a mi. No
demana partides de baptisme, ni si ets
capellà o seglar, ni si ets budista o
cristià.

voluntat de poder. Tornem a la selva:
el més fort s’imposa a costa del més
feble. En canvi tenim l’experiència de
l’únic Déu revelat, l’única substàn-
cia, l’únic esperit en el rostre de Je-
sús, l’home penetrat per aquest únic
esperit de Déu que, en lloc de regir-
se en termes de l'omnipotència que el
recolza, l'Esperit el porta a descen-
trar-se, a l’alteritat, a la misericòrdia.
I Déu li dona la raó resuscitant-lo.
Llavors el criteri de la Paràbola és: on
hi hagut misericòrdia hi ha hagut sin-
tonia amb el que Déu és; on no hi
hagut misericòrdia no hi hagut sinto-
nia amb el que Déu és.

Per tant, el desafiament de l’Esglé-
sia és la teologia i la pastoral de la rela-
tivitat. Relativitat, què vol dir? Que tot
el que hi ha a l’Església val més o val
menys segons la relació que tingui
amb la misericòrdia, amb la motivació
llibertat-misericòrdia i amb la celebra-
ció. Allò fonamental és que som objec-
te de gràcia. Descobrir això ha de mo-
tivar la llibertat a ètiques de gratuïtat.
I aquest és el tema fort.

Jo no dic que la relativitat signifi-
qui que no hi ha absolut. Fins i tot el
decret Unitats Reintegratio n. 11, el
document de l’ecumenisme en el Con-
cili, diu que les formulacions dogmàti-
ques s’han de jerarquitzar, que no tots
els dogmes valen igual. Tot és segons
la major o menor proximitat que tin-
guin amb el fonament de la nostra
fe.

Déu és misericòrdia.

Hi ha una teologia de la relativitat
que és profundament monoteista i
cristiana, que no té res a veure amb al
teologia nihilista i nietzscheana: com
que Déu ha mort, Déu no és. En
aquest cas el criteri de la llibertat és la
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Dones laiques en l'Església,
presència i responsabilitat

1. Introducció

No es pot analitzar cap fenomen
històric sense tenir en compte la rup-
tura que el pecat ha generat en l’ésser
humà. El pecat original va tenir con-
seqüències i generà ruptures en la re-
lació amb Déu, en les relacions huma-
nes, i una desvirtuació en la relació
entre l’home i la dona. Jesucrist, amb
la seva encarnació ofereix com a do la
reconciliació entre les persones i plan-
teja una nova perspectiva sobre la
dona, donant-li el valor i la dignitat
originària. L’Església ha anat compre-
nent i aprofundint al llarg de la seva
història la dignitat de la dona i ha aju-
dat en aquest procés de consciència de
la seva missió.

Tanmateix, en diverses èpoques de
la història, la dona ha estat exclosa i
ha patit discriminacions en la vida so-
cial, política i cultural. En el segle XIX
un filòsof com Hegel, en la seva obra
Filosofia del dret, afirmà que el baró
representava l’objectivitat i la univer-
salitat del coneixement, mentre que la
dona estava dominada pel sentiment.
El mateix autor considerava que la
participació de la dona en l’àmbit pú-

blic significava la ruïna d’aquest ma-
teix àmbit: «L’home té la seva vida
efectiva, substancial en l’Estat, en la
ciència, etc., en general en la lluita, en
el treball amb el món extern i amb ell
mateix; […] en la família […]; la dona
té la seva determinació substancial, el
seu caràcter ètic, en la pietat».1  Si és
que a la dona se li reconeixia algun
valor, es limitava només a l’esfera pri-
vada de la família. Davant l’idealisme
filosòfic de Hegel, la reacció marxista
d’Engels va proposar una perspectiva
conflictiva entre l’home i la dona, in-
tentant verificar que la lluita marxista
es dóna també en la relació entre tots
dos.

En les primeres dècades del segle
XIX es generaven els primers movi-
ments de dones que buscaven defen-
sar les oportunitats de la dona en
l’educació, així com els seus drets ci-
vils i polítics, amb la possibilitat
d’accedir a les diverses professions i
universitats. La convicció que hi ha-
via una igualtat jurídica, política, so-
cial i laboral entre els dos sexes fou
summament important. Aquestes de-
núncies, vàlides en elles mateixes,
provenien en alguns casos de militants

DRA. ROCIO FIGUEROA ALVEAR, Pontificio Consejo para los laicos.
Responsable de la sección mujer.

1.    G. W. F. Hegel, Principios de la Filosofìa del Derecho o Derecho natural y Ciencia Po-
lítica, trad. J. L. Vermal, Buenos Aires 1975, paràgraf 166.
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catòlics que, si bé defensaven el dret
de la dona a la participació política i a
l’educació, mantenien una gran aten-
ció al rol matern. En altres casos les
denúncies van venir del moviment fe-
minista liberal o de corrents de caire
marxista amb una forta càrrega ideo-
lògica.

Actualment hi ha diferents femi-
nismes i diverses tendències, davant
els quals cal fer un discerniment serè
i objectiu. El mateix Joan Pau II con-
vidava a promoure un «nou feminis-
me» que defensés la dignitat i la pro-
moció de la dona. L’Església defensa
la dona i convida a fer un examen
sobre tendències que s’oposarien a
la seva veritable promoció. La Carta
de la Congregació per a la Doctrina
de la Fe sobre la col·laboració de
l’home i la dona en l’Església i en
el Món, considera que «els darrers
anys s’han dibuixat noves tendèn-
cies per a afrontar la qüestió feme-
nina».2  La primera d’elles seria la
tendència a generar un antagonisme
entre l’home i la dona, que davant
«els abusos de poder es respon amb
una estratègia de recerca de poder.
Aquest procés duu a una rivalitat
entre els sexes».3  La segona tendèn-
cia seria una conseqüència de la pri-
mera. En voler «evitar qualsevol su-
premacia d’un o altre sexe, es tendeix
a cancel·lar les diferències».4  Aques-
ta segona tendència es refereix al
feminisme de gènere. M’aturaré en
l’anàlisi d’aquest perquè considero
que va aconseguint una difusió cul-
tural i intel·lectual als Estats Units i
a Europa. Crec que aquestes dues
tendències ajuden a comprendre el
nou paradigma cultural que els cris-
tians hem d’afrontar, i particularment
les dones laiques en l’Església.

La segona onada feminista apareix
amb la revolució sexual dels anys
seixanta, i entre les seves represen-
tants tenim Betty Friedan, amb el seu
llibre The Feminine Mystique (1963).
Betty Friedan fundà l’Organització
Nacional de la Dona i va promoure
l’abolició de la discriminació contra la
dona incloent, en la seva llista de drets,
el dret a l’avortament i al lesbianisme.
Aquest feminisme buscava no sola-
ment la total igualtat amb l’home, sinó
una negació dels rols tradicionals de la
dona, com la maternitat i la família,
promovent la defensa de l’avortament
i el dret de cada dona sobre el seu cos.

Al segle XIX es
generaven els primers
moviments de dones
que buscaven
defensar les
oportunitats de la
dona en l'educació.

2.   Congregació  per a la doctrina de la fe, Carta sobre la col·laboració de l’home i la dona
en l’Església i en el món, núm. 2.

3.   Ibídem.
4.   Ibídem.
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2. Nou paradigma cultural

La teoria de gènere promoguda pel
feminisme radical és a l’origen de
molts problemes socials i culturals; és
com la punta de l’iceberg d’aquest
nou paradigma cultural que voldria
desmuntar les bases de la nostra so-
cietat. El feminisme de gènere consi-
dera que les característiques masculi-
nes i femenines es construeixen
socialment i no tenen en compte la
natura i les diferències sexuals inscri-
tes en la biologia. El feminisme radical
s’apropia el concepte de gènere per
parlar de la dimensió social de les di-
ferències sexuals.5  Aquesta perspec-
tiva defensa el canvi dels rols de gè-
nere. Foucault considera les arrels de
l’«heterocentrisme» com un sistema
de poder, per la qual cosa la cultura ha
d’alliberar-se d’aproximacions antro-
pològiques i de les religions que sos-
tenen l’ordre de dominació ancestral.
S’ha adoptat, així, la definició de De-
rrida de la deconstrucció de la filoso-
fia i s’ha iniciat un moviment utilitzant
el terme ‘gènere’ com l’arma contra
els rols socials: la religió, la tradició,
l’educació, la política.

El problema de la ideologia del gè-
nere és que intenta separar les fun-
cions immutables sexuals de l’home i
de la dona de les seves funcions so-
cials. Aquestes últimes poden ser cons-
truïdes o deconstruïdes contínua-
ment segons les tendències culturals i
l’opció arbitrària individual. Com a
conseqüència, maternitat i paternitat
són dos rols que han de ser decons-
truïts segons el propi rol en la socie-
tat, i l’individu pot «triar» quin rol vol
tenir. Ens trobem davant d’una nova
versió del feminisme que no busca tant
la paritat entre home i dona com la des-
aparició de la família amb una aproxi-
mació a una humanitat andrògena.

D’aquesta manera veiem com el
feminisme radical o la teoria del «gè-
nere» no és únicament una posició fi-
losòfica respecte al tema de la dona,
sinó més aviat una manera de propo-
sar un nou paradigma cultural que
cerca eliminar una societat basada so-
bre uns valors estables i perennes. Hi
ha un intent de buscar una revolució
cultural global, una nova ètica postmo-
derna i, doncs, postjudeocristiana: «la
postmodernitat implica una desestabi-
lització de la nostra aprehensió racional
o teològica de la realitat, una desestabi-
lització de l’estructura antropològica
donada per Déu a l’home i la dona, de
l’ordre de l’univers establert per Déu.
La tendència de la postmodernitat és
que tota realitat és una construcció so-
cial. La veritat i la realitat no tenen un
contingut estable i objectiu».6

Hi ha diferents
feminismes i diverses
tendències, davant els
quals cal fer un discer-
niment serè i objectiu.

5.  Cf. Secretariat General de la Conférence des Evêques de France, La problématique du
genre, Paris 2006, p. 4.

6.   M. A. Peeters, The New Global Ethic: challenges for the Church, p. 13 (la traducció és meva).



3737373737

Hi ha un intent actual d’establir
un nou ordre ètic mundial basat so-
bre dos pilars: per una banda, l’au-
tonomia individual i, per l’altra,
l’accentuació de la diversitat cultu-
ral sense tenir en compte la unitat
antropològica. En col·locar l’auto-
nomia com a valor primordial, ca-
dascú és lliure de decidir per si ma-
teix d’una manera absoluta. La
llibertat no té límits i no té cap rela-
ció amb cap mena d’instància objec-
tiva. Alhora, accentuant la diferència
cultural sense afirmar la unitat antro-
pològica, tot punt de referència
s’acaba relativitzant. Poc abans de
ser elegit papa, el cardenal Ratzinger
va parlar de la dictadura del relativis-
me.7  L’expressió sembla paradoxal.
La dictadura significa imposició, i el
relativisme és la negació dels abso-
luts. De tota manera, la paradoxa és
només aparent. El relativisme mo-
dern s’imposa. Nega els valors, però
d’una manera suau i no amenaçado-
ra.8

3. Desafiaments de les dones
 laiques en l’Església

Davant d’aquesta problemàtica
cultural la dona laica en l’Església es
troba diversos desafiaments. Quina és
la seva identitat? Què fer com a Esglé-
sia per a animar la seva presència i la
seva responsabilitat sense caure en
perspectives que acaben per no aju-
dar-la i promoure-la realment?

a) Desafiament antropològic

Cal que l’Església, una vegada i una
altra, proposi la veritat sobre l’ésser
humà que brolla de la revelació cris-
tiana.

Per a tenir una perspectiva cor-
recta tant de l’home com de la dona
cal acostar-se als relats de la crea-
ció del Gènesi. Llegint detinguda-
ment aquests relats podem trobar-hi
la igualtat en la dignitat de l’ésser
humà. Com sabem prou, hi ha dos
relats en el Gènesi que parlen de la
creació de l’home i la dona. El pri-
mer relat afirma: «Déu va crear
l’home a imatge seva, el va crear a
imatge de Déu, creà l’home i la
dona» (Gn 1,27). El segons relat del
Gènesi assenyala que, després d’ha-
ver creat l’home, Déu es diu: «No és
bo que l’home estigui sol. Li faré una
ajuda que li faci costat» (Gn 2,18) i
Déu crea la dona de la costella
d’Adam. Per a interpretar els textos
correctament és important llegir-los
tots dos conjuntament.

7.   Card.  J. Ratzinger, Homilia pro-eligendo pontifice, 20/4/2005.
8.   Cf. M. A. Peeters, The NewGlobal Ethic: challenges for the Church, p. 17.

Per a tenir una
perspectiva correcta
tant de l'home com de
la dona cal acostar-se
als relats de la creació
del Gènesi.
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Joan Pau II, en les seves cateque-
sis sobre aquests textos, assenyala que
el segon relat fa referència no tan sols
a la cronologia de la creació, sinó tam-
bé a la soledat experimentada pel pri-
mer home. Llegint en conjunt un text
amb l’altre es pot comprendre que la
soledat originària es refereix tant a
l’home com a la dona: «el context
complet d’aquesta soledat de què par-
la Gènesi 2,18 ens pot convèncer que
es tracta de la soledat de l’«home»
(baró i dona), i no únicament de la
soledat de l’home baró, produïda per
l’absència de la dona».9  Aquesta sole-
dat fa referència a dues realitats: per
una banda, l’experiència de la natura-
lesa de l’ésser humà que pren cons-
ciència de la seva pròpia superioritat
amb relació a la creació i, de l’altra,
una soledat originària que només es
realitza en la comunió: «la comunió de
les persones podia formar-se sola-
ment a base d’una “doble soledat”».10

A més de parlar de la igualtat de la
dignitat afirmada i confirmada per la
lectura nova de Joan Pau II sobre els
relats del Gènesi, també cal afirmar
que el relat convida a una comple-
mentarietat recíproca. L’home i la
dona van ser creats per a ser com-
panys, per a viure l’un per a l’altre
com un do sincer de si. La dona no és
l’ajuda unilateral de l’home, sinó que

tots dos s’han d’ajudar recíproca-
ment: «Quan el Gènesi parla d’“ajuda”
no fa referència només a l’actuar, sinó
també al ser. La feminitat i la masculi-
nitat són complementàries entre elles,
no únicament des del punt de vista fí-
sic i psicològic, sinó també ontològic.
Només gràcies a la dualitat del “mas-
culí” i del “femení” el que és humà es
pot realitzar plenament».11  Aquesta
complementarietat no s’ha d’entendre
en el sentit platònic del terme, en què
l’altre es converteix en la part que fal-
ta per a completar-se. La dona és un
ésser íntegre, així com l’home és un
ésser complet, però tots dos estan cri-
dats a realitzar-se a través de la rela-
ció recíproca: «el jo és tan en si i per
si, però té necessitat de l’altre per a
realitzar-se, per a no “defraudar-se” a
ell mateix».12

L’afirmació de la igualtat entre
l’home i la dona no vol pas dir no con-
templar la diferència i la particularitat
de viure cada un la pròpia vocació i
identitat. Quina és la particularitat
de l’ésser femení? Crec que seria re-
ductiu atribuir a les dones certes vir-
tuts i a l’home unes altres. Tots, ho-
mes i dones, són persones cridades a
viure l’amor i el do de si mateix con-
quistant les virtuts cristianes. D’altra
banda és veritat que hi ha moltes di-
ferències d’una dona a una altra i d’un

9.   Joan Pau II, Audiència general, 10/10/1979, núm. 2. Cf. B. Castilla de Cortázar, ¿Fue
creado el varón antes que la mujer? Reflexiones en torno a la antropología de la crea-
ción, Madrid 2005.

10. Joan Pau  II, Audiència general, 14/11/1979, núm. 2.
11. Joan Pau II, Carta a les dones, 29/6/1995, núm. 7.
12. A. Scola, Uomo-donna. Il caso serio dell’amore, Milano 2005, p. 94 (La traducció és

meva).
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home a un altre. Tanmateix, no es pot
negar que els homes i les dones són
diferents. I si bé l’un i l’altra estan
cridats a viure els valors humans, al-
gunes dimensions o valors són més
connaturals a la dona. Per això és im-
portant que sigui ella qui els faci pre-
sents en la societat i pugui ajudar els
homes a viure’ls o valorar-los també.
Valors com la preocupació per la per-
sona concreta, la capacitat de sacrifi-
ci, la flexibilitat i l’acollida, la fidelitat,
són dimensions que considero que en
general són més connaturals a la dona.

Hi ha dues característiques que
responen a la constitució de ser dona:
una és la crida de la dona a la materni-
tat i l’altra és la manera particular com
està convidada a participar en l’edifi-
cació de la cultura, i en aquestes dues
característiques crec que s’ha de cen-
trar la seva missió com a laica i la seva
presència i responsabilitat en l’Església
i en el món.

perspectiva naturalística, en la qual és
el cos de la dona el que la defineix,
sinó, ben al revés, per a comprendre
com el cos és una manifestació de
l’esperit de la dona. En aquest sentit,
la feminitat i la masculinitat són dimen-
sions fonamentals de la persona. Edith
Stein va afirmar que no tan sols és una
realitat biològica sinó una caracterís-
tica que travessa la psique i l’es-
perit. El fet de parlar de la materni-
tat com d’un element clau de la identi-
tat femenina «no autoritza de cap ma-
nera a considerar la dona exclusiva-
ment sota l’aspecte de la procreació
biològica».13  Quan parlem de materni-
tat considerem que és un tret de tota
dona creada per a protegir la vida, per
a custodiar-la, per a atendre la perso-
na concreta. I aquí concebem la ma-
ternitat en el seu sentit més ampli, com
a preocupació per l’ésser humà con-
cret, com la capacitat de sacrifici da-
vant les necessitats dels altres, com el
do per a aconseguir unir i crear ponts
entre les persones. La dona té una «fa-
miliaritat particular amb l’origen i la fi
de la vida: amb el néixer i el morir de
cada home. A la cova de Betlem i al
Calvari, als peus de la creu, Maria, la
dona per excel·lència, té un rol de pro-
tagonista. En ella –esposa, mare i ver-
ge– els trets característics de la iden-
titat femenina ressalten en tota la seva
força lluminosa».14  Crec que avui més
que mai, en un paradigma cultural que
vol rebutjar la maternitat i la paternitat
com una cosa estranya a la naturalesa

13. Congregació per a la Doctrina de la Fe, Sobre la col·laboració de l’home i la dona en
l’Església i en el món, 31/5/2004, núm. 13.

14. A. Scola, Uomo-donna. Il caso serio dell’amore, Milano 2005, p. 24 (la traducció és
meva).

La dona no és l'ajuda
unilateral de l'home,
sinó que tots dos
s'han d'ajudar
recíprocament.

Respecte a la maternitat cal dir que
convida a reflexionar sobre la vocació
de la dona, no tant per abstreure’n una
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humana i simplement una opció a se-
guir, s’ha d’afirmar que la vocació a
la maternitat és en tota dona: «és una
realitat que estructura profundament
la personalitat femenina».15  Tanma-
teix, les vocacions de la dona són dues:
la crida de Déu a constituir una famí-
lia, és a dir, la dona cridada a la voca-
ció al matrimoni i a la maternitat física
com a manera concreta de desplegar-
se, i la vocació de la dona a la consa-
gració a través de les seves múltiples
formes. La consagració recorda a la
maternitat física la seva dimensió fo-
namentalment espiritual. La maternitat
es pot desplegar on no hi ha generació
física.

molt important superar les contradic-
cions en moltes societats que estan
organitzades sobre la base de criteris
de practicitat i eficiència, i, per tant,
amb unes polítiques familiars que no
protegeixen les mares que treballen ni
els donen suport. De tota manera, els
creients, mares i pares tenen el repte
de viure una clara jerarquia de valors
posant el de la família com una realitat
prioritària.

b) Desafiament apostòlic

Tanmateix, la vocació de la dona
laica no es realitza només en la mater-
nitat, sinó que s’ha de desplegar en
l’edificació de la cultura. Ella va ser
cridada, juntament amb l’home, a ser
cocreadora i a participar en l’acció
creadora de Déu en el món. La dona,
junt amb l’home, està cridada com a
laica des del baptisme a participar en
la missió evangelitzadora de l’Església.
Des de les seves pròpies característi-
ques femenines, des del seu estat de
vida, des del moment històric que viu,
ha de respondre a la crida de Déu a
complir la seva missió.

La dona té una
familiaritat particular
amb l'origen i la fi de la
vida: amb el néixer i el
morir de cada home.

Així, doncs, si la dona renuncia a
la maternitat, renuncia a si mateixa. I
crec que la primera missió de les do-
nes laiques en l’Església és revalorar i
exaltar la bellesa de ser mare. Crec que
hi ha moltes dones que se senten cri-
dades a desplegar els seus dons dintre
la família i han de sentir-se valuoses en
escollir la vocació al matrimoni i a de-
dicar-se a l’educació dels seus fills. En
la majoria dels casos, actualment les
dones i els homes han de combinar la
família i el treball. Crec que aquí és

15. Congregació per a la Doctrina de la Fe, Sobre la col·laboració de l’home i la dona en
l’Església i en el món, 31/5/2004, núm. 13.

La vocació de la dona
laica no es realitza
només en la maternitat,
sinó que s'ha de
desplegar en l'edificació
de la cultura.
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Em sembla que una aportació fo-
namental serà de quina manera la dona
ha d’unir les dues característiques:
l’exercici de la seva maternitat i
l’edificació cultural com a laica. La
vocació apostòlica del laicat és anun-
ciar Crist en les realitats temporals. I
avui més que mai, aquesta crida a
evangelitzar la cultura es mostra par-
ticularment desafiant. Com explicava
abans, el problema del feminisme ra-
dical és només la punta de l’iceberg
d’un problema cultural. Ens trobem
davant un món que vol arrencar tots
els fonaments i les arrels cristianes.
Davant la crisi de la veritat en el món,
davant d’una societat que està perdent
els fonaments del propi edifici i des-
orienta l’ésser humà, i mina la seva dig-
nitat més que mai, avui les dones lai-
ques han de ser apòstols de la veritat.
Una dona laica ha de ser col·labora-
dora de la veritat, boca de la veritat,
portadora de la veritat. I cadascú brin-
darà aquest servei des de les seves
qualitats i capacitats particulars: en la
família, en l’apostolat directe, en el
consell espiritual, en l’animació de
grups, en iniciatives culturals, en
l’educació, a través dels mitjans de
comunicació, en la producció in-
tel·lectual, en la parròquia, en el món
del treball, en l’art, en l’organització
social, en llocs de responsabilitat que
li permetin inspirar accions i polítiques
en tots els àmbits. Per això, un desa-
fiament apostòlic important per a les
dones laiques és evangelitzar la cultu-
ra. En constatar la crisi cultural, les
dones juntament amb els homes han
d’unir-se per a crear àmbits culturals
en què es percebin i es puguin viure i
expressar els valors evangèlics. Aquí
treballar com a comunitat eclesial és

fonamental. No n’hi ha prou amb una
acció aïllada, s’han de fer projectes en
comú, a escala parroquial, diocesana,
d’associacions o moviments. Aquests
àmbits han d’expressar els valors de
l’Evangeli perquè en el lloc on quoti-
dianament viu i es desplega l’ésser
humà pugui trobar una resposta a la
nostàlgia de Déu que porta al cor i a
l’anhel profund de llibertat, d’amor, de
solidaritat.

I en aquesta crida a evangelitzar,
cada dona laica té una missió particu-
lar a complir. Cada dona és única i
descobrirà la missió a què està crida-
da només a la llum de la seva pròpia
identitat personal i, per tant, a la llum
de Jesucrist. Només en la trobada per-
sonal amb el Senyor Jesús, la dona
podrà veure com en un mirall la seva
pròpia dignitat, se sentirà estimada per
Déu Pare i en el procés de conforma-
ció amb la persona de Crist sota el
guiatge de Maria, tota dona a l’escolta
de l’Esperit anirà descobrint la seva
pròpia identitat i, doncs, la missió que
Déu vol per a ella.

En aquest camí, Maria s’ha de
convertir en el model paradigmàtic per
a tota dona. A vegades és difícil com-
prendre el rol que va tenir i té Maria

Cada dona és única i
descobrirà la missió a
què està cridada
només a la llum de la
seva pròpia identitat
personal.
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en la història de la salvació, o ens po-
dem aturar només en alguns trets de
la seva rica personalitat. És veritat que
parlar de Maria ens evoca tendresa,
compassió, maternitat, sensibilitat.
Tanmateix crec que és important per
a la devoció mariana accentuar també
el rol actiu que tingué en la història de
la salvació. Maria va assumir perso-
nalment la responsabilitat de ser la pri-
mera deixebla, de ser apòstol de la
Veritat. La veiem coherent quan assu-
mia tot el que comportava ser la mare
de Crist; coherent en l’acceptació del
pla de Déu per a ella; constant i entre-
gada en la missió d’educar el Fill per a
la seva missió futura; fidel en la comu-
nió amb els seus sofriments i amb la
passió; i, finalment, forta davant la
missió apostòlica que Crist li va enco-
manar des de la creu: «Dona, aquí tens
el teu fill» (Jn 19,26). Dient-li aques-
tes paraules, Jesús li assenyala Joan,
en qui hi ha representada tota l’Esglé-
sia. Maria té la gran missió de guiar i
conduir tots els éssers humans vers el
seu Fill. No és una dona passiva. No
és una missió poc important. En la
comunitat primitiva va haver de sos-
tenir amb la seva pregària i la seva
maternitat tota una comunitat d’apòs-
tols en una profunda crisi d’espe-
rança. Des del cel continua exercint la
seva maternitat buscant que cada ve-
gada més persones es trobin amb el
seu Fill i educant el cor de tots els cris-
tians perquè s’assembli al de Jesús.
Ella, per la seva comunió profunda
amb el Pare i el Fill en l’Esperit, va
poder fer cristal·litzar i realitzar la seva
missió en el món.

Així mateix, tota dona, en un
diàleg continu amb Déu i amb els al-

tres, ha de descobrir els seus talents,
les seves capacitats i possibilitats, i
també descobrir el moment particular
de la seva vida. Déu no crida a una
sola missió en la vida. L’important és
ser feliços a la pròpia identitat, és que
la dona descobreixi què vol Déu d’ella
com a dona, aquí i ara, per a poder
desplegar la missió en consonància
amb el propi ésser. Alhora, és en la
missió que la mateixa persona va des-
cobrint la resposta a l’interrogant so-
bre la pròpia identitat. La persona no
pot descobrir qui és si no es llança al
desplegament, perquè és també en
l’acció on es va revelant l’ésser.

I ja que una característica fona-
mental de ser dona és la maternitat i ja
que avui aquest nou paradigma cultu-
ral ha renunciat tant a la maternitat
com a la veritat, es tracta de poder unir
totes dues coses: és a dir, la materni-
tat femenina amb el ser apòstols de la
veritat i aleshores viure com a dones
laiques en l’Església i, a semblança
de la Mare, amb una intel·ligència
maternal. S’ha d’unir la maternitat
a l’evangelització de la cultura, s’ha
d’unir la intel·ligència a la maternitat.
En un món on té primacia el relativis-
me i es rebutja a priori tota presenta-
ció de la veritat, crec que la dona està
cridada en l’Església a preparar el ter-
reny del cor humà i presentar i comu-
nicar la veritat perquè pugui ser aco-
llida i assumida.

La dona, per la seva maternitat,
està unida a la generació de la vida i a
la seva educació i formació, i, per tant,
és molt capaç de generar i despertar en
l’altre l’anhel de la veritat. Mons. Ca-
farra afirma que «la veritable genera-
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ció consisteix en l’educació».16  En
aquest sentit, les dones han de seguir
els passos de Maria, que en la Con-
ferència General de l’Episcopat Llati-
noamericà a Puebla, va ser anomena-
da «la pedagoga de l’Evangeli». La
dona està cridada a presentar la veri-
tat amb el profund respecte per la lli-
bertat, i amb la delicadesa i el tacte
matern podrà formar i ajudar la perso-
na a l’adhesió a la veritat que el trans-
cendeix.

Es tracta, doncs, no d’un simple
exercici de la maternitat. Viure una
intel·ligència maternal és una dimensió
molt més complexa; la dona ha de
donar un accent fort a la fe en la ment,
s’ha de formar intel·lectualment per-
què amb una fe profunda i una intensa
adhesió del cor pugui donar als altres
raons de la seva esperança; només així
la dona podrà donar a llum molts ho-
mes i dones en la fe.

c) Desafiament testimonial

De tota manera, la dona, com po-
drà ser apòstol i portadora de la Veri-
tat? Donada l’extensió del mal en les
seves múltiples formes, el Sant Pare
assenyala el camí, mostrant que l’única
manera és entrar en comunió i amistat
profunda amb Crist que ajuda a viure
un camí de purificació:

«Com podríem fer present la
Paraula amb les paraules, sinó per
mitjà d’un procés de purificació
del nostre pensament, que ha de

ser també i sobretot un procés de
purificació de les nostres paraules?
Com podríem obrir el món, i pri-
mer obrir-nos nosaltres mateixos,
a la Paraula sense entrar en el si-
lenci de Déu, del qual procedeix la
seva Paraula? Per a la purificació
de les nostres paraules i, doncs,
per a la purificació de les paraules del
món necessitem el silenci que es
transforma en contemplació, que ens
fa entrar en el silenci de Déu i així
ens permet arribar al punt on neix la
Paraula, la Paraula redemptora.
L’obediència a la veritat hauria de
fer casta (castificare) la nostra
ànima, guiant-nos així a la paraula
correcta, a l’acció correcta. Dit
d’una altra manera: parlar per a
aconseguir aplaudiments, parlar
per dir el que la gent vol escoltar,
parlar per obeir la dictadura de les
opinions comunes es considera
com una espècie de prostitució de
la paraula i de l’ànima. La «caste-
dat» a què al·ludeix l’apòstol sant
Pere significa no sotmetre’s a
aquestes condicions, no buscar els
aplaudiments, sinó l’obediència a la
veritat».17

Així, doncs, només qui viu la co-
munió i l’amistat amb Crist pot després
ser apòstol de la veritat. Només arri-
barem a tenir la intel·ligència materna
i podrem complir la nostra missió en
el món quan els pensaments i les pa-
raules i les iniciatives sorgeixin com
les de Crist en el silenci davant la
presència del Pare. De la trobada i la

16. C. Cafarra, Creati per amare, Siena 2006, p. 157.
17. Benet XVI, Homilia a la Comissió Teològica Internacional, 3 octubre 2006.
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comunió amb el Pare brollen les parau-
les i brolla un anunci creïble. Només
des d’aquesta trobada amb Jesucrist
podem esdevenir un instrument vàlid
de la Paraula encarnada. I aquí el
temps dedicat a la pregària, a la inti-
mitat amb Déu és fonamental.

DONES LAIQUES, PRESÈNCIA
I RESPONSABILITAT

Quina presència i quina respon-
sabilitat tenen les dones en l’Esglé-
sia?

Parlar de presència evoca identitat
i parlar d’identitat evoca història. Són
molt interessants les paraules de Benet
XVI sobre la presència de les dones en
l’Església. En l’audiència general, par-
lant de la presència de les dones, va
citar primer de tot Maria en el seu rol
protagònic com a Mare del Reconci-
liador i després esmentà la presència
de «diverses dones que de diferents
maneres giraren entorn de la figura de
Jesús amb funcions de responsabilitat
[…] Maria Magdalena, Joana, Susan-
na i “moltes altres” (cf. Lc 8,2-3).18

També en la comunitat primitiva hi tro-
bem una presència i responsabilitat de
dones significatives. Com a exemples,
el mateix Papa va assenyalar que la
breu carta de Pau a Filèmon anava
adreçada també a una dona anomena-
da Àpfia i semblaria que en la comu-
nitat de Colosses ocupava un lloc
important: «en el mateix context epis-
tolar, l’Apòstol, amb una gran delica-
desa, recorda altres dones: una certa
Maria, i després Trifena, Trifosa,
“l’estimada” Pèrsida, i Júlia, de les
quals escriu obertament que “han tre-
ballat molt per vosaltres” o “han
treballat molt en el Senyor” (Rm
16,6.12a.12b.15) subratllant així el
seu intens compromís eclesial».19

Per això, el Sant Pare parlava de
purificació de les paraules, dels pen-
saments, perquè no siguin les prò-
pies paraules, la pròpia «missió» o
projecte personal. La garantia de no
confondre «el meu projecte» amb el
pla de Déu és com un viu aquesta re-
lació amb Déu. No es tracta d’un
protagonisme ni de les dones, ni dels
homes. A vegades el creient pot con-
fondre fàcilment la missió amb el
propi projecte personal. Crist, en
aquesta trobada personal anirà fent la
persona més lliure, més reconciliada.
Només acudint a la font de l’amor de
Déu, bevent de la font d’aquest
Amor podrem ser apòstols en el
món, i les persones acostumades a
una societat positivista podran per-
cebre que Déu no és una idea abs-
tracta, sinó absolutament real, per-
què s’ha fet carn en la pròpia
existència, en la manera de pensar,
de sentir, de reaccionar, de viure.

Només qui viu la
comunió i l'amistat
amb Crist pot després
ser apòstol de la veritat.

18. Benet XVI, Audiència general, 14/2/2007.
19. Ibídem.
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Les dones han estat sempre pre-
sents al llarg de la història de l’Església
i aquesta presència va creixent cada
cop més. Veiem grans santes que du-
rant la seva història han brillat per la
seva profunda comunió amb Crist i
s’han convertit en models de dones. Al
mateix temps són dones que han ofert
a la humanitat un ensenyament profund
de vida espiritual i de fondària en la
comprensió del misteri de Déu. Aques-
tes grans santes, moltes d’elles docto-
res de l’Església, mostren que la dona
pot oferir a l’Església ensenyaments
vàlids. Com a part del poble de Déu han
rebut el dipòsit de la fe i hi han apro-
fundit amb l’assistència de l’Esperit
(DV 8.10).20  Santa Teresa d’Àvila,
santa Caterina de Siena, santa Teresina
del Nen Jesús, santa Edith Stein, san-
tes i doctores de l’Església per la pro-
funda vida espiritual que ofereix a ca-
dascuna la capacitat de penetrar el
misteri de Déu i, alhora, exercir amb
l’autoritat que ve de la gràcia l’aportació
en la societat en què els tocava viure.

L’Església, doncs, sempre ha
acompanyat la dona i ha caminat al seu
costat en aquesta més gran compren-
sió de la seva dignitat i missió. El se-
gle XIX és ple d’exemples de funda-
cions i extensió de congregacions
femenines dedicades a l’educació, a
l’assistència sanitària. I veiem funda-
dores i superiores exercint en la socie-
tat un rol de lideratge. Això sense es-
mentar la presència de tantes mares de
família que, amb el seu testimoni de
vida i l’educació dels seus fills, han
mantingut la fe de generació en gene-
ració.

En companyia de Maria i de totes
aquestes grans dones que ens han pre-
cedit en la fe, la dona laica no s’ha de
sentir sola, però s’ha de preguntar
quina mena de presència se li demana
davant els nous desafiaments cultu-
rals. El papa Benet XVI convida les
dones a una major presència: «crec
que les mateixes dones, amb la seva
empenta i la seva força, amb la seva
superioritat, amb allò que definiria com
la seva “potència espiritual”, sabran
fer-se un espai».21  El Papa anima la
dona a fer-se un espai, encoratjant-la a
fer fructificar la seva potència espiri-
tual. No es pot oblidar que la dona és
primer de tot laica i, com a tal, la seva
missió no és principalment dins les
estructures de l’Església: la seva mis-
sió és l’evangelització. Tanmateix, és
veritat que el Sant Pare també asse-
nyala que les dones han de ser presents
i les convida a treballar en les estruc-

20. Cf. C. Aparicio, «La donna nel magistero dopo il Vaticano II» en: Società Italiana per la
ricerca teologica, Ricerche Teologiche, Bologna 2002, XII/2002, n. 1, p. 207.

21. Entrevista al sant pare Benet XVI en previsió del seu proper viatge a Baviera, 5/08/2006.

Santa Teresa d'Àvila,
santa Caterina de
Siena, santa Teresina
del Nen Jesús, santa
Edith Stein, són santes
i doctores de l'Església
per la profunda vida
espiritual.
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tures de l’Església. Ell mateix consta-
ta, l’agost del 2006, que aquesta presèn-
cia ja s’està donant. Cada vegada hi ha
més dones consultores en els dicaste-
ris vaticans, oficials i líders en orga-
nismes de la Santa Seu, en la presèn-
cia en els sínodes, en els consells
pastorals, en les estructures de les diò-
cesis concretes, etc. A més, és interes-
sant que, en l’última catequesi, el papa
Benet XVI, en parlar sobre les dones,
les convida a la “responsabilitat”; les
invita a assumir la missió eclesial i
apostòlica no d’una manera passiva,
sinó en primera persona: en la família,
en l’ambient laboral, social i eclesial.

Per a aquesta realització pràctica
assenyalo algunes pistes concretes per
a la pastoral:

22. Joan Pau II, Exhortació apostòlica postsinodal Christifideles laici, núm. 51.

-   formació sòlida en la fe per a les
dones,

-    revaloració del valor de la fa-
mília,

-    promoció de la dona pel que fa
a la comunicació i transmissió
de la fe,

-    formació de lideratge en les do-
nes catòliques perquè desple-
guin les seves capacitats en els
diversos àmbits culturals.

Voldria acabar amb les paraules
de la Christifideles laici: «és del tot
necessari passar del reconeixement
teòric de la presència activa i res-
ponsable de la dona en l’Església a la
realització pràctica».22  I això en gran
mesura depèn de nosaltres, les do-
nes.
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Factors essencials per a conviure1

1. Presentació

La nostra tasca d’evangelització
consisteix, essencialment, en la trans-
missió d’un missatge que canvia la
vida. Aquest missatge és que Déu ens
estima i és a prop, i la seva gran con-
seqüència pràctica és que ens hem
d’estimar els uns als altres com ell ens
ha estimat.

Però les relacions humanes sem-
pre han estat acompanyades pel con-
flicte i no és fàcil practicar aquest
manament nou, ni tan sols entendre’l.
Actualment hi ha molta soledat o, com
l’anomenà Erich Fromm, molta «sepa-
ratitat».

Buscant ansiosament no estar
sols, mirant de fugir d’aquesta sole-
dat negativa, alguns cauen en una
forma violenta de dominar els altres,
mentre que altres es deixen dominar
per no estar sols. Són les postures
clàssiques de sadisme o masoquisme,
en diverses intensitats. Molts han
arribat a la conclusió que aquestes
són les úniques maneres de reaccio-
nar en qualsevol situació: la passivi-
tat o la violència: «O callo o el mato»,
es diu popularment.

Però l’única relació humana sana,
l’única que prepara a rebre bé la bona
notícia de l’evangeli no és ni passiva
ni violenta, sinó assertiva: és a dir, efi-
caç i justa. Hem d’ensenyar als nos-
tres infants, als nostres joves, als nos-
tres adults, a relacionar-se asserti-
vament, que és relacionar-se amb jus-
tícia i eficàcia. Només així arribaran a
comprendre què és estimar-se com a
germans. Només així podran entendre
què és estimar-nos els uns als altres
com Jesús ens ha estimat.

Per aquí va aquesta ponència, com
aconseguir una relació humana justa i
eficaç; quins són els factors psicolò-
gics i morals necessaris per a aconse-
guir aquesta relació assertiva. Parlem
d’una cosa molt seriosa, d’un requisit
clau en la preevangelització.

2. Primera part: els factors cognitius

Hi ha gent que ho té difícil, això de
relacionar-se, que no ho entén bé, però
necessitem una base humana per a
predicar l’evangeli. No cal que siguin
persones molt intel·lectuals; hi pot ha-
ver gent analfabeta que entén perfec-
tament què és l’amor, hi pot haver-hi
gent amb molts doctorats que no ho

MANUEL SEGURA MORALES s.j., professor jubilat de la Universitat de La Laguna.
És autor del Programa de Competència Social.

1.    Ponència presentada a les IX Jornades d’Apostolat Seglar 2006, "Les relacions perso-
nals en ordre a l'evangelització".
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entén, sinó que és molt egoista. El que
dic és que fa falta una base humana,
perquè avui dia estem fent una socie-
tat tan violenta, pel que apareix en els
mitjans de comunicació i per un cert
abandonament que hi ha dels fills, que
aquests fills veuen com a solució la
violència. De la televisió, n’arxiven la
violència com una solució, és a dir:
quan no hi ha solució, quan les coses
es fan difícils, la sortida és la violèn-
cia. Un noi, quan arriba a quinze anys,
si veu normalment dues hores diàries
de televisió, ha vist unes vint-i-quatre
mil morts violentes, unes de reals, que
són les de les notícies, i altres d’in-
ventades, fictícies o virtuals, que són
les de les pel·lícules.

Erich Fromm deia que la por més
profunda de l’ésser humà és la por de
la soledat, en el mal sentit de la parau-
la; no en el sentit ric de soledat sono-
ra, de soledat per a pregar, per a es-
coltar música, per a descansar, sinó en
el sentit d’aïllament: sentir-se separat,
sentir que un no estima ningú i no és
estimat per ningú. A aquesta por s’hi
busquen sortides falses, i n’hi ha dues
que avui dia s’utilitzen contínuament:
la sortida de la violència –jo domino
l’altre i el trepitjo, l’esclavitzo–; és el
sadisme, que, per descomptat, és una
relació falsa amb una altra persona. O
em deixo dominar i esclavitzar per
l’altre, que és masoquisme. L’única
relació autèntica (ho diu l’Evangeli i ho
repeteix Erich Fromm) és l’amor,
l’amistat que hi ha d’haver en les tres
menes d’estimació, que són l’amor de
família, l’amor de parella i l’amor
d’amics. L’amistat és la base de tots
tres.

Els antropòlegs ens diuen que
aquestes dues sortides –el sadisme i el
masoquisme– vénen de la part animal
del nostre cervell, el que anomenen el
cervell animal, el paleoencèfal, el més
antic, el que tenim en comú amb els
animals i no ens dóna més sortides que
dues, com als animals: la fugida o
l’atac. Quan hi ha un perill, si l’altre és
més feble que jo, l’ataco; si l’altre és
més fort, fujo. Això fa segles i segles
que ho fan, els animals. Molts estan
convençuts que aquestes són les úni-
ques sortides que hi ha, i no es fan el
càrrec que n’hi ha una altra, que és la
humana, que és la de la part nova del
cervell humà, el neoencèfal, que és on
podem dialogar, on podem resoldre les
dificultats amb eficàcia i justícia.

El convenciment que només hi ha
aquestes dues sortides, la inhibida i la
violenta, està fixat en el subconscient
de molta gent que, quan diem als nois,
als joves o als adults que no siguin
agressius, pensen dintre seu que vo-
lem que siguin idiotes, que es deixin
trepitjar pels altres. I no, no ho volem
pas, això. Ni una cosa ni l’altra. Lla-
vors, quina solució hi ha? Només
l’assertivitat: això és el que volem
aconseguir, l’assertivitat, que és eficà-
cia i justícia. Eficàcia és un terme cog-
nitiu: veure què és eficaç per a resol-
dre aquest problema, quina és la millor
sortida, com reaccionaran els altres. I
justícia és un terme moral. Per tant, ni
violència ni inhibició. No volem ni
agressivitat ni inhibició: totes dues són
dolentes. Ens acostuma a preocupar
més l’agressivitat, pels problemes que
engendra, però ens hauria de molestar
també que la gent fos inhibida. A ve-
gades creiem que els inhibits estan
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molt bé perquè no creen problemes;
però no saben defensar-se, són tímids,
són els que es deixen trepitjar… Molts
d’aquests infants inhibits són víctimes
de l’assetjament escolar.

Per a aconseguir aquesta assertivi-
tat, que és difícil, eficàcia i justícia, no
n’hi ha prou amb pensar. Aquesta és
la línia optimista de Sòcrates, que deia
que tot ho fem malament per ignoràn-
cia. Això és un optimisme no gaire
realista. Sant Pau era molt més realis-
ta quan deia que moltes vegades feia
el mal que no volia, en lloc de fer el bé
que volia. Per què? Perquè el que diu
el cap, després està afectat pels senti-
ments; després ve la ira, ve la mandra,
el ressentiment, l’odi… i em torça el
que he pensat. I tot, al seu torn, es veu
afectat per la moral, pel respecte que
jo tingui a l’altre. Per tant, per a arri-
bar a l’assertivitat fa falta un entrena-
ment cognitiu, un entrenament emo-
cional i un entrenament moral. Si
en suprimim un, no arribem mai a
l’assertivitat, i el programa queda
coix.

Per a relacionar-nos bé assertiva-
ment, el primer són els factors cogni-
tius, pensar. Què vol dir pensar? Vol dir
fer servir el cap. Hi ha gent que utilit-
za el cap per a altres coses, com deia
el poeta Antonio Machado: «de cada
deu caps d’espanyols, un pensa i nou
envesteixen». Es veu que Antonio
Machado era pessimista. Però ni que
sigui al revés, que un o dos envesteixin
i vuit pensin, aquest un o dos trastor-
na tota la convivència en la família, en
el centre, la parròquia, la societat. Cal
pensar. Hi ha hagut diversos progra-
mes que diuen que això és el fonamen-

tal de tot el sistema d’ensenyament del
món: l’escola del segle XXI ha de ser
l’escola d’ensenyar a pensar. Jo no
estic pas en contra de cap d’aquests
programes que enumeraré, l’únic que
dic és que són insuficients.

1. «La filosofia a l’aula», de Ma-
thew Lipman. La filosofia a l’aula és
ensenyar els infants a pensar, no vol
dir ensenyar-los filosofia, història de la
filosofia, sinó que pensin: què hi fem,
aquí? Per què hi ha homes i dones? Per
què envellim? Per què morim? Em deia
un professor que fa uns quants anys
que treballa aquest programa en un
col·legi: «La pregunta més difícil fins
ara me l’ha plantejat un nen de nou
anys que em va dir: Professor, l’ésser
humà no té memòria? És clar que sí
que en té —li vaig respondre—, si no
en tinguéssim, com aprendríem mate-
màtiques o anglès? I em preguntà:
Aleshores, per què hi ha guerres?».

2. El Programa d’Enriquiment
Instrumental, PEI, de Feuerstein, pro-
fessor a Tel Aviv. Aquest programa
d’enriquiment instrumental desplega la
intel·ligència en tots els seus aspectes,
no solament lingüístic i matemàtic,
sinó també espacial, d’orientació,
musical, etc. Els germans de La Salle
són els que han promogut molt aquest
programa a Espanya.

3. «La revolució de la intel·ligèn-
cia» és el programa de la Universitat

L'escola del segle XXI
ha de ser l'escola
d'ensenyar a pensar.
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de Harvard. Insisteix en la intel·li-
gència interpersonal, musical i d’al-
tres.

4. El professor De Bono ha inven-
tat el concepte del pensament lateral o
la lògica fluida, que consisteix a pen-
sar d’una manera diferent, creativa. Es
dedica a donar cursets a empresaris
joves per ajudar-los a pensar solucions
noves, a organitzar d’una nova manera
l’empresa, a inventar productes nous.
Per això ha inventat historietes diver-
tides, per exemple: «Un senyor que és
un alt executiu molt important d’una
empresa, cada dia quan surt de treba-
llar se’n va a casa en cotxe, entra al
garatge, deixa el cotxe, agafa l’ascen-
sor i puja fins al dotzè pis. Cada dia;
matemàtic. Ell viu al setzè, i del dotzè
al setzè puja a peu per l’escala, però el
dia que plou puja fins al setzè pis amb
l’ascensor. Com s’explica aquesta
conducta?» Els deixa una estona per a
pensar, i algun executiu jove li diu: «És
un senyor molt ocupat que vol fer es-
port, una mica d’exercici, però, com
que no té temps, cada dia baixa al dot-
zè i puja quatre pisos en deu minuts o
un quart i així fa exercici; però el dia
que plou té fred o els peus mullats,
deixa estar l’exercici i va fins al setzè».
De Bono diu: «Bé, és una explicació
possible. Se te n’acut una altra?» Quan
diuen que no, els proposa aquesta: que
és un senyor molt baixet i només arri-
ba al botó número dotze de l’ascensor
i per això ha de baixar sempre al dot-
zè pis; però quan plou duu paraigua
i amb el paraigua arriba fins al botó
del pis setze. Sembla una bestiesa,
però fa pensar la gent d’una manera
diferent.

5. Hem d’esmentar també Howard
Gardner, professor a les dues univer-
sitats de Boston: Harvard i Boston. És
professor de psicologia educativa i de
psicobiologia, considerat en el món
potser com l’autoritat més gran en
intel·ligència. Sosté la teoria que hi ha
vuit intel·ligències diferents, localitza-
des en diverses àrees del cervell. No
hi ha factor G, factor general d’in-
tel·ligència, una persona no ha pas de
ser intel·ligent per a tot, pot ser molt
intel·ligent com a matemàtic i molt
curt per a la música. Diu Gardner que
hi ha aquestes vuit intel·ligències dife-
rents, que són:

a) La lingüística, que és la capaci-
tat de parlar el propi idioma, el matern,
no els apresos després per estudi, que
ja necessiten també la segona in-
tel·ligència, l’abstracta. Hi ha nens de
tres o quatre anys que parlen perfec-
tament; en canvi, n’hi ha d’altres de
divuit, vint o trenta anys que parlen
molt malament. Aquesta carència lin-
güística està relacionada amb la delin-
qüència: hi ha delinqüents que no se’ls
entén. La lingüística és una intel·ligència
que han de tenir els escriptors, els
poetes, els professors. Hi ha molta
gent que sap molt i no ho sap comuni-
car, tant en teologia com en qualsevol
altra ciència.

b) L’abstracta és la intel·ligència
matemàtica. Aquí hi entren totes les
carreres científiques i també la filoso-
fia; la filosofia en l’origen va tenir
molta vinculació amb la matemàtica,
no solament en Pitàgores sinó també
en Plató. Aquestes dues primeres
intel·ligències són les que s’han fet al
centre del nostre sistema educatiu,
llengua i matemàtiques, i hi ha sis
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intel·ligències més que hem abandonat
una mica en l’educació.

c) La tercera és l’espacial, que és
la capacitat d’orientar-se en l’espai. Hi
ha qui s’orienta molt bé i qui es perd a
casa seva. És la intel·ligència pròpia no
solament dels pilots d’avió i de vai-
xell, sinó també dels pintors, escul-
tors i arquitectes, dels que treballen
amb l’espai. En el Consell Superior
d’Investigacions Científiques, que té
dos superordinadors, van voler repro-
duir la filosa del quadre de Velázquez
Les filadores. En el quadre es veu a
través de l’hèlix, però al mateix temps
hi ha una distorsió de la llum, sobretot
perquè no gira gaire de pressa, sinó
amb el peu de la dona que mou la filo-
sa. Ho van intentar i no ho han acon-
seguit amb dos superordinadors, i Ve-
lázquez ho va fer amb els ulls; quins
ulls devia tenir per a veure la llum!
Això és intel·ligència espacial.

d) La següent és la intel·ligència
cinètica, que és l’habilitat d’usar el
cos. Hi ha gent que té agilitat i gràcia
caminant, corrent, jugant, ballant; i
n’hi ha d’altres que els veus ballant i
corrent i et fan pena.

e) La musical tots sabem el que és,
la capacitat de seguir la música, de re-
produir-la cantant o amb un instrument.

f) L’ecològica és la sintonia amb la
natura, saber catalogar, entendre la
natura. Això antigament era fonamen-
tal i encara ho és en les tribus primiti-
ves que han de sortir a recollir herbes
per a menjar: que n’hi hagi un que sà-
piga que aquesta herba és verinosa,
que aquest peix és perillós. Conèixer,
catalogar els animals, les plantes, in-
sectes… aquesta és la intel·ligència
ecològica.

I ara vénen les dues que ens inte-
ressen a nosaltres: la intrapersonal i la
interpersonal. Estan al front, en els
lòbuls prefrontals, i constitueixen
l’autèntica intel·ligència humana, la
que s’ha desplegat més tard en
l’evolució, la que no tenen els animals.

g) La intrapersonal significa la ca-
pacitat de conèixer-se, controlar-se i
motivar-se. Quins tres verbs! Sobre
motivació tinc una anècdota divertida:
el rector d’un poble de Múrcia va vo-
ler organitzar una mica els gitanos i els
proposà que en lloc de comprar a la
menuda una mica de cuiro per a fer
unes sandàlies, o una mica de palla
d’arròs per a fer uns cabassos de platja
molt bonics, que anessin a treballar al
saló parroquial i el rector compraria
materials al major; després s’exposa-
rien els productes a la venda i al final
els descomptaria el preu del material.
Era un pla magnífic, per promoure’l,
però el patriarca que manava en els
gitanos em diu: «Don Manuel, digui al
mossèn que no faci aquest pla perquè
fracassarà». Jo li vaig dir: «Home, què
vol dir que fracassarà, si és una cosa
molt bona per al bé de vostès!?» I em
fa: «Si, aquesta és la pega, que és per
al nostre bé i es gastarà els diners inú-
tilment». Li dic: «Per què?» Em res-
pon: «Un taller és una fàbrica en petit,
oi? Doncs aleshores bé haurà de tenir
un horari; de nou a una i de quatre a
set, per exemple; doncs miri, com que
per a treballar s’ha d’estar molt des-
esperat, no estarem pas sempre des-
esperats de nou a una i de quatre a
set…» Hi ha també alumnes funcio-
naris i altres que han d’estar «molt
desesperats» per a treballar. Els falta
motivació. Els falta intel·ligència intra-
personal.
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h) La intel·ligència interpersonal,
que és la que més ens interessa per a
la relació, és la capacitat de posar-se
al lloc de l’altre i relacionar-s’hi. Quan
parlem a nois i adults d’intel·ligència,
de seguida pensem en alguna cosa
científica, la intel·ligència per a enviar
una sonda a Mart, o per a inventar la
vacuna contra la sida. Però, i la per-
sona que porta bé el matrimoni i la fa-
mília?, i la persona que sap resoldre
els conflictes dintre el sindicat?, i la
persona que sap resoldre els conflic-
tes polítics? A la persona que resolgués
el conflicte entre Palestina i Israel se li
haurien de donar dos o tres premis
Nobel. Doncs bé, aquesta seria la
intel·ligència interpersonal, fonamen-
tal per a relacionar-se, per a viure, per
a poder-nos estimar.

Explico una mica més, des del punt
de vista de la sociologia, aquesta
intel·ligència interpersonal. Sobre la
resolució de conflictes, la sociologia
ha treballat molt d’ençà que existeix,
perquè el conflicte ha acompanyat
sempre l’home. Sí, des que Caín matà
Abel (i abans encara Eva i Adam ja van
discutir), sempre hi ha hagut conflic-
tes i ens hem començat a matar i no
hem parat fins ara. Doncs bé, diu la
sociologia que per a resoldre els con-
flictes fan falta cinc habilitats congni-
tives que, juntes, equivalen a la in-
tel·ligència interpersonal de Gardner.
Aquestes habilitats són:

1) Pensament causal, la capacitat
de definir les causes d’un problema,
de diagnosticar un problema. Poso
aquest pensament primer perquè és el
primer que hem d’utilitzar a l’hora de
resoldre qualsevol assumpte, però no
perquè sigui el primer que s’adquireix;
el mateix que els metges: el diagnòstic

no és la primera assignatura que
veuen; serà el primer que faran des-
prés, quan exerceixin com a metges,
però aprenen a diagnosticar en el ter-
cer curs. També els nois triguen a
aprendre aquest pensament causal.

2) Pensament alternatiu, la capa-
citat de generar, d’inventar el màxim
possible de solucions al problema, un
cop l’hàgim definit; bones solucions,
no solament sortides inhibides o agres-
sives.

3) Pensament conseqüencial, la
capacitat de preveure les conseqüèn-
cies que tindrà el que farem o el que
direm. Tenir en compte les conse-
qüències és un dels més grans senyals
de maduresa humana.

4) Pensament de perspectiva és la
capacitat de posar-se al lloc de l’altre,
de veure les coses, conceptualment i
emocionalment, des de la perspectiva
de l’altre. L’acostumen a tenir més
desenvolupat les dones, i els experts
atribueixen a això la seva menor cri-
minalitat. En els infants no se sol des-
vetllar abans dels sis o set anys.

5) Pensament mitjans-fi és la ca-
pacitat de saber-se traçar objectius i
després buscar els mitjans per a acon-
seguir-los. Hi ha qui no sap on va,
encara que corri molt. Objectius clars
i valuosos donen sentit a la vida.

3. Segona part: factors emocionals

Ara tractarem dels factors emocio-
nals de la relació. Recordeu que són
tres factors fonamentals els que calen
per a formar una persona. Ser perso-
na és relacionar-se; això ja ho deia
Aristòtil, no és pas un descobriment
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modern. El que passa és que moltes
vegades ens relacionem malament,
ens fem males persones quan no ens
relacionem per mitjà de l’amor. I
aquesta relació per amor suposa tres
factors dins el sistema formatiu de
qualsevol persona: un factor cognitiu,
un factor emocional i un factor moral.

Per una banda, el que és cognitiu,
que la persona pensi, que tingui
aquests cinc pensaments que acabem
d’explicar: saber definir els proble-
mes, saber buscar alternatives, saber
pensar en les conseqüències, saber-se
posar al lloc de l’altre, i, per últim,
saber-se traçar uns objectius clars i
buscar els mitjans per a aconseguir-
los.

Primer el que és cognitiu, però des-
prés el que és emocional, el món de les
emocions humanes, del cor humà, tan
complex. Després vindrà la tercera
part, la part moral. Quan tenim aquests
tres factors, espontàniament arribem
al que s’anomenen habilitats socials,
en el sentit més profund, que és el
d’assertivitat o eficàcia i justícia. Efi-
càcia és un concepte cognitiu, saber
que això és eficaç, que serveix per a
solucionar aquest problema. En can-
vi, la justícia és un factor moral. Una
cosa pot ser eficaç, però no justa: el
nen gran que pren l’entrepà al nen pe-
tit perquè se l’ha descuidat arriba a una
solució eficaç, però que no és justa.
En aquest món on vivim predomina
l’eficàcia, però amb l’inconvenient
que quan es pren una solució eficaç a
primera vista, però no justa, al final es
creen més problemes i resulta que
tampoc no ho és, d’eficaç. Un exem-
ple clar el trobem en la història: hi ha

un llibre molt interessant titulat La
marcha de la locura, de Barbara W.
Tuchman, que, des del cavall de Troia
de la Ilíada fins als temps moderns (la
Guerra de l’Iraq), va repassant els dis-
barats que s’han comès, tot allò que
s’ha fet malament, és a dir, ineficaç-
ment o injustament, i que no han estat
bones solucions, sinó que ha creat
nous problemes. Recorda, per exem-
ple, el cavall de Troia: els troians van
dir: «És un regal que els grecs han
deixat aquí; fiquem-lo a dins», i el savi
de Troia els diu: «Em fan por, els
grecs; fins i tot quan fan regals». Però
el van ficar a la ciutat; va ser la deci-
sió equivocada. Va passar el mateix
amb Hitler, a qui Chamberlain procurà
apaivagar; Hitler va veure que els an-
glesos i els francesos estaven acoqui-
nats, i el que va fer és embravir-se més
i declarar la guerra.

De manera que eficàcia i justícia; i
per a aconseguir-ho, factors cogni-
tius, emocionals i morals. Molts dels
programes esmentats són bons, però
parcials. Tracten només de la part
cognitiva, però sabem que, encara que
veiem que una cosa ha de ser així, les
emocions ens superen i ens fan deci-
dir el contrari. La mandra, la ira, la
depressió, la por, són factors emocio-
nals que poden enterbolir molt la part
racional. Per això, l’educació emocio-
nal és també indispensable per a ser
assertius, per a procedir amb eficàcia
i justícia. Perquè també nosaltres, amb
tota la nostra formació de tants anys
de filosofia i teologia, moltes vegades
som temptats pels dos extrems: callar
i consentir a la injustícia, o bé posar-
nos violents i agressius amb un altre
company o amb una altra persona i



5454545454

enfadar-nos-hi. Però cal ser just i efi-
caç. No callar quan no s’ha de callar,
sinó parlar encara que ens costi molt i
ens hi vagi la vida. I, d’altra banda, ser
eficaços per a resoldre els problemes.

nims, però, tècnicament parlant, les
emocions són reaccions espontànies
d’adaptació al medi, com posar-se a la
defensiva davant d’una amenaça; el
mateix que saltar d’alegria si ens toca
la rifa. Però immediatament aquesta
emoció es pot tornar sentiment: el sen-
timent ja és una barreja, és un bloc
informatiu, diuen els psicòlegs, que
comprèn l’emoció, més experiències
anteriors, més els valors que cadascú
té.

b) Les vuit grans famílies d’emo-
cions i sentiments. Segons Goleman
són: alegria, esperança, por i vergo-
nya, desig, enveja i gelosia, ira i ansie-
tat, orgull i l’amor.

Aquí a Catalunya hi ha un gran
expert en intel·ligència emocional: Ra-
fel Bisquerra, de la Universitat de Bar-
celona, que fa anys que organitza
i dirigeix un curs de postgrau en in-
tel·ligència emocional, i la divisió que
fa és: 1) emocions bàsiques negatives:
por, ira i tristesa; 2) emocions socials:
vergonya; 3) emocions positives: ale-
gria, esperança, amor, humor i felici-
tat; 4) emocions ambigües: sorpresa i
compassió. Però nosaltres recorda-
rem breument les principals emocions,
seguint més aviat la classificació de
Goleman.

Juntament amb l’alegria, que és la
primera família, podem considerar
la felicitat, la satisfacció, la joia i
l’èxtasi. I els contraris de l’alegria són:
la tristesa, la melangia, la nostàlgia i
la pitjor de totes, que és la depressió.
L’alegria és el sentiment que tenim
quan es compleix el que desitjàvem;
segons els experts és com un eixam-

Vegem, doncs, els factors emocio-
nals. L’ordre per a endinsar-nos en
aquest complex món emocional po-
dríem fixar-lo així: a) introducció, b)
conèixer les famílies d’emocions, c)
com controlar-les, d) com utilitzar-les
i, finalment, e) l’amor.

a) Introducció. Daniel Goleman
és un psicòleg periodista, deixeble de
Gardner i encarregat del suplement del
New York Times, un suplement psico-
lògic que es publica quinzenalment. Fa
uns quants anys va escriure aquest
llibre que ha tingut tant d’èxit:
Intel·ligència emocional. Prengué
aquesta expressió de la Universitat de
Yale i l’aplicà al conjunt d’intel·ligència
intrapersonal i interpersonal de Gard-
ner: conèixer-se un i saber ajudar els
altres a controlar-se; saber-se motivar
i ajudar els altres a motivar-se: els edu-
cadors i els pastors necessitem molt
aquesta intel·ligència, sobretot saber
motivar els altres. En el seu llibre pro-
posa les grans emocions dividides en
vuit famílies, però abans convé acla-
rir la diferència entre emoció i senti-
ment. Molts els fan servir com a sinò-

L'educació emocional
és també indispensa-
ble per a ser assertius,
per a procedir amb
eficàcia i justícia.
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plament de l’ànim. La felicitat és com
un moment de plenitud, en què no es
troba a faltar res. La satisfacció és
més suau, és assossegament, en aca-
bar bé un treball o complir-se un desig.
La joia és alegria acompanyada de de-
mostracions externes, de crits, de salts…
L’èxtasi és una admiració davant d’un
paisatge, una obra d’art, una persona
meravellosa, amb una alegria tan in-
tensa que es perd la noció d’espai i
temps. Una vegada anava de Jaén a
Màlaga amb un amic i el seu fill de sis
o set anys, que només havia vist el mar
en la televisió. Quan fórem prop de
Màlaga i es va començar a veure el
mar, aquell nen entrà en èxtasi; no par-
lava, es va quedar mut: un moment
d’èxtasi en què un no sap el temps que
passa, tant poden ser dos minuts com
quinze. Unamuno ho descriu també
així; ell va ser amic del meu avi i, des-
prés, del meu pare, quan aquest va
guanyar la càtedra d’història del dret
a Salamanca, on Unamuno era rector.
Quan el meu avi va morir, va escriure
una carta al meu pare en què li deia: «A
l’Albaicín un dia, a Granada, recordo
que el teu pare i jo vam veure des d’allà
la posta del sol sobre l’horta granadi-
na, amb l’Alhambra al fons; va ser
d’una bellesa tal que no et sé dir quant
de temps estiguérem muts: tant pot ser
deu minuts com una hora, perquè vam
perdre ben bé la noció del temps, i vam
sentir la presència indicible de Déu,
d’alguna cosa molt gran entre nosal-
tres». És que el temps psicològic és
subjectiu, molt diferent del temps ob-
jectiu del rellotge. Julieta a la nit de
noces no es volia separar de Romeo,
encara que aquest havia de fugir per-
què els contraris el volien matar. Quan
Romeo li diu que se’n va i que al cap

de dos o tres dies es disfressarà i la
vindrà a veure, Julieta respon: «Què és
un dia? Un segon per al que gaudeix;
un segle per al qui espera».

Els contraris d’aquests sentiments
relacionats amb l’alegria són: la triste-
sa, quan per una pèrdua o una desgrà-
cia es produeix un sentiment negatiu
amb desig d’aïllament. La malenconia
és un sentiment lleument negatiu per
una causa desconeguda, que duu a
somiejar i a la passivitat. La nostàlgia
és enyorar persones i llocs estimats. I
la depressió és una tristesa profunda i
continuada, amb pèrdua del desig de
menjar, de riure, de viure, junt amb la
sensació que durarà sempre; aquesta
sensació és el pitjor que té la depres-
sió, com si fos una mort.

La segona família és l’esperança i
els sentiments que hi estan relacionats:
la il·lusió, l’optimisme i la sorpresa, i,
com a contraris, la decepció, la deses-
peració i el desengany. L’esperança és
veure com a possible una cosa que
desitgem. Il·lusió, veure-ho ja proper
i mobilitzar-nos. I l’optimisme, Selig-
man el defineix no amb allò de
l’ampolla mig plena o la vida de color
rosa; diu que optimisme és interpretar
les dificultats com a senyal que cal
esforçar-se més, i el pessimisme és
llençar la tovallola davant de dificultats
que es poden vèncer. Un altre senti-
ment relacionat amb l’esperança és la
sorpresa: una cosa inesperada provo-
ca un sentiment breu que concentra
tota la nostra atenció; pot ser també
un sentiment negatiu si és una sorpre-
sa dolenta. Els contraris de l’esperança
són: desesperació, o la pèrdua total de
l’esperança, i desengany, que és per-
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dre la fe en algú o en alguna cosa en
què s’havia cregut injustificadament.

La por i la vergonya són la següent
família. La por és un desagradable
desig de fugida davant d’una amenaça;
la vergonya és el desig desagradable
d’amagar-se (el famós «em voldria
fondre!») en descobrir-se alguna cosa
nostra que voldríem mantenir oculta:
una falta que tinc, una sabata bruta, o
que he mentit i em descobreixen. Hi ha
altres formes, altres varietats de por
que són, per exemple, el temor i el te-
rror. Temor és una mica més suau,
més difús que la por; terror és una por
intensa i continuada, és el que busca
el terrorisme: mantenir un estat de por
intensa i permanent. Pànic és una por
o un terror sobtat i profund, que sol
paralitzar. Fòbia és una por irracional,
referida a animals, a l’altura, a volar,
etc. Culpabilitat és una interiorització
de la vergonya amb desig d’autocas-
tigar-se per alguna cosa mal feta. Això
ens interessa molt a nosaltres com a
preveres; la culpabilitat sempre és ne-
gativa. Recordo un llibre d’espiritua-
litat escrit per un rabí jueu molt pia-
dós, Joseph Klausner, que, parlant del
pecat, diu: «Has pecat? Mal fet. T’en-
tristeixes per haver pecat? Dues ve-
gades mal fet. Déu no vol pas tris-
tesa; vol responsabilitat i esmena. Dir
“sembla mentida que jo hagi fet això”
és orgull; l’humil diu: “sembla menti-
da que jo no faci coses pitjors”». Per
tant, una cosa és responsabilitat i una
altra és culpabilitat; la responsabilitat
és positiva i la culpabilitat, negativa.

Els contraris de la por són: la va-
lentia, l’audàcia, la temeritat. La va-
lentia és menystenir la por, encara que

es coneguin les dificultats. Audàcia és
la valentia al límit, exposant-se a fra-
cassos possibles, i l’extrem de l’au-
dàcia és la temeritat. I el contrari de
la vergonya és la barra, que és la falta
de la vergonya deguda. Aquí hi ha un
tema interessant per a tractar amb els
joves en reunions: si la vergonya té un
factor social i és bo sentir-la davant
d’altres quan hem fet alguna cosa mal
feta, o no s’ha de sentir vergonya per
res, sinó ser un barrut, com són molts
d’ells ara!

La quarta família és el desig. El
desig és tendència vers alguna cosa
amb insatisfacció per no tenir-la. Ca-
prici és un desig efímer o irracional, a
vegades totes dues coses. Els nens
acostumen a tenir capricis més que
desitjos; els passa aviat. L’antull és
semblant: així anomenem un desig
sobtat i injustificat, que s’atribueix (no
sé per què) especialment a les emba-
rassades. Els contraris del desig són la
desgana, que és falta de desig o de
gana, i l’avorriment, que és cansament
davant d’una cosa repetitiva o sense
interès, i va acompanyat de sensació
d’allargament del temps. Fàstic és re-
pugnància física o psíquica davant
d’alguna cosa o d’algú, amb desig
d’allunyar-se’n; generalment és da-
vant d’alguna cosa repugnant, però
també es pot sentir fàstic davant d’una
persona realment malvada i egoista.

Un sentiment molt profund és la
motivació. Conèixer i manejar la mo-
tivació ens interessa molt. Per co-
mençar, hem de dir sincerament que
no hi ha una teoria acceptada per tots,
en psicologia, sobre la motivació. Una
teoria que expliqui per què ens moti-
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vem a fer una cosa i per què no ens
motivem a fer-ne una altra. L’ésser
humà ha fet les coses més nobles i
grans, i les més terribles; ha deixat
passar gran ocasions. Oscil·lem entre
una desmotivació total, fins a una ca-
pacitat de motivació impressionant.
Què és el que ens motiva? No és gaire
clar, però resumirem les dues teories
principals que hi ha: totes dues tenen
una part de veritat i ens poden orien-
tar.

La primera és «expectatives per
valor»: ens motivem quan les expec-
tatives d’aconseguir alguna cosa són
altes i el que volem aconseguir val;
com més val, com més altes són les
expectatives d’aconseguir-ho, més
gran és la motivació, perquè els fac-
tors es multipliquen. Si decideixo crear
un grup de catecumenat a la meva
parròquia i crec que ho puc aconse-
guir perquè compto amb gent valuosa
i estic convençut que això renovarà
tota la parròquia, tindré una motivació
molt gran. Però si dic: això seria mag-
nífic i he vist en altres parròquies que
funciona, però en la meva no ho acon-
seguiré perquè no tinc gent que em
doni suport, llavors l’expectativa se’n
va cap al zero, i quan l’expectativa si-
gui zero, encara que el valor sigui molt
alt, al final tinc zero de motivació.

La segona és la teoria de l’«atri-
bució», que sosté que la motivació
depèn del factor al qual atribuïm l’èxit
o el fracàs del que hàgim fet: si atri-
buïm l’èxit al nostre esforç, ens moti-
vem per fer esforços en el futur. Hi ha
molta gent que ho atribueix tot a la
sort: aquesta és la tesi d’una pel·lícula
de Woody Allen, titulada Match Point.

Si tot s’atribueix a la sort, s’acaba
l’esforç.

La cinquena família és enveja i ge-
losies. Enveja és tristesa o ràbia davant
el bé d’altres amb el desig que perdin
aquest bé. Hi ha una enveja sana, per
a la qual caldria inventar un altre nom:
a Canàries en diuen desconsol; per
exemple, una persona que està a rè-
gim i en veu una altra que s’està men-
jant un bon entrepà, sent desconsol;
no és enveja: no és que vulgui que
l’altre no es mengi l’entrepà o que li
faci mal; això seria l’enveja; no, és que
li agradaria poder-se’n menjar un així,
però no pot. L’enveja és dolenta; el
desconsol és simpàtic.

La gelosia és temor que l’altre ens
prengui l’amor de la persona que esti-
mem. No es donen només en la pare-
lla, també es poden donar entre ger-
mans, en el treball, en la societat.

La sisena família és la ira, amb to-
tes les seves formes d’enuig, rancor,
ràbia i impaciència, i comprèn també
l’ansietat i l’angoixa. La ira és indig-
nació per una ofensa o obstacle que
porta al desig d’apartar o destruir el
causant. L’enuig és una irritació més
lleu per algun obstacle de menor im-
portància. El rancor és un odi prolon-
gat amb desig de venjança. La ràbia és
molt semblant a la ira, però és una irri-
tació molt intensa que es manifesta en
agressivitat. La ira pot ser interna,
però la ràbia s’externalitza. La impa-
ciència és inquietud davant la tardança
del que s’espera. L’ansietat és un ma-
lestar intens, davant d’un pensament
de temor o amenaça, recurrent una
vegada i una altra, i que sol anar
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acompanyat de ganes de menjar o fu-
mar molt, tensió muscular, moure’s
contínuament, sensació d’ofec i mal
de cap. L’angoixa a vegades s’usa
com a sinònim d’ansietat, però té una
connotació d’ansietat aguda, una sen-
sació forta d’ofec respiratori.

La setena família és l’orgull. Cal
distingir entre l’orgull sa i el maligne.
L’orgull sa és alegria i respecte vers un
mateix, pel que ha fet, pels seus llibres,
pels fills, per la família: és adonar-se
del propi valor o d’una acció ben feta.
L’orgull maligne és també consciència
de la pròpia vàlua, però acompanyada
de menyspreu dels altres; dut a
l’extrem s’anomena supèrbia, que ja
és permanent, no passatger com pot
ser l’orgull. Arrogància és fer gala de
les pròpies qualitats, és a dir, el con-
trari d’aquestes actituds tan boniques
que són la humilitat i la senzillesa.
Humilitat és veure les coses bones en
els altres i no sentir-se superior a nin-
gú, i senzillesa és la humilitat portada
al tracte amb els altres sense donar-se
importància.

La vuitena família és l’amor.
L’amor és la força fonamental en la
vida, com deia el Dant: «Amor que
mou el sol i les estrelles»; és a dir, el
que fa girar el món, el que fa funcio-
nar el món és l’amor. També ho diu el
Papa en la seva esplèndida encíclica:
l’amor és el centre de tota la vida hu-
mana. Hi ha tres prototipus d’amor: el
familiar, que és l’amor de pares a fills,
de fills a pares i entre germans; l’amor
de parella i l’amor d’amics o amistat,
que també ha de ser en els altres, per-
què en la parella hi ha d’haver amistat,
i en la família també. Però, què és

l’amor? És molt difícil definir-lo; tot-
hom parla de l’amor com d’una cosa
meravellosa i el Papa ens recorda que
és una participació de la mateixa vida
de Déu: Déu és amor i, quan estimem
de debò, participem de la mateixa vida
de Déu.

Erick Fromm posa aquests factors
com a essencials en l’amor: a) Interès,
que significa que aquesta persona és
especial per a mi, ocupa un primer pla
en la meva pantalla, atreu poderosa-
ment la meva atenció. b) Responsabi-
litat, que es dóna molt en l’amor de
pares a fills, però que ha de ser pre-
sent en totes les formes d’estimació:
em sento una mica responsable de
l’altra persona, vull que el meu amic
sigui millor, vull que el meu fill, que el
meu pare, que el meu germà sigui mi-
llor: els estimo tal com són, però vull
que creixin. En la parella, la responsa-
bilitat és molt important; Pablo Neru-
da ho diu d’una manera poètica: «Jo
vull fer amb tu el que la primavera fa
amb els cirerers». Això és el que hau-
ríem de fer en totes les formes d’amor
i amistat. c) Coneixement: quan s’es-
tima algú es tenen ganes de co-
nèixer-lo com és, conèixer-li els
valors, les opinions, els gustos. d)
Respecte, perquè a vegades la res-
ponsabilitat pot portar a voler con-
trolar l’altre i a certes faltes de res-
pecte; però s’ha de deixar la persona
estimada que sigui ella mateixa qui
decideixi què vol fer amb la seva
vida. Els contraris d’aquests quatre
factors esmentats per Fromm són:
de l’interès, el menyspreu; de la res-
ponsabilitat, la indiferència; se sol
dir que el contrari de l’amor és l’odi,
però el veritablement contrari és la
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indiferència, que és la mort de
l’amor. Ignorància és el contrari del
coneixement, i el contrari del respec-
te, la manipulació.

Alberoni, catedràtic a la Universi-
tat de Milà, ha escrit un llibre molt
bonic titulat Amor i enamorament, i diu
una cosa que ens va bé per a la pasto-
ral amb joves: quan dues persones
s’estimen, el normal és que s’estimin
igual, cadascú a la seva manera, una
manera masculina i una manera feme-
nina, però igual, i que són jocs de ten-
dresa aquestes coses que diuen els
enamorats: «jo t’estimo més, tu no
m’estimes tant». Perquè si de veritat
un estima més que l’altre, el que esti-
ma més està perdut: fàcilment és ma-
nipulat pel que estima menys, perquè
a aquest no li fa angúnia de demanar-
li el cotxe, o que li faci fotocòpies, que
li deixi diners, que li faci favors
sexuals…

Hem de recordar, doncs, l’ense-
nyament de Fromm: en l’estimació
autèntica hi ha d’haver interès, co-
neixement, responsabilitat i respecte;
si falta un d’aquests aspectes, no hi ha
amor.

Tercera part: educació moral

Tractarem ara de la moral i ho fa-
rem d’una manera que em sembla que
ens pot ser molt útil per a l’apostolat.
És un enfocament diferent que trobo
molt didàctic, molt clarificador quan
treballem amb gent jove, i també amb
adults, ja que aquest tema de la moral
és fonamental per a nosaltres en tot
l’apostolat.

Hi ha hagut tres enfocaments his-
tòrics de la moral: el religiós, el racio-
nalista, el cognitiu-evolutiu. A Kant li
encantava el cel estrellat a la nit i la llei
moral en el cor de cada persona: tots
sabem que hi ha accions bones i accions
dolentes. Però interessa saber quin és
el fonament de la moral, qui determina
què està bé i què està malament.

El primer enfocament, el tradicio-
nal, ha estat el religiós.

Moisès, en el llibre de l’Èxode,
quan baixà de la muntanya va dir: Déu
mateix ha escrit amb el dit en aques-
tes taules els seus manaments, això és
el que el Senyor vol, que respectem el
seu nom, que guardem les festes, que
honrem pare i mare, que no matem,
que no robem, que no mentim, que no
cometem adulteri. Aquest és l’enfo-
cament religiós, que és molt clar en el
judaisme. Després Jesús segueix la
mateixa tàctica: vosaltres creieu que jo
sóc el Fill de Déu, doncs aleshores jo
us dic: «el meu manament és que us
estimeu els uns als altres tal com jo us
he estimat».

Aquesta mateixa dinàmica existeix
en les altres religions monoteistes. La

En l'estimació autèntica
hi ha d'haver interès,
coneixement,
responsabilitat i
respecte; si falta un
d'aquests aspectes,
no hi ha amor.
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gran il·luminació de Buda fou: «tot-
hom pateix per algun desig insatisfet;
un cop satisfet un desig en sorgeix
sempre un altre de nou; per tant, la
solució del sofriment humà no és sa-
tisfer els desigs com creiem vulgar-
ment, sinó extingir-los». Però el que
ignora molta gent és que Buda diu que
per a aconseguir aquesta extinció del
desig cal el recte sentir, el recte pen-
sar i el recte actuar; i per al recte ac-
tuar fan falta cinc manaments: 1r) no
extingir la vida, que és el mateix que
no matar; 2n) no prendre el que no et
donen, que és el mateix que no robar;
3r) no mentir; 4t) no tenir relacions
sexuals il·lícites, que és el mateix que
no cometre adulteri; i 5è) no consumir
drogues ni estupefaents. Per tant,
l’enfocament de la moral budista és
també el típic enfocament religiós: un
home il·luminat per Déu diu a tots el
que cal fer per a agradar a Déu.

L’altra gran religió monoteista és
l’islam. Mahoma era un home molt
religiós; va conèixer el cristianisme (li
encantaven els salms cantats a cor
pels monjos) i també el judaisme.
Comprengué que totes dues religions
havien sobreviscut a totes les persecu-
cions precisament pel seu monoteis-
me, perquè els politeismes havien anat
desapareixent. Per això, encara que els
seus contemporanis adoraven l’aigua,
les roques i molts déus, ell va procla-
mar amb força que hi ha un sol Déu,
Al·là. Aquest Déu únic, per mitjà de
l’àngel Gabriel (segons Mahoma), li
revelà els manaments que haurien de
complir els seus fidels. Aquests mana-
ments els anomenà «pilars de l’islam»
i són: 1r) anunciar que només hi ha un
Déu, que no hi ha altre Déu que Al·là,

als fidels i als infidels, que som tots els
altres. 2n) Pregar Al·là cinc vegades
el dia, de cara a la Meca. 3r) Fer un
mes de dejuni, el mes del Ramadà, que
és no menjar, no beure, no fumar i no
tenir relacions sexuals des de la sorti-
da del sol fins a la posta. 4t) Anar com
a mínim un cop a la vida a visitar la
pedra de la Ka’ba a la Meca. I 5è) Fer
almoina als pobres de l’islam. A part
d’aquests cinc pilars tenen altres ma-
naments importants que guarden amb
tota cura: no menjar carn de porc, no
beure begudes alcohòliques, no jugar
a jocs d’atzar per diners.

La dinàmica sempre és la mateixa:
tu creus en Déu, doncs aleshores fas
el que et diu el profeta de Déu. Però
en el segle XVIII, a Europa comença a
generalitzar-se el fenomen de l’agnos-
ticisme i de l’ateisme (aquest segon
prendria després molta més força en
el XIX). Llavors es planteja el proble-
ma: si no tots creuen en Déu, com
continuarem amb una moral basada en
la paraula de Déu? Així sorgeix el se-
gon enfocament, el racionalista (al-
guns l’anomenen enfocament racio-
nal, però em sembla una mica
tendenciós contra la religió, com si
l’enfocament religiós no fos racional).
Aquest segon enfocament és raciona-
lista perquè es basa exclusivament en
la raó: va ser el gran treball que féu
Kant en la Crítica de la raó pràctica,
fundar la moral en la raó humana. Què
és moral en aquest segon enfocament?
Allò que el consens de la raó veu com
a moral. Què és immoral? Allò que el
consens de la raó veu com a immoral.
En aquest segon enfocament la moral
es basa, no en la Paraula de Déu, sinó
en la raó humana.
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És una pena que això es visqués
molt polèmicament: les Esglésies, tant
la catòlica com les protestants, veien
una pèrdua de la seva autoritat si la
moral la determinaven els filòsofs;
es visqué com una reacció contra
l’Església, però els que creiem en Déu,
creiem que Déu ha fet la raó i, per tant,
no hi ha d’haver contradicció entre la
raó i la fe.

Aquest segon enfocament no té
manaments, com tenia el primer, té un
gran document que és la Declaració
universal dels drets humans, que fa
cinquanta-sis anys va fer l’ONU i que
han signat gairebé tots els països que
hi són representats, alguns de musul-
mans amb alguna dificultat, però han
signat; ara falta el petit detall de com-
plir-los. Alguns d’aquests drets hu-
mans són: que la dona té la mateixa
dignitat que l’home, que tots tenen
dret al treball i a vacances pagades,
que l’infant té dret a una llar, i a afec-
te, i a educació, i a atenció mèdica; que
ningú no pot sotmetre ningú a escla-
vitud, que qualsevol es pot desplaçar
lliurement a buscar feina… Com es
veu, la Declaració universal dels drets
humans té una inspiració religiosa, una
inspiració cristiana, en concret, però
evita amb tota cura emprar cap paraula
cristiana, ni de cap religió, perque tots
puguin estar-hi d’acord. De fet l’han
firmada musulmans, jueus, cristians,
ateus. Ara estan treballant en la qües-
tió de l’ètica universal i volen utilitzar
aquesta Declaració com a document
bàsic.

Repeteixo que no hi ha d’haver
oposició, i que a nosaltres no ens hau-
ria de molestar veure el que diu la raó,

perquè la raó ens ha de dir el mateix
que ens diuen els manaments religio-
sos; si hi ha alguna contraposició, un
dels dos està equivocat i cal estudiar-
ho serenament. Si em diuen, per
exemple, que és propi de la religió de
l’islam fer l’ablació del clítoris a totes
les nenes, s’haurà de discutir. Com pot
voler Déu que la meitat de la humani-
tat estigui mutilada, si Déu no és un
Déu de mort sinó de vida? Si els testi-
monis de Jehovà no volen fer transfu-
sions de sang cal estudiar-ho i discu-
tir-ho. També entre nosaltres hi ha
coses que es discuteixen, com el sa-
cerdoci de la dona; si la Comissió de-
signada per Pau VI declarà que no hi
ha res en el Nou Testament contra el
sacerdoci de la dona, llavors és que és
només una tradició de l’Església; per
descomptat, l’Església té autoritat per
a prendre les decisions disciplinàries
que li semblin oportunes, però es po-
drà discutir si és més o menys conve-
nient, i si algun dia pot ser més útil o
no, sense por: pel fet de creure en Déu
no tenim por de la raó, sinó tot al con-
trari.

Doncs ara us vull proposar un al-
tre enfocament diferent, que no està
en contra dels altres dos, sinó que és
més pedagògic des del punt de vista
d’ensenyar, d’educar en els valors
morals. És l’enfocament congnitiu
evolutiu, iniciat per Piaget. Aquest
gran psicòleg i educador francosuís,
mort el 1981, es va plantejar el se-
güent: ja sabem com creixem física-
ment dins de certes variables, i sabem
com creixem en l’aspecte psicològic,
és a dir, com s’adquireix el coneixe-
ment o com es desenvolupa el llen-
guatge. I Piaget es preguntà: podríem
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saber també com creixem en l’aspecte
moral? La primera resposta que li van
donar els seus col·legues era que no;
això depèn de la família, de la religió,
és a dir, la moral depèn d’altres, i per
això no hi ha passos o etapes comuns
a tots. Però Piaget era molt treballador
(quan va morir deixà vint-i-tres mil fit-
xes d’apunts morals!), va continuar
treballant en el camp de la moral i arri-
bà a la conclusió que hi havia com a
mínim tres etapes o estadis comuns:
els va anomenar estadi preconvencio-
nal, estadi convencional i estadi post-
convencional.

Els anys cinquanta, ja després de
la guerra, Lawrence Kohlberg presen-
tà a la Universitat de Chicago la tesi
sobre El creixement moral segons Pia-
get. Kohlberg ha estat el gran mestre
de filosofia moral a la segona meitat
del segle XX, a partir dels anys cin-
quanta fins que va morir, l’any 1997.
Treballant sobre els tres estadis mo-
rals de Piaget, arribà a la conclusió
que hi ha sis estadis, és a dir, que cada
un dels de Piaget es divideix en dos.
Expliquem ara els sis estadis, que són
molt útils per a ajudar tant els que
creuen com els que no creuen, a anar
pujant en aquests estadis, en anar ma-
durant moralment.

El primer estadi de creixement
moral s’anomena heteronomia, i sig-
nifica que altres posen la llei; és el con-
trari d’autonomia. És l’estadi primer i
no hi ha ningú que no hi passi: a tots,
de petits ens han de dir què està bé i
què està malament. L’infant és premo-
ral, ho intenta tot fins que se li paren
els peus. Toca el ganivet afilat, escup
a un perquè el molesta, dóna cops de

peu, s’apropia el que no és seu sense
mala consciència. L’infant, doncs, ha
d’anar aprenent «això sí, això no». És
una educació purament conductista:
càstig o amenaça per al que està mal
fet i premi per al que està ben fet. És
molt important que la criatura sàpiga
que hi ha unes línies molt clares que
no es traspassen. La base de tota edu-
cació consisteix en dos elements,
afecte i normes clares. Si no hi ha
afecte, l’infant ho rep tot com una
imposició: «no m’estimen». Si hi ha
afecte i no hi ha normes clares, el que
resulta és un nen capritxós. Amor i
normes clares, fins i tot quan se’l cas-
tiga. Si no li paren els peus, fa el que li
dóna la gana, i aquest és el desastre
que tenim ara, que vénen al col·legi i
encara no han passat l’època d’hetero-
nomia.

I el mal, diu Kohlberg, és que hi ha
gent adulta que es queda per sempre
en el primer estadi. Fan el que els dóna
la gana mentre no els paren els peus,
és a dir, la moral és heteronòmica, ve
de fora i no per dins. Aquests són els
delinqüents. Hi ha delinqüents que són
víctimes de la família, de la poca edu-
cació que han tingut, de la situació
social i econòmica: pobrets, cal aju-
dar-los a refer-se. Però l’autèntic de-
linqüent és el que fa el que li dóna la
gana mentre no li paren els peus; si li
preguntes: «tu obriries un cotxe que hi
ha aquí i t’enduries el radiocasset?»,
et respon: «hi ha algun policia per aquí
a prop?». És l’únic que el pot frenar.
Naturalment, si hi ha adults així, hi ha
adolescents així, i aquests són els que
creen els problemes a l’institut, com
els tres que van cremar aquella senyo-
ra en un caixer: han acabat essent as-
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sassins tots tres, han cremat la senyo-
ra viva. Aquests que es queden en el
primer estadi de Kohlberg són els nois
autènticament difícils i n’hi ha prou
amb dos o tres en un institut per a fer-
lo anar en doina. Els delinqüents estan
en el primer estadi.

El segon estadi. La moral co-
mença en aquest segon estadi, anome-
nat egoisme mutu. Acostuma a co-
mençar cap als sis o set anys, quan
l’infant decobreix el sentit de les regles
de joc. L’anomenem egoisme mutu
perquè no és que el nen digui: «jo vull
jugar bé perquè els meus companys
s’ho passin bé», no; el que diuen és:
«jo vull que em deixin jugar i per això
haig de guardar les regles». Quan des-
cobreixen les regles del joc, desco-
breixen la primera llei moral, que és la
llei del talió, la primera que la humani-
tat va descobrir i que redescobrim
tots. La llei del talió no és una llei que
animi a la venjança, com creuen al-
guns; és una llei de moderació en la
venjança per a no causar més mal del
que hàgim rebut nosaltres; o sigui,
suposant que ens vengem perquè som
dolents, hem d’ajustar la resposta a
allò que hagi estat la provocació. Si els
jueus i palestins apliquessin de veritat
la llei del talió ja s’hauria acabat la gue-
rra: tu me’n mates un, jo te’n mato un
altre, i estem en paus, ja no cal matar
ningú més; però, no: tu me’n mates un
i jo te’n mato set; tu me’n mates set?,
doncs jo poso una bomba en un auto-
bús i te’n mato cinquanta; tu me’n
mates cinquanta en un autobús?,
doncs jo fico els tancs i helicòpters a
Ramala i destrosso totes les cases i la
gent que hi hagi a dintre. Això és
l’escalada de la venjança, justament el

que pretenia evitar el Codi d’Ham-
murabi amb la llei del talió.

És una llei bona, deia Gandhi;
l’únic que té de dolent és la formula-
ció física, que és dura: ull per ull, dent
per dent. Caldria formular-la moder-
nament dient: «Jo et tracto com em
tractes tu». Aquesta llei, els infants
dels sis o set anys als dotze, la tenen
molt clara. Si els preguntem: «ahir un
no et va deixar jugar a pilota; avui tu
portes la teva: el deixes jugar?» Res-
pon rotundament: «no!» O bé: «un et
va convidar al seu aniversari; el con-
vides al teu?» Respon sense dubtar:
«sí!» Deia Gandhi que el que té de bo
aquesta llei és que l’entén qualsevol, i
ja és una llei moral. Un exemple molt
simple: un nen que no duu entrepà a
l’esbarjo, si un altre nen més petit té
un bon entrepà, aquest entrepà desapa-
reix. I el nen no em pot pegar perquè
és més petit; li pego jo a ell. Aquest nen
gran està en el primer estadi. En can-
vi, si està en el segon estadi, diu al
petit: «me’n dónes la meitat?» Encara
que ell sigui més gran no l’hi pren: això
ja és una llei moral. Deia Gandhi: tant
de bo tothom estigués com a mínim en
aquest segon estadi, perquè desapa-
reixeria la delinqüència. Hi ha molta
gent que es queda en aquest segon
estadi; en el primer, només els delin-
qüents. En el segon s’hi queden els
egoistes, però amb egoistes hi podem
conviure, amb delinqüents no. Hi ha
molta gent que està en el segon estadi
i han descobert que han assolit un es-
tadi moral, perquè respecten els altres.
Per això es glorien d’estar en el segon
estadi; com que no han llegit Kohl-
berg, no saben que encara els queden
quatre estadis i es creuen que ja han
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arribat al màxim i ho diuen: «a mi el qui
me la fa me la paga»; «jo a les bones
el que vulguis, però a les males…» A
l’autobús, una senyora deia a una al-
tra: «la veïna ja m’està tirant indirec-
tes, a veure què regalaré a la seva filla
que es casarà, i no li regalaré res, per-
què fa tres anys es va casar la meva
filla, i ella no li va regalar res!» S’ho
ha guardat durant tres anys, però es-
tant com està al segon estadi, és just,
cal reconèixer que és just; seria injust
dir «ella va fer un regal a la meva filla,
però jo no li regalaré res», però dir:
«ella no li va regalar res, jo tampoc
no li regalo res» és just. El gran
intel·lectual Madariaga, primer presi-
dent de la Societat de Nacions i des-
prés professor a Oxford, va escriure
uns quants llibres molt divertits sobre
francesos, espanyols, anglesos, i diu
que quan un anglès s’atura en un se-
màfor vermell, no és que li importi la
vida del qui ve pel cantó del semàfor
verd, sinó que exigeix que quan ell el
tingui verd, l’altre que ve pel cantó del
vermell s’aturi. Això és actuar en el
segon estadi. Si la persona diu: «jo
m’aturo per respecte a la vida huma-
na», aleshores estaríem parlant d’esta-
dis superiors.

El tercer estadi de desenvolupa-
ment moral acostuma a començar en
l’adolescència i s’anomena expectati-
ves interpersonals: pel desig d’agradar,
que sorgeix amb molta força en aques-
ta època de la vida, ja no faig el que tu
em fas (aquest era el segon estadi),
sinó el que tu esperes de mi, miro de
donar-te gust. Alguns pares diuen: no
és veritat que els adolescents vulguin
agradar, en aquests anys. Tanmateix,
els adolescents volen agradar als seus

pares, volen ser acceptats pels seus
pares, però volen ser acceptats com a
persones grans, no com a infants; els
pares, sense adonar-se’n, els conti-
nuen tractant com a nens, no es fixen
que ja hi ha hagut un gran canvi en els
seus fills adolescents. Per això hi sol
haver friccions i enfrontaments.

Els adults que es queden en el ter-
cer estadi són persones a qui els agra-
da fer favors, els agrada que els apre-
ciem, els agrada agradar. El problema
que tenen els que estan en el tercer
estadi és que són molt vulnerables a la
crítica. La seva riquesa és que són
persones agradables, la seva limitació
és que es poden enfonsar amb una
crítica negativa.

El quart estadi s’anomena res-
ponsabilitat i compromís: jo sóc res-
ponsable d’allò a què m’he com-
promès. Tothom és responsable de la
seva família, del seu treball, de la seva
professió i, després, de les coses a què
es vulgui comprometre lliurement,
com apuntar-se a un partit polític, a un
club esportiu, a una ONG. De manera
que sóc responsable d’allò a què em
comprometo. Diu Kohlberg que, en el
quart estadi, s’hi queda el vuitanta-cinc
per cent dels adults morals, i només el
quinze per cent passa al cinquè i al
sisè. La gran il·lusió de Kohlberg era
que tots arribéssim al sisè estadi, que
tots actuéssim com a germans.

I ara vénen els dos grans estadis,
el cinquè i el sisè.

El cinquè estadi és tots hi tenen
dret. En aquest estadi es trenca la bar-
rera de la meva parròquia, la meva
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família, els meus amics, el meu
col·legi, la meva empresa; es trenca
això i es diu: tots els ésser humans, pel
fet de ser-ho, tenen dret a la vida i a la
llibertat. La major part de la gent et dirà
que tots tenen dret a la vida i a la lli-
bertat, però una cosa és dir-ho i una
altra és treballar-ho: què hi puc fer, jo?
Una de les coses que em preocupen
més és veure la joventut que sempre
ha estat inquieta buscant justícia com
es va domant, com es va interessant
només a buscar una sortida laboral,
buscar un cotxe, una casa i ja està, i
com va prenent la situació d’injustícia
tan tremenda que hi ha al món com la
cosa més natural: tal com hi ha dia i
nit, com hi ha hivern i estiu, doncs hi
ha pobres i rics. Però no és el mateix:
això de rics i pobres ho hem fet nosal-
tres apoderant-nos uns quants del que
és per a tots. Déu no ho vol, que en
ple segle XXI hi hagi alguna zona del
planeta on la mitjana de vida sigui de
nou anys, no perquè la gent no en vis-
qui més de nou: hi ha gent que arriba a
cinquanta o seixanta, però hi ha tants
infants que moren amb pocs anys o
pocs mesos, que al final la mitjana és
de nou anys. Marciano Vidal diu que
aquest és l’analogatium princeps del
pecat, aquest és el pecat del món;
d’aquí es dedueix la idea de pecat que
després s’aplica als nostres petits
egoismes a casa nostra, als nostres
pecats personals, però la idea mateixa
de pecat ve d’aquest gran pecat del
món que hem admès i que estem res-
pirant com si fos la cosa més normal,
aquest ambient terriblement contami-
nat.

Viure el cinquè estadi és ficar-nos
al cap, i treballar per ficar al cap de la

gent, que això, aquesta injustícia con-
tra els nostres germans, Déu no ho pot
acceptar.

Però encara hi ha més: el sisè es-
tadi moral, que és creure i viure que
tots som germans. No és tan sols que
tots hi tenen dret, sinó que tots tenen
els mateixos drets que jo. No solament
vull que tots tinguin casa, sinó que tin-
guin una casa com la meva; no tan
sols volem que els nens tinguin esco-
la, sinó que tinguin escoles com les
nostres; no solament que tinguin aten-
ció mèdica, sinó que tinguin uns cen-
tres mèdics pel cap baix com els
meus. Perquè som germans, tots som
iguals: no som iguals en intel·ligència,
en salut, en sexe, en coneixements…,
però som germans. En aquest sisè es-
tadi ja no s’aplica la llei del talió, sinó
la regla d’or: fer a l’altre el que vull que
em facin a mi, o no fer a l’altre el que
no vull que em facin a mi, o, més so-
fisticat: no deixar de fer per l’altre el
que no vull que deixin de fer per mi.
En l’Evangeli es diu que en aquesta
regla es resumeix tota la Llei i els Pro-
fetes, és a dir, tota la Bíblia.

Kohlberg posa com a exemple
d’aquest sisè estadi Martin Luther
King, el qual, per dir que «un dia els
fills dels esclaus s’asseuran a la ma-
teixa taula que els fills dels senyors en
els rojos turons de Geòrgia», va rebre
un tret al cap. I hi posa Gandhi, que,
per dir «jo sóc hindú amb els hindús,
sóc musulmà amb els musulmans, sóc
cristià amb els cristians, perquè tots
som germans», fou mort a trets. I
posa com a exemple la Mare Teresa de
Calcuta, que va dedicar la vida als més
pobres. Però diu: atenció!, que aquest
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no és un estadi només de sants, que tots
tenim a la família gent que viu en el sisè
estadi, que és capaç de compartir el que
té, encara que tingui molt poc.

Doncs bé, això, tot això, és el que
necessitem per a relacionar-nos hu-
manament. Saber pensar, conèixer i
controlar les nostres emocions, creure
en els valors morals. És tot un progra-

ma, difícil, però ple d’optimisme. Es
pot fer, l’hem de fer.

No és tan sols que tots
hi tenen dret, sinó que
tots tenen els
mateixos drets que jo.
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El gran silencio i l'altre cine possible
Apunts sobre el cine com a llindar d'evangelització

DR. PEIO SÁNCHEZ, membre de la Comunitat d’Adsis, director de la setmana de
Cinema Espiritual i professor del Cent re Teològic Martí Codolar.

Després de cent anys assistim a
una profunda reconversió de la forma
expressiva cinematogràfica i del nego-
ci de comunicació que l’acompanya.
El format fotoquímic de la pel·lícula
de 35 mm està a punt de desaparèixer;
primer va ser el so –qui recorda els
discos de vinil?–, després, la fotogra-
fia…, els laboratoris de revelat han
estat substituïts pels programes d’or-
dinador. El cine que ve serà digital en
alta definició, i la sala cinematogràfica
actual serà substituïda pel cine a casa
i per les sales d’exhibició que rebran
el senyal a distància. Televisió, inter-
net, telefonia, ràdio i cine estan en un
procés de simbiosi marcat per un can-
vi tecnològic accelerat.

L’Església, que en els orígens del
cine hi estigué tan a prop, ha viscut
un període a la defensiva caracterit-
zat per l’allunyament del medi cine-
matogràfic. Dels cineclubs es va
passar als anatemes; així, en lloc de
marcar i promoure el cine valuós,
s’embrancà en condemnes que su-
posaven campanyes publicitàries
gratuïtes per a pel·lícules prescindi-
bles. El nou moment tecnològic de la
comunicació està definint un canvi
que suscita noves possibilitats per al
diàleg de la fe amb la cultura i, tam-
bé, per a l’acostament i comunica-
ció de l’experiència cristiana.

El gran silencio, de Philip Grö-
ning, ens pot servir de model del que
pot ser la realització, la promoció i
la comunicació cinematogràfica en
l’època digital.

1. L’austeritat dels mitjans

El cine de les grans produccions
comercials ha desplegat les seves pos-
sibilitats tecnològiques i comunicati-
ves en la manipulació digital i en les
campanyes de promoció que l’envol-
ten. El cine de la producció modesta
semblava destinat als marges del co-
merç i a una progressiva desaparició.

Tanmateix, els nous formats d’alta
definició han obert la porta a altres al-
ternatives. Quan la comunitat de la
Grande Chartreuse concedí el permís
per a filmar, va posar-hi algunes con-
dicions, com ara l’absència d’il·lumi-
nació i so extraordinari, o la reducció
de l’equip a una persona que s’inte-
grés en la vida del monestir. Els setze
anys d’espera del director havien ser-
vit inesperadament perquè comptés
amb unes possibilitats tecnològiques
que li permetien afrontar el repte en
condicions molt més avantatjoses:
bastà una càmera d’alta definició i una
de super 8, que va servir per a marcar
el contrast de la mirada.

Comunicació:
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La inversió de mitjans quedà mar-
cada per l’austeritat imposada: 120
hores de filmació en dos períodes de
quatre i dos mesos. Però la feina de
muntatge va ser lenta i difícil. La in-
fluència del cine mut, de Godard, de
la tradició pictòrica i de la mateixa vida
monàstica marquen el desplegament
dels 164 minuts de durada. El docu-
mental exigeix reordenar la realitat per
a fer-la comunicativa intentant que la
forma transparenti el sentit en una
nova seqüenciació. Una cosa no gens
fàcil d’aconseguir que exigeix lucidesa
i coratge.

L’avantatge del gènere documental
és que els actors no estan en nòmina i
en aquest cas ofereixen la seva expe-
riència perquè sigui contemplada. La
ficció remunerada és substituïda per la
presència gratuïta que permet establir
una nova relació amb l’espectador.
Estranyament, la precarietat funciona
a favor de la proposta, ja que
l’espectacularitat és substituïda per
una mediació més precària però amb
una oferta més profunda.

2. A les fonts del sentit

Les fonts del sentit són aquí; el
repte és mostrar-les. No es tracta de
buscar nous sentits a la realitat, sinó
de descobrir la novetat que entranya.
Les comunitats de memòria transme-
ten una tradició provada en la veritat
de les existències personals i de la his-
tòria; la vida dels cartoixans era aquí
des de l’any 1084.

La revelació genera llocs de reve-
lació. Hi ha les paraules amagades i

xiuxiuejades, les narracions comparti-
des, els territoris de l’encontre, la li-
túrgia que indica el misteri i els sím-
bols de la quotidianitat. La missió del
comunicador és descobrir aquests
llocs del sentit per fer-los significatius.

La intuïció del jove Gröning –la
idea li va venir quan tenia vint-i-quatre
anys– és que aquell era un lloc interes-
sant. El cineasta format, que entrarà
anys després al monestir, és un home
que mostra amb la càmera la seva ex-
ploració interior a la recerca del sen-
tit. A través de l’objectiu va recollir el
que abans havia marcat la seva mira-
da, i després, en el muntatge, trià el que
mereixia ser mostrat.

Hi ha un doble moviment en la co-
municació del misteri. El primer és el
d’acostament i trobada. El gran silen-
cio és un exemple de la capacitat de
descobrir allò donat. En la vida entorn
de l’evangeli, hi ha persones, comuni-
tats i accions portadores de sentit cris-
tià. Cal promoure aquelles intuïcions
que assenyalen aquestes experiències
per a marcar-les com a referents.
Molts d’aquests referents es mantenen
ocults en fidelitat al seu propi valor,
però Natzaret prepara el sermó de la
muntanya.

El segon moviment és la transmis-
sió. Aquí el canal audiovisual es pre-
senta com una oportunitat comunica-
tiva. Es pot mostrar l’invisible? Es pot
contar el silenci? En una cultura con-

La revelació genera
llocs de revelació.
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formada per mediacions audiovisuals,
cada vegada més la primera visita és
virtual. El cine és la visitació virtual
més significativa perquè posa en joc
elements de gran poder comunicatiu
dosificats amb aquesta finalitat.

3. La percepció de la forma

La imatge que apareix en El gran
silencio, en quedar suspesa en el
temps pausat, s’assembla a la fotogra-
fia i fins i tot s’acosta a la pintura. No
es tracta d’una imatge de l’èxtasi, com
reclamava Schrader per a l’estil trans-
cendental del cine, sinó més aviat
d’una imatge de la contemplació.1  El
moviment no és per a concentrar el
sentit, com podem reconèixer en
Bresson, sinó que el sentit emergeix en
la mesura que la mirada es deté fent-
se pacient, sabent esperar.

Les imatges del pas del temps per-
meten percebre que el temps no es perd,
sinó que es guanya en la mesura que es
densifica el seu bategar de veritat i
fondària. Perdre el temps mirant és
guanyar el temps. Aquest, sens dubte,
és un pas decisiu cap a la pregària.

remor de la natura i el cant litúrgic.
Aquesta barreja exigeix a l’espectador
la disponibilitat de l’escolta i la capa-
citat de sorpresa de la contemplació.
El cine torna a recordar que és imatge
subratllada de sentit per l’audició. Així,
la pel·lícula es planteja com un exerci-
ci de mirada i d’escolta. Només una
dinàmica contemplativa permet que
les imatges il·luminin les paraules, i les
paraules interpretin les imatges.

Perdre el temps mirant
és guanyar el temps.

Paradoxalment, el so es presenta
com un element essencial en un text
fílmic sobre el silenci. L’enregistra-
ment dels sorolls de la vida quotidiana
dels monjos es veu dissimulat amb la

El silenci és l’austeritat de les pa-
raules. Del silenci brollen les paraules
més rotundes, com ens indiquen les
afirmacions del monjo ancià i cec que
arriben a l’últim tram de l’itinerari. Els
rètols de cine silent són recuperats ara,
no per a suplir el que es diu i no se
sent, sinó per a mostrar el sentit del
que no es diu però es veu. Les citacions
bíbliques prenen un poder revela-
dor: «el qui de vosaltres no renuncia a
tots els seus béns no pot ser deixeble
meu» (Lc 14,33), «Senyor, m’has se-
duït i m’he deixat seduir» (Jr 20,7).

4. Cap a un públic plural i obert

El gran silencio s’estrenava el 21
de novembre, després d’un èxit signi-
ficatiu a Alemanya, Itàlia i França. Se-
gons les dades de la distribuïdora a tot

El cine torna a
recordar que és
imatge subratllada de
sentit per l'audició.

1.     Schrader, P., El estilo trascendental en el cine. Ozu, Bresson, Dreyer, Madrid 1999, 208 pàgs.
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l’Estat espanyol, ha estat vista per
unes cent cinquanta mil persones, xi-
fra que comparant-la amb la d’El Có-
digo Da Vinci no deixa de ser petita
(5.060.036 espectadors i 26.732.974,51
euros de recaptació).

La producció no ha tingut cap vin-
cle eclesial, i la distribució entre nosal-
tres l’ha feta Karma Films, que és una
iniciativa empresarial entorn del cine
de valors espirituals d’inspiració budis-
ta. A pesar de tot, El gran silencio ha
tingut més públic que altres pel·lícules
d’un to comercial semblant, com Hi-
malaya (1999), d’Eric Valli, o ¿Y tú
que sabes? (2006), de William Anstz,
Betsy Chasse i Mark Vicente, i un
nombre d’espectadors semblant a una
pel·lícula familiar de cine religiós com
és Natividad, la historia (2006) de
Catherine Hardwiche.

Respecte al tipus de públic que ha
acudit a la sala, el de menys de trenta-
cinc anys ha estat el que l’ha vist més,
amb diferència. Per la impressió gene-
ral d’alguns exhibidors que hem con-
sultat, ressalta el fet del caràcter bas-
tant divers, ja que al públic cinèfil
habitual s’hi han sumat altres públics,
probablement de sectors d’Església i
de buscadors de novetat per la reper-
cussió mediàtica.

L’experiència de llançar El gran
silencio en la Setmana del Cinema Es-
piritual de Barcelona ha tingut una re-
percussió eclesial bastant àmplia; en
aquesta línia, moltes diòcesis van or-
ganitzar alguna preestrena. També ha
estat interessant el fenomen de l’es-
trena tardana en algunes ciutats per la
reclamació del mateix públic.

Si recordem que es tracta d’un
documental de gairebé tres hores, cosa
que exigeix un compromís fort de
l’espectador, podem afirmar que ens
trobem davant d’un sector interessant
del públic. Així, aquest cine té un
atractiu per a les distribuïdores que
actuen per a sectors específics. Serà
interessant seguir la difusió del DVD,
l’edició del qual avui forma part de
l’operació comercial del llançament
d’un film.

Aquesta anàlisi sobre els públics té
molta importància per a la pervivència
d’aquesta mena de produccions. El fet
que una inversió baixa, enriquida per
l’encert del contingut i la forma, atre-
gui el públic comporta reconèixer la
possible viabilitat d’altres projectes si-
milars que aporten al seu torn una dosi
de novetat.

Aquest fet s’inscriu en diversos
fenòmens que en aquest moment con-
flueixen: l’interès de pel·lícules de
continguts religiosos o, més àmplia-
ment, amb valors espirituals, una ma-
jor sensibilitat de l’Església a suggerir
al públic algunes produccions audio-
visuals, l’esgotament dels arguments
que s’estilen entorn de la violència, el
sexe i l’espectacularitat, i la concen-
tració en el cine d’aquells espectadors
que aspiren a un llenguatge audiovisual
valuós que superi els límits ja patolò-
gics de les televisions.

5. L’empremta cristiana

Philiph Gröning realitza una pel·lí-
cula cristiana amb la ingenuïtat del
qui ha emprès la seva pròpia recerca
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espiritual i ens mostra els seus desco-
briments. Creiem que, com a mínim
en tres aspectes, el director ha remar-
cat dimensions definidament cristia-
nes.

En primer lloc, en la mesura que
presenta un callar agitat. No ens tro-
bem essencialment davant la immersió
en el silenci de la natura, encara que
ens embolcalla voltant l’espectador.
Les cares dels monjos ens parlen
d’una presència oculta. Les arrugues,
la serenor i la mirada són empremtes
que Algú ha deixat. Mirem la persona
amb deteniment per reconèixer el Déu
personal; l’altre reflecteix l’Altre.
L’analogia no és únicament categorial
sinó imaginativa, l’ésser humà es pre-
senta com a imatge de Déu. La reser-
va de les paraules dóna força comuni-
cativa, els textos bíblics repetits són
Paraula de Déu dirigida a l’espectador.
Els orats són testimonis d’un encon-
tre, són homes que han estat trobats,
com diu Wim Wenders2 .

En segon lloc, la soledat dels mon-
jos condueix a la comunitat. La vida
comunitària es presenta com una cul-

minació de la vida personal. No hi ha
un aïllament, sinó una recuperació del
germà en el silencia que torna a la pau
i l’harmonia. Les rialles i els jocs mos-
tren un candor eloqüent que assenya-
la una soledat que no aïlla i separa,
sinó que reuneix i agermana. Aquest
element és subtilment trinitari i eclesial.

2.    Es tracta d’una referència de la pel·lícula Tan lejos, tan cerca (In Weiter Ferne, so Nah,
1993) de Wim Wenders.

En tercer lloc, la presència sacra-
mental del Déu invisible. La llum del
Santíssim en una presència evocado-
ra del Fill encarnat. La nit com a temps
de silenci mostra una presència secreta
i callada. És al centre del monestrir, al
cor del monjo, en contrast discontinu
amb la creació, com a radicalment i
misteriosament distint i proper, silent i
revelador. La simbologia crística es
concentra en la reserva eucarística, el
llum de la qual il·lumina i tanca la
pel·lícula.

La vida comunitària es
presenta com una
culminació de la vida
personal.
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Moltes persones es queixen que no
donen l’abast per acompanyar el
creixement vertiginós de les Tecnolo-
gies de la Informació i la Comunica-
ció (TIC). Quan han après una termi-
nologia, un programa, una manera de
fer, han de pràcticament tornar a co-
mençar. Potser estem a una època de
canvis, a un temps en que les tecnolo-
gies ens estan possibilitant noves ma-
neres de fer i de conviure, una època
en que el més important és aprendre a
aprendre.

serveis d’allotjament, com ara els es-
pais Web de treball en xarxa, les
wikis i les folksonomies que faciliten
la col·laboració i el fet de compartir
tot tipus d’informació (fotografies,
textos, vídeos, etc.) entre persones.

Alguns experts en tecnologia, prin-
cipalment Tim Berners-Lee, han qües-
tionat el terme considerant que s’ha
magnificat, molts dels components
tecnològics de «Web 2.0» ja eren pre-
sents en la creació de la primera World
Wide Web (Gran teranyina mundial).
Però, O’Reilly Media va titular una
sèrie de conferències al voltant
d’aquest concepte i des d’aleshores ha
estat àmpliament adoptat. Discussions
al marge, el fet significatiu és que, es
digui com es digui, estem en un mo-
ment diferent d’Internet.

Però, anem per parts. En primer lloc
què vol dir el Web o el WWW (acrònim
anglès de World Wide Web)? És la gran
teranyina mundial. Una xarxa de pàgi-
nes escrites en hipertext, amb el llen-
guatge de marcatge HTML, i connec-
tades entre sí, de manera que formin
un sol cos de coneixement fàcilment
navegable. Per accedir-hi, l’única eina
indispensable és un navegador web.

Doncs dins d’aquest marc, ens si-
tuem en el present, on estem en ple

La Web 2.0, la segona generació de la Web?

VALTENCIR MALDONADO, professor associat de la UPC.

En aquest escenari, s’emmarca
l'anomenada «Web 2.0». Aquest con-
cepte pot sonar a una nova versió
d’un dels molts programaris disponi-
bles en Internet. Però, no és el que
sembla. El Web 2.0 fa referència a la
percepció que estem vivint una se-
gona generació de la Web. Una ge-
neració basada en comunitats i en

El Web 2.0 fa referència
a la percepció que
estem vivint una sego-
na generació de la Web.
Una generació basada
en comunitats i en
serveis d'allotjament.

Comunicació:

El primer anunci de l’Evangeli. Noves possibilitats: Internet
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apogeu d’una nova manera de fer ser-
vir la xarxa. Sembla que ara, gràcies a
una sèrie d’eines, és possible construir
una xarxa orientada a la interacció y a
les xarxes socials. En definitiva, els
llocs de la Web 2.0 actuen com punts
de trobada utilitzant la intel·ligència
col·lectiva per a proporcionar serveis
interactius en xarxa, donant a l’usuari
el control de les seves dades.

El primer exemple són els blocs
(informalment també weblog, blog,
dip –diari personal interactiu– o bi-
tàcola); segons l’Enciclopèdia lliure
Wikipedia, un bloc és un espai perso-
nal d’escriptura a Internet. Una mena
de diari en línia, un lloc Web que una
persona utilitza per a escriure periòdi-
cament, en el qual tota l’escriptura i
l’estil s’utilitza via Web. Un bloc està
dissenyat perquè, com a un diari,
cada article tingui data de publicació,
de tal forma que la persona que escriu
(blocaire) i les que llegeixen poden
seguir un camí de tot el que s’ha pu-
blicat i editat. Com exemple, podeu
consultar el bloc del Sr. Bisbe Jaume
Traserra:
http://www.jaumetraserra.blogspot.com.

Un dels principals motius de l’èxit
dels blogs i d’altres serveis de la Web
2.0 és la possibilitat de la redifusió del
contingut de manera automàtica: la in-
formació que ens interessi pot venir
directament a nosaltres. A través d’un
format d’arxiu anomenat RSS, desen-
volupat específicament per a llocs de
notícies i Weblogs que s’actualitzen
amb freqüència i per mitjà del qual es
pot compartir la informació i usar-la
en altres llocs Web o programes. És
en essència una redifusió de contin-

guts. Per influència de la llengua an-
glesa s’acostuma a referir-s’hi utilit-
zant el barbarisme sindicació.

Gràcies als agregadors o lectors de
feeds (programes o llocs que perme-
ten llegir les fonts RSS) es poden ob-
tenir resums de tots els blocs que es
desitgi des de l’escriptori del propi sis-
tema operatiu, programes de correu
electrònic o per mitjà d’aplicacions
Web que funcionen com a agregadors.
No és necessari obrir el navegador i
visitar tantes webs com abans.

També, cal remarcar, que una de
las protagonistes de la Web 2.0 és
l’Enciclopèdia lliure Wikipedia escrita
col·laborativament des d’Internet per
voluntaris, usant un programa lliure
wiki anomenat MediaWiki. Per fer-nos
una idea del seu volum de contingut (ja
ha superat l'Enciclopèdia Britànica),
la versió catalana va començar el 16 de
març de 2001 i actualment s’està tre-
ballant en 59.325 articles. En tot el
món ja hi ha sis milions de definicions
en 249 llengües.

La llista de serveis és molt extensa i
per limitacions d’espai no podem co-
mentar cadascun d’ells en aquest article.
No obstant això, no en vull deixar de citar
alguns altres dels quals, després, podeu
trobar informació a la xarxa: el gestor de
fotografies Flickr, el servei de classifi-
cació i etiquetatge de continguts del.icio.
us, i el ja famós Youtube, un lloc Web
que permet als usuaris pujar, veure i
compartir vídeos. Terminologies, mo-
des i tendències al marge, el que sabem
és que aquests recursos formen part
d’una amplia gamma de Webs que es-
tan canviant la manera d'estar a Internet.
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Pàgines d’interès:

- Vídeo de presentació sobre la Web
2.0 realitzat pel professor d’antro-
pologia cultural de la Kansas State
University, Michael Wesch:
http://mojiti.com/kan/2024/3470

- Pàgina de l'Enciclopèdia lliure
Viquipèdia:
http://ca.wikipedia.org (català)
http://es.wikipedia.org (castellà)
http://www.wikipedia.org
(internacional).

- http://www.myspace.com  és un
espai per la interacció social format
per perfils personals d’usuaris,
xarxa d’amics, grups, blocs, fotos,
vídeos, música, missatgeria inter-
na...
(106 milions d’usuaris - setembre
del 2006. Velocitat de creixement:
230.000 usuaris al dia).

- http://www.youtube.com és un
lloc Web que permet als usuaris
pujar, veure i compartir vídeos.

- http://www.flickr.com és un lloc
web per a organitzar fotografies
digitals que funciona com una xar-
xa social.

- http://del.icio.us.com permet la
categorització col·laborativa de les
pàgines web.

- http://eyeos.org és un servei web
que actua com un escriptori virtual
personalitzat, però és de codi lliu-
re. (EyeOS és un project desenvo-
lupat a Catalunya).

- http://www.inxl6.org: INXL6 –
Portal juvenil de l’Església catòlica
a França que utilitza el sistema de
Podcasting. El podcasting permet
l’enregistrament de ràdio per Inter-
net o programes d’àudio d’Internet
similars. Aquests enregistraments
es poden descarregar a un repro-
ductor portàtil (com per exemple
un iPod) per a poder escoltar-ho a
qualsevol lloc o bé directament des
de l’ordinador.
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1. La societat a la qual ens dirigim

El primer punt és un pont amb les
intervencions del matí. Ho faig molt
telegràfic. El “subjecte” al que ens di-
rigim, tal com ens ha dit el dr. Esqui-
rol, està desestructurat, fragmentat,
sense sòl; la cultura és de distracció;
no hi ha text: tot és interpretació; tot
es mira des de baix (principi d’im-
manència) i amb sospita; tot s’hi val,
no se sap què val la pena, no se sap el
que és el greu.

2. L’oferta que proposem: D’una
pastoral d’acollida (continuïtat)
a una pastoral de proposta (con-
trast)

Segon punt: quina és la nostra ofer-
ta evangelitzadora davant d’aquesta
societat? Hem de passar de l’acollir al
proposar la fe. Això ja va essent comú
en l’argot dels documents de les Con-
ferències Episcopals des del famós
document de 1996 en què els bisbes
francesos una vegada més van ser els
que van donar el “toc de sortida”: com-
binar una pastoral d’acollida o pasto-
ral de la continuïtat (entre valors hu-
mans, humanisme i la proposta explí-
cita cristiana) amb una pastoral de la
proposta i del contrast. En aquest sen-
tit voldria complementar l’enfoc dels

professors Esquirol i Bentué. Per part
meva voldria  enfatitzar la dialèctica
entre continuïtat i discontinuïtat pel
que fa a la relació entre valors humans
i irrupció de la força de l’Evangeli. És
a dir, ara més que fa trenta anys po-
dem percebre que presentar Jesucrist,
presentar l’Evangeli és també restau-
rador del subjecte. L’Evangeli no és
només la gràcia d’un complement als
valors humans. Al famós adagi esco-
làstic “la Gràcia pressuposa la natura-
lesa”, cal afegir-hi “sí, però la  natura-
lesa restaurada”. I per a restaurar la
natura ara ens adonem que hi l'oferta
de la gràcia en l’Evangeli, en la comu-
nitat cristiana i en els sagraments.

Música i primer anunci de l'Evangeli
avui

DR. XAVIER MORLANS, professor de la Facultat de Teologia de Catalunya.

Per tant – i amb això aterro al nos-
tre tema – en el procés d’evangelit-
zació cal, al costat del testimoni actiu,
una paraula explícita. Però no una pa-
raula discursejadora sinó una paraula
fundant.

Hi ha una raó sociològica per a
aquesta paraula inaugural, a més de les

Presentar Jesucrist,
presentar l'Evangeli és
també restaurador del
subjecte.

Comunicació:
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raons teològiques. L’actitud de bondat
d’algú del nostre entorn, avui dia  ja no
remet de forma immediata al Déu de
Jesucrist. Una actitud de bondat, de
solidaritat, de paciència, d’alegria, de
lluita per la solidaritat, d’un treballador,
d’un ciutadà, d’una mare de família
pot remetre a Alà, pot remetre a Buda,
pot remetre a aquest pluralisme de di-
vinitats actuals. Avui, potser més que
en altres moments, en aquesta socie-
tat intercultural per a transmetre
l’Evangeli, hi ha d’haver una paraula
pròpia. Alguna cosa així com:” Jo, que
sóc tant pobre com tu, t’anuncio que
en Jesús he trobat vida. Et parlo de
Jesucrist que no és mite sinó un per-
sonatge històric: Jesucrist com a Déu
sofrent, crucificat, ressuscitat per a
qui ho vulgui creure, donador de
l’Esperit Sant, té vida per a tu”. Aquest
primer anunci és una proposta; no és
encara una argumentació, no és un
discurs, no és una catequesi. És el
Querigma – l’anunci tipicament cris-
tià – com se’ns ha explicat aquest
matí, una bona noticia. Querigma vol
dir pregó, anunci, i en el Nou Testa-
ment és sinònim d' “Evangeli”.

Aquesta paraula que és la paraula de
Jesucrist feta present a la societat d’avui
és una paraula fins i tot transgressora.
Avui dia anunciar Jesucrist en aquesta
societat multicultural i plurireligiosa
(des d'una actitud tolerant) és una pa-
raula transgressora. Aquesta paraula, tal
com explica Sant Pau, és una paraula
(per qui ho vulgui creure) que és porta-
dora ella mateixa, germinalment, de la
mateixa experiència que anuncia, és a dir
el Regne de Déu que arriba amb força,
tal com ens ha dit el professor Bentué.
Tot té un to personal i opcional.

3. Accions pastorals més adequades
i urgents

Hi han accions pastorals de temps
breu o comprimit i accions pastorals
de temps llarg. Les de temps breu se-
rien aquelles de primer anunci, de pri-
mer impacte. Tots a la nostra vida de
cristians abans de fer revisió de vida,
abans de fer catequesi, abans d’esde-
venir professors o especialistes de bí-
blia, hem tingut un primer impacte:
potser la nostra mare que ens va en-
senyar a resar, potser la primera cate-
quista, un militant que va venir a do-
nar un testimoni, un missioner que
passava per la nostra parròquia i va
projectar unes diapositives, ...És a dir,
hi ha un temps breu (que tendim a
oblidar) i hi ha un temps llarg, com la
catequesi sistemàtica, la pregària
aprofundida, la revisió de vida i la li-
turgia,...

L’acció pastoral de primer anunci
és una acció pastoral pròpia, diferent,
per bé que íntimament connectada
amb les altres accions pastorals com
és la catequesi sistemàtica y progres-
siva. Podem dir que el primer anunci
és la primera catequesi, com diu Joan
Pau II a Catequesi Tradente. Però la
catequesi de primer anunci té un esta-
tut teològic i antropològic propi dife-
rent de la catequesi sistemàtica (que
ve després), perquè es tracta de sus-
citar un primer interès per Jesucrist en
el qui ens escolta. Necessitem una gra-
màtica del primer anunci. Necessitem
aprendre a dir amb naturalitat: “ Jesu-
crist té vida per a tu”. Ho afirma Joseph
Guevaert, professor de la Universitat
Salesiana de Roma, en el seu llibre
Primera evangelización. Durant els
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últims anys hem arribat a fer-ne una
mena de  dogma de que amb el testi-
moni n'hi ha prou. Com si tan sols pel
testimoni dels militants cristians ja es
contagiés la fe com per contacte. El
testimoni és necessari però no és su-
ficient. Potser avui estem en millors
condicions per veure com cal també
la paraula. La paraula de primer anun-
ci, la paraula impregnada d’Esperit
Sant, la paraula que no és simplement
la capacitat d’argumentar o de fer-se
el simpàtic. Es tracta de la força sagra-
mental de la paraula.

el treball, en la política, en el sindicat,
en la societat. Però també, i penso que
aquí hi ha una inflexió nova que no
surt al Vaticà II: toca també al laic, en
el context del seu compromís, ser
evangelitzador també de paraula quan
arribi el moment. I a això no hi estem
acostumats. A la fàbrica, a l’hospital,
al taller, a la família, quan arriba el mo-
ment el cristiana/na ha d’ésser capaç
de passar aquesta primera paraula fun-
dant que permet que hi hagi persones
que coneguin Jesucrist. Cada cristià/na
ha d’ésser a la seva manera un comu-
nicador de primer anunci.

Però també és convenient i neces-
sari que existeixin agents pastorals
extraordinaris de primer anunci. Per
exemple un cantautor convertit a Je-
sucrist, acompanyat pastoralment pel
seu prevere, recolzat pel seu bisbe,
algú capaç de cantar davant de grans
audiències, i de trasnmetre un pri-
mer anunci cristià a través dels CD
i tants espais on la gent escolta músi-
ca o cançons. Estem molt necessitats
d’aquest tipus d’agents de pastorals de
primer anunci. És un carisma princi-
palment laical tot i que alguns preve-
res, perquè tenim també aquest caris-
ma, també fem aquesta feina.

Quin és el paper del prevere? No
se li demana que sàpiga tocar la gui-
tarra, no se li demana que sàpiga fer
cine, se li demana com diu el Vaticà II
que sàpiga desvetllar els carismes que,
com ens deia el professor Bentué,
condueixin a la comunitat. Ell és el
pastor, sacerdot i profeta que ha de
desvetllar els carismes laïcals en la
seva parroquia o comunitat. Estiguem
atents sobretot preveres, laics i mem-

Quins llenguatges per tant són més
adients per aquestes accions pasto-
rals, de temps breu o comprimit, que
poden ser de preevengelització, de
proposta de valors, o poden ser de
primer anunci? Doncs, ja ho veieu, la
coherència del discurs ens porta a la
pantalla de cinema, a la cançó i a in-
ternet, al testimoni, al llenguatge de la
publicitat, ...

4. Subjectes per dur-les a terme:
ordinaris i extradordinaris. Pa-
per del prevere.

Quins son els subjectes que han de
dur a terme aquesta tasca? Tot cristià,
tota cristiana no ha de ser necessària-
ment un excel·lent catequista però ha
de poguer donar testimoni en la seva
vida, testimoni laical, en la família, en

L'acció pastoral de
primer anunci és una
acció pastoral pròpia.
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bres de consells pastorals, per detec-
tar, potenciar, acompanyar, modelar
aquests carismes. També el prevere,
tanmateix, en les seves intervencions
com és l’homilia dominical ha de tenir
present unes quantes tècniques de co-
municació que s’haurien de practicar.

5. Condicions teològiques. Criteris
cristològics.

Quines són les condicions cristo-
lògiques perquè es doni aquest bon
ús de la música amb ritme, d’internet,
del cinema, de la informàtica, del mim,
de la dansa, del teatre, ... no només
com un element decoratiu per la festa
de final de curs, no només com peda-
gogia d’uns valors cristians, sinó tam-
bé com a proposta directa de l’amistat
amb Jesucrist?

Vet aquí els tres criteris cristolo-
gics: a) l’encarnació: encarnar-se en
aquell art, sigui el rock and roll, sigui
la dansa, sigui la pintura,...b) la criti-
ca des de la creu: la creu critica allò
que les diverses mediacions artísti-
ques puguin tenir de massa deshu-

manitzat; i c) la transfiguració: que és
la finalitat de tot art i més de l’art que
vol trametre la força de la resurrecció
de Jesucrist. L’artista cristià, el comu-
nicador cristià (acompanyat del preve-
re i de la seva comunitat de pregària)
és algú que “transfigura” uns elements
artístics amb una gran professionalitat.

Abans de passar als testimonis ara
diguem alguna cosa sobre  les conver-
sions mentals del prevere, dels mem-
bres de consells pastorals i dels agents
de pastoral. Hem de passar del que
jo sé fer al que és necessari fer,
(potser no sé tocar la guitarra, jo no
sé pintar, jo no sé informàtica, però...)
cal que a la parròquia hi hagi algú que
toqui la guitarra o l’orgue, faci uns
bons rètols, (que no siguin carrin-
clons), etc... Hem de passar d'el meu
gust estètic al gust o sensibilitat estèti-
ca del receptor.

Hem de passar del
que jo sé fer al que és
necessari fer.
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II. Testimonis
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Una missió de l'Església:
promoure la justícia i la pau
EDUARD IBÁÑEZ, director de Justícia i Pau a Barcelona.

“Justícia i Pau”, un fruit del
Concili Vaticà II

Entre les moltes conclusions del
Concili Vaticà II, n’hi ha una que de
vegades passa desapercebuda: la ne-
cessitat de crear “un organisme uni-
versal de l’Església que tingui per fun-
ció estimular a la comunitat catòlica
per a promoure el desenvolupament
dels països pobres i la justícia social
internacional” (Gaudium et Spes núm.
10).

Per tal de fer realitat aquest man-
dat conciliar, Pau VI creava, mit-
jançant un Motu Proprio de 6 de ge-
ner de 1967 (Catholicam Christi
Ecclesiam), la Pontifícia Comissió
“Justitia et Pax”. La comissió va ser
confirmada l’any 1976 amb els seus
estatuts definitius per Motu Proprio
del mateix Pau VI (Justitia et Pacem)
i, anys més tard, el 1988, fou recon-
vertida per decret (Pastor Bonus) de
Joan Pau II en l’actual Consell Ponti-
fici de Justícia i Pau, que presideix
avui el Cardenal Renato Raffaele Mar-
tino.

Així, la missió que se li atribuïa a
aquesta Comissió (avui Consell Ponti-
fici) era la de promoure la justícia i la
pau en el món segons l’Evangeli i la
Doctrina Social de l’Església. D’acord
amb els seus estatuts, aquest organis-

me rebé els següents encàrrecs: difon-
dre la Doctrina Social (especialment la
referida a les relacions entre empresa-
ris i treballadors), recollir informació i
assessorar els bisbes en relació a la
justícia i la pau en el món, el desenvo-
lupament dels pobles i les violacions
de drets humans, fomentar les relacio-
ns amb les associacions internacionals
catòliques i altres organismes interna-
cionals que actuen amb finalitats simi-
lars, i treballar per tal que es formi una
major sensibilitat dels pobles entorn al
deure de promoure la pau.

Com a síntesi d’aquesta missió,
Pau VI s’adreçà a la recent creada co-
missió amb aquestes paraules:

«Representeu davant dels nos-
tres ulls la realització de l’últim
vot del Concili. Com en altres
temps _i avui també_ un cop cons-
truïda l’església o el campanar es
col·loca a dalt de la teulada un
gall, com a símbol de vigilància en
la fe i en tot el programa de vida
cristiana, de la mateixa manera
sobre l’edifici espiritual del Con-
cili s’ha col·locat aquesta Co-
missió, que no té altra missió
que mantenir els ulls oberts de
l’Església, el cor sensible i la mà
a punt per a l'obra social de la
caritat que és cridada a realitzar
en el món, “amb l’objecte de pro-
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moure el progrés dels pobles més
pobres i afavorir la justícia social
entre les nacions (GS, n. 90)”.

Ja es veu, doncs, que aquest orga-
nisme no es constituïa per a ser l’única
institució eclesial encarregada de treba-
llar per la justícia i la pau en el món, sinó,
ans al contrari, com la instància que ha
de promoure, vetllar, empènyer i ajudar
al conjunt de tota l’Església, des de la
Santa Seu fins a l’última comunitat cris-
tiana, per tal d'incrementar el seu com-
promís davant dels problemes d’injus-
tícia, pobresa i violència del seu temps.

D’aleshores ençà, la Comissió
Pontifícia de Justícia i Pau ha desen-
volupat una intensa tasca d’estudi, re-
flexió i difusió de missatges i infor-
mes, que han servit d’orientació al
conjunt de l’Església en el seu com-
promís amb les realitats socials i polí-
tiques del món.

Però, a més a més, la creació
d’aquest organisme va ser l’impuls per-
què, a la major part de països amb
presència catòlica, es constituís aquest
mateix organisme, per tal de vetllar per
les mateixes finalitats a escala local.

Així, a partir de la creació, l’any
1967, de Justícia i Pau a la Santa Seu,
molts bisbes i conferències episcopals,
com també algunes ordres religioses,
recollint el mateix esperit conciliar i fi-
nalitats, van anar creant els seus pro-
pis organismes de Justícia i Pau, amb
el mateix mandat, si bé adreçat als
seus respectius àmbits territorials.

És evident que, avui com ahir, la
situació internacional i la realitat de

guerra, misèria, fam i desigualtats en
tants països fan encara més necessari
que l’Església compti amb organismes
i persones encarregades especialment
d’ajudar-la a un millor coneixement de
les realitats socials i polítiques que
generen sofriment o que atempten
contra la dignitat de la persona, i que
l’empenyin a un major compromís a
favor de la justícia i la pau.

Justícia i Pau a Barcelona

Així, el mes de febrer de l’any
1968, l’Arquebisbe de Barcelona Mar-
celo González, a petició d’un grup de
laics de la diòcesi (Joan de Arteaga,
Lluís Estrada, Ramon N. García Nie-
to, Jacint Humet, Lluís Portabella, Jo-
sep Pujades, Manuel Vigil, Josep Vi-
ves, Antoni Bascompte, Josep Maria
Fornés, Llorenç Gomis, Josep Maria
Martínez Marí, Fernando del Pozo,
Josep Roca Vilaseca i Josep Maria Vi-
laseca i Marcet) acordà la constitució
d’una comissió diocesana de Justícia
i Pau.

Aquell mateix any es creà també la
Comissió de Justícia i Pau d’Espanya,
que tingué com a primer president
Joaquín Ruiz Giménez. Igualment, en
anys posteriors es crearen a Catalu-
nya altres comissions de Justícia i Pau,
com ara a Tarragona, Girona o Vic, i
també a Mallorca. Avui dia pràctica-
ment totes les diòcesis catalanes
compten amb una comissió o associa-
ció amb el mateix nom i identitat..

Centrant-nos particularment en
Barcelona, que és de les més actives,
en tots aquests anys (aviat en farà
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40!), Justícia i Pau ha treballat inten-
sament en favor de les seves finalitats,
primer com a comissió diocesana i, a
partir de l’any 1987, com a associa-
ció de laics, actualment sota la presi-
dència de l’Arcadi Oliveres.

Les seves activitats han anat orien-
tades en dues direccions, íntimament
relacionades: D’un banda, la informa-
ció, sensibilització i conscienciació de
la ciutadania catalana (amb conferèn-
cies, jornades, publicacions, participa-
ció als mitjans de comunicació...) so-
bre diferents problemes. D’altra
banda, la pressió directa sobre institu-
cions públiques, partits polítics i go-
vernants, en favor de lleis i mesures
polítiques concretes més favorables a
la pau, la justícia i els drets humans.
Ambdós objectius es troben íntima-
ment lligats, no solament perquè bona
part de les accions tenen simultània-
ment aquesta doble orientació, sinó
perquè tot avenç en el terreny de la
justícia i la pau tant requereix canvis
en les mentalitats col·lectives (sense
els quals l’acció de govern és inviable)
com també accions polítiques decidi-
des. I més encara en un sistema de-
mocràtic, en el qual l’opinió pública
(per bé i per mal) és la que sol marcar
les preocupacions principals dels go-
vernants.

Els problemes sobre els que ha tre-
ballat en aquest temps i treballa ara
Justícia i Pau a Barcelona són ben di-
versos. En els seus primers anys
d’existència, a les acaballes de la dic-
tadura, la comissió tingué com a prio-
ritat vetllar pels drets humans al nos-
tre país i, entre d’altres accions, va
encapçalar una campanya contra la

pena de mort i va protestar davant les
tortures i altres abusos policials, la qual
cosa comportà un processament dels
seus dirigents davant del Tribunal
d’Ordre Públic. També es va signifi-
car especialment en la lluita per
l’excarceració de presos polítics i
l’amnistia. Durant la Transició, va
pressionar pel reconeixement del
dret a l’objecció de consciència i des
de llavors va donar suport al movi-
ment d’objecció de consciència.

L’any 1976, Joan Gomis va assu-
mir la direcció de Justícia i Pau i anys
més tard (en constituir-se l’entitat en
associació el 1987) en va ser nomenat
president, càrrec que va ostentar fins
a la seva mort (2001). En Joan Gomis
donà un impuls decisiu a l’entitat, i ell
mateix esdevingué un referent a casa
nostra en el treball en favor dels drets
humans, la solidaritat, la cultura de la
pau i el desenvolupament.  

Durant els anys 80, Justícia i Pau
va promoure diverses campanyes que
van tenir una important repercussió.
Entre d’altres, va impulsar la primera
campanya al nostre país a favor del
0,7% del PIB d’ajuda als països més
necessitats. Més tard una altra cam-
panya contra el comerç internacional
d’armes i una altra a favor de la can-
cel·lació del deute extern dels països
pobres, feta conjuntament amb  altres
organitzacions. Així mateix, en aquells
anys, sota la presidència de Joan
Gomis, la comissió va impulsar inicia-
tives com la creació de les Federa-
cions Catalanes d’ONG, el Fons Català
de Cooperació al Desenvolupament, el
“Parlament de la Fraternitat”, la Platafor-
ma per al Dret a un Habitatge Digne...
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En la dècada dels anys 90, entre
d’altres activitats, l’entitat va partici-
par en una nova campanya col·lectiva
per l’abolició del deute extern, va rea-
litzar diverses accions a favor del des-
armament i contra el comerç d’armes,
va treballar en favor del dret a un ha-
bitatge digne i es va implicar en la de-
fensa dels drets humans de les perso-
nes empresonades.

Després de la mort d’en Joan Go-
mis (2001), el va succeir en la presi-
dència l’Arcadi Oliveres que, des
d’aleshores, ha donat una gran presèn-
cia pública a l’entitat amb les seves
múltiples conferències i intervencions
en mitjans de comunicació. 

En els últims anys, Justícia i Pau
ha desenvolupat accions de sensibilit-
zació social sobre el fenomen de la
immigració i les seves causes, les in-
justícies i desigualtats de l’actual pro-
cés de globalització, el consum res-
ponsable, la pobresa a Catalunya, el
Tribunal Penal Internacional, la situa-
ció de les presons catalanes, la situa-
ció a l’Àfrica subsahariana, etc.

“Justícia i Pau”, un organisme amb
protagonisme dels laics

Cal destacar que, tant a Barcelona
com a la major part de diòcesis cata-
lanes i àdhuc espanyoles, Justícia i Pau
és un organisme fonamentalment diri-
git i format per laics.

Tant és així que Justícia i Pau a
Barcelona, com també a la major part
de diòcesis catalanes i espanyoles, és
una associació de laics, no un servei o

comissió episcopal. Per això, en tant
que associació, és un organisme diri-
git per una assemblea de laics. La ges-
tió correspon també a un equip direc-
tiu de laics elegits per l’assemblea,
amb el suport de personal contractat
i, a més, el pes fonamental de les se-
ves activitats és fruït de l’acció de
nombrosos voluntaris laics.

Aquest protagonisme laïcal creiem
que és essencial. No solament perquè
expressa i potencia les possibilitats i
capacitats de participació dels laics en
l’Església, sinó sobretot perquè per-
met aplegar el màxim d’energies, co-
neixements, experiències, punts de
vista i capacitats en favor d’un treball
eficaç en el món. Alhora, la seva laïci-
tat la fa una entitat plenament permea-
ble a la societat, amb la que creiem que
pot interrelacionar-se millor sense vin-
cular necessàriament al conjunt de
l’Església ni comprometre a la jerar-
quia (i, per tant, sense interferir en
les seves relacions amb tercers), pe-
rò essent alhora una veu que parla
des de conviccions conseqüents amb
l’Evangeli.

És per això que Justícia i Pau a
Barcelona (com a la resta de diòcesis
catalanes) és una casa oberta a tots
aquells laics que, sota els eixos i va-
lors fonamentals que marca la nostra
identitat cristiana, vulguin fer una
aportació a favor de la justícia i la pau
en qualsevol terreny. I és també per
això que Justícia i Pau és una entitat
que interacciona contínuament amb
altres organitzacions de la societat ci-
vil, com una entitat més, en favor de
la denúncia de múltiples injustícies i
problemes socials.
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Cal dir que aquest protagonisme
dels laics no disminueix la identitat
eclesial de Justícia i Pau, ni la seva
comunió amb el bisbe, que s’expres-
sen en formes diverses. En aquest
sentit, es tracta d’una associació
canònica, normalment de caràcter
públic, constituïda pel Bisbe, sota la
seva jurisdicció última i amb una rela-
ció fraternal i fluida amb ell,  comptant
amb un consiliari (delegat episcopal)
com a assessor i signe de la vincula-
ció a la diòcesi, integrada a les estruc-
tures diocesanes, amb una conscièn-
cia clara de pertinença eclesial i que
s’orienta especial i contínuament a
sensibilitzar i mobilitzar a totes les co-
munitats cristianes de la diòcesi. Alho-
ra, més enllà de l’estructura de l’as-
sociació, pretén anar bastint una xarxa
de grups i comissions per tota la diò-
cesi, normalment vinculades a parrò-
quies o arxiprestats, que treballa de
forma conjunta i concertada davant
dels reptes de la justícia i la pau.

Amb això no vull dir que no sigui
adequat que, en altres contextos, Jus-
tícia i Pau sigui un organisme amb una
major vinculació a un bisbe o con-
ferència episcopal, o que sigui un or-
ganisme amb un major pes del clergat.
És el cas del Consell Pontifici Justícia
i Pau, i de les comissions de Justícia i
Pau de molts països, que són forma-
des per persones nomenades pels bis-
bes i, fins i tot, comissions presidides
per un bisbe. Aquestes altres fórmu-
les també tenen sentit i poden tenir els
seus avantatges, especialment en de-
terminats contextos. Simplement vull
dir que aquesta no és l'única fórmula,
que la fórmula associativa és també
vàlida i que, en tot cas, en tot orga-

nisme diocesà (o de conferència epis-
copal) de Justícia i Pau, sigui quina
sigui la seva naturalesa jurídica, és fo-
namental el protagonisme de laics es-
pecialitzats en diferents matèries. No-
més així es pot tenir la capacitat per
comprendre i incidir eficaçment da-
vant d’aquelles realitats que atempten
contra la dignitat humana.

Un privilegi personal: poder treba-
llar professionalment en favor
de la justícia i la pau

L’abril de 2002 vaig començar a
treballar a Justícia i Pau de Barcelona.
La meva col·laboració amb l’entitat
havia començat l’any 1995, quan em
vaig incorporar com a voluntari en una
comissió dedicada a sensibilitzar sobre
la realitat de les presons catalanes i els
drets humans del presos. Després del
buit que creà la mort d’en Joan Gomis
(2001), qui era president aleshores, la
Junta va veure la necessitat de con-
tractar una persona per coordinar pro-
fessionalment l’entitat i va proposar-
me una dedicació retribuïda en qualitat
de director.

La responsabilitat que se’m va en-
comanar i que intento desenvolupar
des d’aleshores, és la gerència, coor-
dinació de les activitats i representa-
ció de l’entitat, d’acord amb les prio-
ritats que fixen la Junta de Govern i
l’Assemblea.

Aquesta responsabilitat m’obliga a
desenvolupar activitats molt diverses:
gestionar les finances i els recursos
humans i materials, impulsar campa-
nyes i activitats de sensibilització, do-
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nar suport a les diferents comissions
de voluntaris (sectorials, locals, parro-
quials...), afavorir la coordinació amb
les altres comissions o associacions de
Justícia i Pau de Catalunya, represen-
tar l’entitat davant de l’administració
i les federacions i plataformes d’ONG,
participar en mitjans de comunicació,
impartir conferències, entrevistar-me
amb responsables polítics, etc. Evi-
dentment, tot això va molt més enllà
d’un simple horari laboral, ja que ho
entenc com un servei o responsabili-
tat eclesial, que m’obliga a una perma-
nent preocupació i exigència personal
per tal d’ajudar a que Justícia i Pau
estigui a l’alçada del que l’Església i la
societat esperen d’ella.

La meva incorporació a Justícia i
Pau m’ha portat a allunyar-me, al-
menys provisionalment, de la meva
professió, l’advocacia, per bé que la
formació jurídica em sigui de gran uti-
litat en la meva tasca actual. Quan
se’m va oferir aquesta responsabilitat
em trobava en un moment de certa
insatisfacció professional. Tenia la
sensació d’haver arribat a un cert sos-
tre, en el sentit que, la meva feina, a
més d’haver perdut novetat, no satis-
feia una inquietud interna que jo arros-
segava des de feia molts anys. Aques-
ta inquietud, que jo anomenaria
“política”, s’havia anat originant pro-
gressivament a partir de fer-me cons-
cient de les crides que comporta la fe
en Jesucrist, que em feia sentir im-
pulsat a posar la meva formació i
energies al servei del combat contra la
pobresa i en favor de la defensa dels
drets humans. Em sentia cridat a ofe-
rir-me plenament en una lluita de ca-
ràcter polític contra l’horror de les

desigualtats mundials, la misèria i la
fam i em semblava inconcebible que
bona part de la nostra societat pogués
viure indiferent a aquesta realitat,
instal·lada en el consum i el benestar
material. D’altra banda, la meva pro-
fessió em feia estar en contacte, a tra-
vés del torn d’ofici, amb persones
procedents dels segments socials més
marginals, però només em permetia
oferir, si de cas, un ajut molt modest i
fragmentari a unes poques persones
concretes, sense poder anar mai a
l’arrel dels problemes socials que pa-
tien.

Aquestes i altres preocupacions
m’havien dut a participar en algunes
organitzacions cíviques i polítiques, a
les quals només podia dedicar un
temps molt limitat amb una eficàcia
poc més que nul·la. Per això, l’oferta
de treballar per a Justícia i Pau se’m
presentà com una gran oportunitat de
dedicar-me plenament a una acció que
anés precisament en la línia d’aquestes
preocupacions. Més quan es tractava
d’una organització d’església, dedica-
da justament a incidir en l’opinió pú-
blica i en l’acció política, i que compta
amb un important reconeixement so-
cial que li permet una modesta però
significativa influència pública.

La veritat és que, des que vaig co-
mençar en aquesta feina, m’he sentit
com un privilegiat: treballar en favor
de la justícia, la pau i els drets humans,
en una organització que estimo, en una
tasca que m’il·lusiona, amb companys
excel·lents, i poder guanyar-me raona-
blement la vida amb això. A més
d’haver fet grans amics, aquesta fei-
na m’ha permès conèixer i treballar



8787878787

amb persones excepcionals, que dedi-
quen gratuïtament grans energies i
intel·ligència a treballar en favor de
múltiples causes solidàries o de justí-
cia, persones que s’han convertit en
referents morals per a mi.

Alhora, m’ha permès constatar la
riquesa de la nostra Església, que he
experimentat com una immensa xar-
xa, estesa per tot el món, de persones
i grups que actuen, segons les seves
possibilitats i amb sensibilitats diver-
ses, en favor de la persona i la seva
dignitat. Aquesta és, potser, la carac-
terística més original de la nostra ac-
ció a Justícia i Pau: constatem que no
som una ONG més; ni tampoc treba-
llem en quelcom que sorgeixi, ni de-
pengui, ni acabi amb nosaltres, sinó
que som una petita part d’un gran pro-
jecte que ve de molt lluny, que ens
transcendeix, que és el de l’acció his-
tòrica de la gran comunitat universal
d’homes i dones que comparteixen la
voluntat de ser fidels a l’Evangeli.

D’altra banda, treballar a Justícia i
Pau, a més d’ajudar-me a desenvolu-
par diferents habilitats personals i so-
cials, m’ha permès conèixer més a
fons nombroses problemàtiques que
afecten als drets humans, així com
múltiples situacions de sofriment
humà i injustícia, eixamplant la meva
mirada sobre un gran nombre de qües-
tions socials i polítiques.

Alguns interrogants

Dit tot això, he de confessar que,
juntament amb la satisfacció de treba-
llar en aquesta institució, també se’m

plantegen grans interrogants. I el més
gran és saber quina és realment la uti-
litat i possible eficàcia de la nostra ac-
ció i, en general, de l’acció d’organit-
zacions com la nostra que actuen en
defensa de principis similars.

Certament, tenim la sensació que la
nostra tasca, sumada a la de tantes al-
tres organitzacions solidàries, és una
contribució a la creació d’opinió pú-
blica sobre algunes problemàtiques so-
cials. Creiem que, amb major o menor
incidència, contribuïm a alertar la so-
cietat sobre alguns problemes, a que
la gent prengui consciència de la seva
responsabilitat individual, a popularit-
zar algunes possibles solucions, a re-
forçar l’adhesió a determinats valors i
principis i, potser indirectament, pot-
ser influïm per tal que s’avanci cap a
determinades accions polítiques con-
tra la pobresa o en favor dels drets
humans i la pau. Estem convençuts
que el que transforma en profunditat
la realitat social no és una o altra llei o
decisió política, sinó justament el can-
vi en les percepcions, actituds, opi-
nions i mentalitats de la gent, que són
les que a llarg termini condicionen la
política o l’economia.

El que transforma en
profunditat la realitat
social no és una o
altra llei o decisió polí-
tica, sinó justament el
canvi en les percep-
cions, actituds, opinions
i mentalitats de la gent.
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Ara bé, el que també experimen-
tem és que la major part de problemes
i injustícies que ens preocupen i que
donem a conèixer ens superen total-
ment i són sempre extraordinàriament
complexes d’entendre i abordar (la
desigualtat nord-sud, la misèria, la
fam, la destrucció ecològica, l’arma-
mentisme i les guerres...). Són sovint
problemes que obeeixen a processos
socials i polítics molt potents, d’abast
internacional, davant dels quals la nos-
tra veu és insignificant, i que van sem-
pre molt més enllà del que puguem dir
o fer el conjunt de les persones i orga-
nitzacions que defensem els drets hu-
mans o la dignitat de la persona. Més
aviat es tracta de problemàtiques que
solament es poden afrontar i gestionar
eficaçment des dels poders polítics i,
tot i així, amb resultats molt limitats,
sobretot perquè manquen autoritats
polítiques mundials.

A tot això se suma el fet que la
nostra incidència és sempre molt difí-
cil o impossible de mesurar, no sola-
ment perquè som una veu més entre
tantes, sinó per la mateixa naturalesa
de la nostra acció, que és immaterial i
purament comunicativa. Com es pot
avaluar fins a quin punt hem aconse-
guit que es conegui i s’assumeixi so-
cialment una determinada informació,
idea o preocupació?

Però l’interrogant més angoixant
és si realment pot esperar-se un món
més just, més humà que el que tenim,
i si té sentit treballar amb aquest ob-
jectiu. No serà una il·lusió o una meta
inabastable? Sovint en les nostres pre-
concepcions donem inconscientment
per suposat un progrés en la història,

un continu avançar de la humanitat cap
al bé, la justícia, la pau gràcies a
l’esforç de les persones de bona vo-
luntat. I sovint creiem, de forma in-
conscient o sense qüestionar-nos amb
quin fonament, que la nostra tasca aju-
da, més o menys, a avançar justament
per aquest camí, a “construir” un món
més just o més humà.

Però aquesta idea “d’avenç” o
“construcció” no solament no té cap
fonament empíric, sinó que de vega-
des la realitat històrica ens va mostrant
el contrari. On és escrit que la història
de la humanitat progressi en termes de
justícia o de pau? No serà que la polí-
tica és el camp del conflicte i que la
violència, real o potencial, és sempre
la seva última expressió? No serà que
el desordre, la injustícia, la destrucció
ecològica i la violència són irreducti-
bles, un component inseparable de la
vida humana, i que obeeixen a proces-
sos i estructures totalment indepen-
dents de la voluntat i del treball de tota
la gent de bona fe? No podria ser que
el món avancés inevitablement més
aviat cap situacions de major injustí-
cia, violència, desordre, irracionalitat?
No és cert que, malgrat s’avanci en
algun terreny, van apareixent sempre
nous problemes, sovint més greus,
d’injustícia i sofriment? I si és així,
aleshores quin sentit, quina utilitat i
quin valor pot tenir tot allò que fan els
que lluiten guiats per principis com la
pau o els drets humans?

Davant d’aquests interrogants, un
no pot més que fer una aposta: creure,
sense cap certesa, que val la pena i que
té sentit treballar en favor de la convi-
vència i en defensa de la dignitat hu-
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mana, cadascú segons les seves pos-
sibilitats i circumstàncies. Potser el
fet que hi hagi persones o grups que
vetllin per aquests principis, el fet que
el conjunt de l’Església o que moltes
altres institucions estiguin cada cop
més compromeses amb aquests ide-
als, sigui un element necessari per
mantenir un cert equilibri global, per
evitar que les situacions empitjorin o
impedir el caos total. Però no ho sa-
bem. O sigui que es tracta de fer
l’aposta que val la pena actuar en
aquesta direcció sense saber-ne ni els
fruits ni el resultats. Amb total inde-
pendència de l’eficàcia que això pu-
gui tenir i de quin sigui el curs futur
de la història humana.

Per què aquesta aposta? Segura-
ment perquè, d’una banda, aquest tre-
ball és inherent a la missió de l’Església
i coherent amb el missatge que procla-
ma. Però, en tot cas, perquè seguim
així un crida que creiem sorgeix del
més profund de la nostra consciència,

que ens empeny fortament i que, alho-
ra, aporta un sentit i una forma de viu-
re que donen a la vida un fonament, un
gruix, una sensació de major plenitud
impossibles de descriure o definir i que
solament es comencen a entendre i
experimentar quan ens posem en mar-
xa en aquesta tasca.

En definitiva, ni podem saber quins
són els resultats o l’eficàcia del treball
en favor de la justícia i la dignitat hu-
mana, ni tampoc no es pot avaluar
aquest treball en relació als seus fruits.
Té un valor per ell mateix. Probable-
ment rau aquí una de les seves carac-
terístiques essencials, ja que el fet
d’actuar en vista d’uns resultats po-
dria pervertir el sentit de l’acció. En
últim terme, requereix un deixar-se
arrossegar per la confiança que, mal-
grat tot, la humanitat sencera i el seu
destí es troben en mans de Déu, que
té sempre l'última paraula i que, final-
ment, la salvarà per mitjans que no
podem conèixer.
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El patrimoni cultural cristià: una eina
d'evangelització per al III mil.lenni
ANDREU MUÑOZ MELGAR, director del Museu Bíblic Tarraconense.

L’any 1989 m’embarcava en una
aventura que poc podia imaginar cap
a on em conduiria. Un bon dia al palau
arquebisbal de Tarragona vaig rebre
una insòlita invitació a formar part
d’un projecte fascinant que reorienta-
ria els meus serveis a l’Església. Mn.
Joan Magí, director del Secretariat de
Pastoral Bíblica i President de l’As-
sociació Bíblica de Catalunya em con-
vidava a recuperar un tresor perdut en
el fons de la Casa dels Canonges de la
Catedral de Tarragona. Es tractava
d’un fons patrimonial que havia for-
mat part d’un singular museu desapa-
regut en els anys seixanta: el Museu
Bíblic Tarraconense. Era la primera
notícia que tenia sobre l’existència de
tan singular col·lecció. En la meva
condició d’arqueòleg i cristià se’m de-
manava que fes una valoració del fons
en qüestió i, si ho considerava, recu-
perés de nou el Museu Bíblic Tarraco-
nense al servei de la investigació i
la difusió de les Sagrades Escriptu-
res.

No amago que la proposta em va
espantar i alhora em va seduir. Sospi-
to que els límits entre la valentia i la
inconsciència són propers quan un és
molt jove. Fora broma vaig compren-
dre que estava cridat a prestar un nou
servei a la meva Església i ho vaig
afrontar amb il·lusió i responsabilitat.
Fins a aquell moment havia servit en

el camp de la catequesi, els joves i de
Càritas diocesana. Ara sentia una cri-
da a posar els meus dons al servei
d’un projecte novedós que devia apro-
par la cultura i l'espiritualitat de les
Sagrades Escriptures a la societat.
Crear un autèntic pont entre església i
societat, un instrument que brindés
camins de diàleg entre fe i cultura.

Constituírem un equip de persones
voluntàries amb formacions i sensibi-
litats diferents unides per la passió per
la Bíblia. Inicialment vam acceptar que
el projecte havia de ser una proposta
simple, ad experimentum, sobre la que
poguéssim aprendre i calibrar la res-
posta que el públic ens dispensava.
Durant deu anys vam oferir un discurs
museogràfic adaptat a les limitacions
de l’espai i dels mitjans que condicio-
naven les nostres possibilitats i límits
d’acord amb els objectius que inicial-
ment ens havíem marcat. L’èxit va ser
sorprenent! Constatàvem la set de
cultura bíblica que tenia una societat
amb un dèficit instructiu molt gran en
aquest camp i el desig formatiu de les
nostres comunitats cristianes. Va ser
així que, enriquits per l’experiència i
gràcies a la sensibilitat de la nostra
Església diocesana, el Museu Bíblic
Tarraconense es va instal·lar definiti-
vament a les dependències actuals de
l’anomenada Casa dels Concilis, junt
a la Catedral. Les prelatures dels ar-



9191919191

quebisbes Lluís Martínez Sistach i
Jaume Pujol ho propiciaren. El Museu,
dotat de millors estructures i infras-
tructures, és ja avui una realitat al ser-
vei de la cultura i de l’evangelització.

Tota aquesta experiència m’ha
portat personalment a entendre moltes
coses que han enriquit la meva perso-
na en tant que laic compromès amb la
meva Església i la meva societat.

El món en el que vivim està carac-
teritzat per un mar de canvis ideolò-
gics, tecnològics, socials...El relativis-
me, l’hedonisme i un cert laïcisme
marquen alguns dels aspectes més
negatius de la nostra societat. A favor
apareixen altres aspectes com la lliber-
tat, el progrés i la socialització de la
cultura. Les institucions han d’estar
cridades a sospesar aquests elements
i fer esforços per educar en un model
d’equilibri i de respecte que valori i
potenciï tot el que d’autèntic i bo exis-
teix en cada grup, en cada persona.
Les relacions entre l’Estat i l’Església
haurien d’estar marcades per aquestes
premisses.

Una actitud de laïcisme bel·ligerant
de l’Estat respecte a l’Església és in-
justa i només expressa la ignorància
més absoluta per part dels governs que
la practiquen. Amb les misèries que la
història del cristianisme ha pogut ge-
nerar en la seva condició humana, és
inqüestionable que l’Església també ha
contribuït decididament a la conques-
ta dels drets fonamentals de la perso-
na, s’ha lliurat generosament al servei
dels més desprotegits i ha estat con-
servadora i potenciadora del coneixe-
ment i les arts. Sovint em pregunto

què seria de molts estats si l’acció
social de l’Església desapareixés com-
pletament. No hi hauria estructura
humana ni material que pugués reem-
plaçar-la.

La nostra Església també està con-
vidada a no tancar-se al món i a trobar
en l’Evangeli l’autèntica font d’inspi-
ració per a les seves accions orienta-
dores. Fidel al seu credo, l’Església ha
de ser generosa i oberta. S’ha de pre-
guntar a cada moment com actuaria
Jesús de Natzaret si tornés a encarnar-
se entre nosaltres i, des dels valors
absoluts, saber que sovint Déu escriu
recte amb ratlles tortes i, per tant, ens
convida a saber relativitzar moltes co-
ses en un exercici constant d’humili-
tat, de discerniment i de misericòrdia
per no perdre ni una de les seves ove-
lles. Cada cristià és diferent com ho és
cada persona. En cadascun s’atreso-
ren essències úniques i irrepetibles que
decididament emanen de Déu. Aquell
qui digui que ningú és imprescindible
comet un sacrilegi. L’absolut de Déu
es projecta en les infinites particulari-
tats de les persones. Quan no sabem
reconèixer aquestes singularitats mu-
tilem un bocí de l’essència divina. És

Una actitud de laïcisme
bel·ligerant de l'Estat
respecte a l'Església
és injusta i només
expressa la ignorància
més absoluta per part
dels governants que la
practiquen.
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així que, com a Església, hem de ca-
minar cap a la Terra Nova desprenent-
nos de tot allò accessori, que fa per-
dre poble i minva la marxa: la
jerarquització entesa com a estructu-
ra levítica veterotestamentària, les
“teologies” marcades d’ideologia que
embruten la netedat i la simplicitat de
la Paraula i només originen vàcues
lluites intestines, les actituds ostento-
ses que ens separen de la virtus cris-
tiana. Ens urgeixen veus i actituds
profètiques que permanentment ens
recordin que amb Jesús s’ha esquinçat
el vel del Temple i que totes les ànimes
enamorades del Crist han de tenir ca-
buda en el projecte eclesial convidades
a treballar colze a colze, des dels dife-
rents ministeris i responsabilitats, per
transmetre els valors del Regne que ja
és aquí. Convé aprofundir i projectar
els grans valors de l’Evangeli i la Tra-
dició amb frescor, de forma diàfana, i
saber llegir els signes dels temps que
ens acompanyen i dels que tots formem
part en aquest moment concret de la
Història de la Salvació.

L’Església ha de buscar nous llen-
guatges per fer arribar de manera
efectiva i fidel l’Evangeli a la seva so-
cietat prestant un especial interès pel
món dels infants i dels joves que, en
definitiva, configuren el futur i la garan-
tia de la transmissió de la Bona Nova.

L’experiència gestada des del Mu-
seu Bíblic em porta a entendre que la
cultura pot ser un bon instrument per
establir ponts de diàleg amb la nostra
societat. Els museus cristians haurien
de ser autèntiques aules vives al ser-
vei de la Fe. La doctrina i el magisteri
de l’Església ja ens hi conviden. Con-
vé, per tant, que els nostres centres
museogràfics i espais patrimonials
s’obrin a la investigació i a la difusió.
La funció acollidora hauria de ser una
tasca prioritària dels tècnics que diri-
gim aquestes institucions. És bo,
d’una banda, constituir grups de volun-
tariat que s’integrin en equips per tal
que, ben formats, puguin enriquir-se
com si d’un catecumenat es tractés i
tinguin la capacitat de transmetre allò
que han rebut a totes les persones que
s’apropen. És integrant a les persones
en el patrimoni que aquest es fa més
humà i humanitzador. A partir d’aquí
les possibilitats són infinites. Agents de
pastoral integrats en equips ben con-
duïts i formats poden oferir un servei
extraordinari a les comunitats cristia-
nes que s’apropen, al món de l’edu-
cació, al món universitari i a les per-
sones en general. No és suficient fer
intel·ligible el patrimoni i la cultura
cristiana des de paràmetres estètics o
tècnics sinó també des del seu sentit
últim, que és el de la Fe. Si aquests
valors els sabem transmetre amb rigor
científic, amb sentit pedagògic i amb
passió evangèlica, el diàleg està asse-
gurat. Serà  més fàcil arribar així als
segments de població que cerquen
Déu o a aquells que han renunciat de-
finitivament a Ell. Presentar la Fe amb
un llenguatge modern, des del principi
de la coherència racional, pot ajudar
les persones a superar un primer esta-

L'Església ha de bus-
car nous llenguatges
per fer arribar de manera
efectiva i fidel l'Evangeli
a la seva societat.
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di que els permeti conèixer o reco-
nèixer una Església que la sentien lluny
o la veien des d’un prisma deformat.
A posteriori podran aprofundir en els
estadis més elevats, en la dimensió
més transcendent de la vida dels cre-
ients. Per tant els cristians que tenim
responsabilitats en els camps intel·lec-
tuals hem d’entendre que el nostre tre-
ball tècnic participa també d’un espe-
rit d’acolliment, humà i evangelitza-
dor.

Els museus i espais patrimonials
eclesiàstics que es limitin a conservar i
potenciar la investigació però que no
tinguin present, en primer terme, ser
instruments de cultura i de fe s’acaben
convertint en projectes estèrils. Cal
complementar les accions amb els ob-
jectius de forma responsable. No po-
dem renunciar al paper evangelitzador
del nostre patrimoni cultural. En aquest
camp l’Església no pot instal·lar-se en
còmodes posicions renunciant a la seva
primera missió. Si ho fa així la seva
funció és idèntica a la de qualsevol en-
titat pública o privada i cal preguntar-
se aleshores si val la pena esmerçar
esforços materials i humans.

S’han de fer autèntics esforços per
crear equips humans, dedicats a la pe-
dagogia del patrimoni cristià, que esti-
guin atents a la diversitat dels grups i
siguin capaços d’adaptar els llenguat-
ges a la diversitat humana sense perdre
l’essència d’allò que volem transme-
tre.

Els temps actuals també venen
marcats pel fenomen de la immigració

i, per tant, del contacte amb altres cul-
tures, confessions i religions. Aquests
signes dels temps també poden ser lle-
gits en clau de Fe. Malgrat les vicissi-
tuds i els problemes que es generen
en la convivència per l’adaptació inter-
cultural, Déu ens brinda la possibilitat
de trobar-nos i estimar-nos, tot ente-
nent que totes les persones són fills de
Déu. Des del Museu Bíblic hem pro-
piciat l’encontre amb diferents confes-
sions i altres religions. L’ecumenisme
i el diàleg interreligiós són accions ne-
cessàries, imperatives i volgudes per
Déu sota el precepte que tots siguem
u (Jn 17, 21) i que estimem tota la
humanitat (1Jn 4, 20-21).

Segurament que estem vivint un
dels moments de canvi i transforma-
ció més importants de la història de la
humanitat. L’Església no escapa a
aquests canvis. De moment és in-
dispensable una nova inculturació
per projectar l’evangelització del III
mil·lenni. Desitjo de cor que en la nos-
tra Església es produeixi una nova
gran obertura, i que religiosos i laics
comprenguem la necessitat de treba-
llar conjuntament, sense recels i des-
confiances, en un esperit de lleialtat i
fidelitat per a la missió a la que Jesús
ens ha convidat.

És indispensable
una nova inculturació
per projectar
l'evangelització
del III mil·lenni.
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Compromesos més enllà de les fronteres
NEUS PERACAULA PUEYO, infermera, membre de l'Associació de missioners laics
OCASHA.

El meu nom és Neus, tinc 32 anys
i soc de Barcelona. Pertanyo a una
associació que es diu OCASHA, una
associació de laics missioners en la
qual ens comprometem durant un
temps determinat  a compartir la nos-
tra vida y la nostra feina amb els po-
bles del sud. En el meu cas he estat
vivint durant sis anys a Angola, treba-
llant a l’hospital de la Missió De Cubal
i m’ han demanat que expliqui  el que
ha suposat aquesta vivència per a mi.
Resulta difícil poder explicar-ho, son
moltes coses viscudes, molts senti-
ments barrejats i molt intensament vis-
cuts, però si hagués d’escollir alguna
cosa o les coses més importants que
el poble angolà m’ha regalat i que
sempre portaré amb mi, en serien tres:
En primer lloc el simple fet d’haver
viscut amb ells, el fet d’haver com-
partit sentiments, lluites, fracassos,
alegries i pors tot m’ha fet estimar
encara més la vida, descobrir els tre-
sors del dia a dia i sentir-me afortuna-
da i agraïda cada dia, no pel que tinc o
faig sinó simplement pel fet d’estar
viva i tenir capacitat d’estimar i sen-
tir-me estimada. En segon lloc la prò-
pia vivència de ser missionera, que no
és una altra cosa que anar a trobar
l’altre, però això mai ho hagués viscut
amb plenitud si no hagués comptat
amb un altre gran regal, el regal de
l’acollida que em vam donar des del pri-
mer cop que vaig arribar a Cubal i, com

sempre, fins i tot en els moments difí-
cils d’ombra i soledat, m’he sentit
acompanyada i he sentit com es con-
fiava en mi. Finalment un altre tresor
que val la pena compartir és la riquesa
de la diversitat. No hi ha una única ma-
nera de viure la fe, de tenir un verita-
ble compromís cristià, però tots ple-
gats fem camí i, en aquest caminar que
aprenem els uns dels altres, he aprés a
estar atenta, a saber rebre els tresors
que les persones  tenen per compartir.

Algú va dir una vegada que la veri-
tat és com un gran vidre, una pedra
preciosa, un diamant que un dia es va
trencar en trossets petits, i cadascú de
nosaltres es va quedar amb un d’ells.
Si miro la meva vida em sento una
persona molt afortunada, doncs he
tingut l’oportunitat de compartit molts
d’aquests trossets.

A tots ens costa moltes vegades
compartir el nostre petit tros de dia-
mant, la nostra veritat interior, o fins i
tot ens creiem que és l’únic verdader.
Moltes vegades sento que m’haig de
justificar; costa molt entendre com una
persona jove, amb estudis, amb pos-
sibilitats d’un bon futur professio-

La veritat és com un
gran vidre.
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nal decideix renunciar a tot això i op-
tar per un altre estil de vida, que surt
de les normes establertes, que s’esca-
pa de les falses seguretats que fan
moure la vida. És llavors quan em tro-
bo plena d’arguments, intentant expli-
car que el que faig no és una experièn-
cia en un moment puntual de la meva
vida, sinó una opció de viure amb un
determinat estil, una opció fruit d’un
procés personal, d’una vivència de fer
i de sentir-me Església, que han fet
que tot això que crec i sento passi per
compartir la meva vida i tot el que soc
amb els pobles del sud, i ha estat per
això que la meva vida els últims anys
s’ha anat movent entre els nens d’un
petit hospital d’Angola, i és per això
que tampoc sé ara on em portarà la
vida en un futur.

És per això que quan la gent em
diu que soc molt valenta, que m’admi-
ren per la decisió que he pres em poso
vermella i sento vergonya. El que soc
i el que faig no crec que sigui  cap cosa
heroica, ni digne d’admiració, simple-
ment són els petits passos que faig
cada dia per intentar ser feliç i viure
d’acord amb el que el meu cor em de-
mana.

A vegades em dona la impressió
que hem fet de la fe un patrimoni ex-
clusiu dels cristians i, sincerament,
crec que la fe és un do de Déu, que
ens l’ha regalat a tots: la capacitat de
creure i de tenir esperança. La resta, els
arguments, les normes, les tradicions
les hem inventat els homes. La fe és
caminar malgrat els dubtes, anar do-
nant passos cada dia; la fe no només
és creure en el Déu que jo crec, és
creure també en les persones, creure

que el treball del dia a dia canviarà les
coses; és somiar, és viure les utopies,
és fins i tot patir… i aquest gran regal
ens l’ha fet el Pare. Per això m’agrada
viure el dia a dia com si cadascun
d’ells fos únic, anant descobrint nous
trossets d’aquell gran diamant que un
dia es va trencar.

Així va ser com un dia, gràcies a
moltes persones que vaig anar co-
neixent i amb les que vaig compartir
trossets de veritat i experiències de
vida, vaig arribar a Angola, com a laica
missionera, a treballar en una missió a
l’interior de país, a  Cubal. Us podria
parlar de tota la feina feta a l’hospital,
amb els meus companys d’OCASHA,
amb els companys de feina, la resta de
voluntaris que col·laboren, però lla-
vors seria jo la protagonista i no és pas
el que us vull transmetre en aquestes
línies.

És bastant difícil explicar el que ha
significat viure aquest temps a Cubal,
el compromís cristià en solitari no té
cap sentit. La fe s’ha de viure i s’ha
de celebrar en grup i va ser una comu-
nitat la que em va rebre; acollir i obrir
les portes des del primer moment que
hi vaig arribar i aquest va ser el pri-
mer gran regal. Un altre fet important
de la nostra opció com a laics dins
d’OCASHA és la preparació prèvia a

La fe és un do de Déu,
que ens l'ha regalat a
tots: la capacitat de
creure, de tenir
esperança.
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la missió. Durant massa temps a dins
de l’Església hem pensat que n’hi
havia prou amb bona voluntat, gene-
rositat i ganes d’ajudar als altres, però
hem après que les actituds paternalis-
tes a la llarga només produeixen  més
dependències, anul·len la creativitat i la
imaginació de la gent i no permeten
descobrir el Crist alliberador. En el
mateix sentit, un altre aspecte que em
va agradar de l’associació a la que
pertanyo és el fet de no tenir projectes
propis, trenquem amb el costum, tam-
bé molt arrelat, de fundar o construir
coses, fent que perdurin al llarg dels
anys. El que nosaltres volem fer sim-
plement és caminar plegats, això su-
posa una manera totalment diferent
d’entendre la vida i la missió, ja que el
més important no és el que hagi fet,
sinó les persones amb les qui he com-
partit el caminar, la gent que he esti-
mat i la que m’ha estimat.

Així va ser com vaig arribar a Cu-
bal. Angola és un país que ha viscut
40 anys de guerra civil, que té una de
les taxes de mortalitat infantil més ele-
vades del món i que, degut a la meva
feina en un hospital, hi vaig haver de
conviure des del primer dia que hi vaig
arribar. I, després de tot el viscut, veig
que aquest ha estat l’aprenentatge més
dur i difícil que he fet, però a l’hora
també el més gratificant.

Tothom és igual en el moment de
la mort, però el camí cap a ella pot
arribar a estar ple d’ injustícies i dolor.
Molts cops per a mi estar al costat de
les persones en el moment de la seva
mort m’ha servit per tornar-les-hi la
dignitat que els havia estat robada en
una vida plena de patiment. Les mares

amb els seus fills malalts m’han donat
grans lliçons, de què vol dir parlar
d’esperança, d’un món en pau. Si no
soc capaç de creure i tenir esperança
en persones concretes, la utopia pas-
sa necessariament per la trobada per-
sonal i íntima amb persones concre-
tes. Només aquestes persones m’han
fet confiar en el miracle de la salvació.

Molts cops he pensat que no era
just tot el que veia, que Déu sempre
elegia els millors per marxar. Aquelles
persones que més m’han marcat, que
més he estimat, que més coses m’han
ensenyat, van morir, però abans de
marxar tots i cadascun d’ells em va
ensenyar coses importantíssimes: a
riure, a donar les gràcies, a lluitar, fins
i tot a pregar i crec que realment per
això va ser que Déu els va posar en el
meu camí, per ajudar-me a ser millor
persona. Molts cops m’he preguntat el
perquè de tot plegat, el perquè de tan-
tes morts sense sentit... Pot ser que es-
tigués molt greu, però segurament, si
no fos un nen desnutrit no agafaria
determinades malalties. I és clar, si
Angola no fos un país que ha passat
tants anys de guerra no hi haurien nens
morint-se de gana, o simplement si
l’atzar l’hagués fet néixer a un altre
lloc, una mica més al nord en el mapa…
I si aquest món fos una mica més just,
la majoria de la gent no hagués de viu-

Tothom és igual en el
moment de la mort,
però el camí cap a ella
pot arribar a estar ple
d'injustícies i dolor.
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re en la misèria… i podria continuar
així indefinidament, i sempre arribo
al mateix punt, al punt sense respos-
tes.

Quan algú mor assassinat sempre
hi ha un culpable, que en la majoria
dels casos paga pel seu crim. Si un
nen mor de gana a l’hospital de Cubal
ningú assumirà mai la responsabilitat
del què ha succeït. Tots tenim alguna
cosa a veure amb la seva mort, tots hi
contribuïm poc o molt amb la nostra
manera de fer, fins i tot les persones
que, com jo, ens omplim la boca amb
discursos sobre la justícia o estem
perduts en alguna part del món. Tots
tenim la nostra part de responsabilitat
per aquests morts anònims, però en-
cara ha d’arribar el dia en que algú es
posi dret i cridi ben fort que la respon-
sabilitat és seva.

Quan abans de marxar cap a An-
gola estava fent el procés de forma-
ció, va haver-hi també una frase que
em va quedar marcada i que ha condi-
cionat la meva manera de ser i estar a
Cubal, i és “pensar globalment i actuar
localment”. No crec que sigui millor ni
pitjor que ningú; crec que tenim l’obli-
gació d’obrir els ulls a la realitat que
ens envolta; això vol dir ser cons-
cients del món on vivim, de les seves
estructures d’opressió i injustícia que
provoquen mort i patiment i treballar
localment, allà on la vida, el destí o un
mateix ha decidit estar; en el meu cas
és amb els pobles del sud.

Però les “ànimes inquietes”, com jo
dic, no parem de fer-nos preguntes.
Jesús així ho va fer en el seu temps.
Essent conscient de la societat del seu

temps, de les estructures que regien la
vida, va anar salvant, un a un, el leprós,
el cec, el paralític, la dona… Però
l'evangeli no parla de tots els que no
va poder salvar, d’on va trobar les for-
ces per continuar caminant… Jo sem-
pre que m’he trobat en aquest punt,
ha aparegut algú en el meu camí que
m’ha recordat que valia la pena conti-
nuar i m’ha donat lliçons importants,
coses que mai hauria après si no ha-
gués tingut el cor obert als altres, que
crec que és el veritable sentit de ser
missioner. No es tracta de fer coses,
sinó de saber escoltar i anar a trobar a
l’altre per rebre. L’Evangeli parla de
com Jesús cura a un paral·lític a la si-
nagoga essent dissabte; de com posa,
com a valor suprem, la vida d’una sola
persona per sobre de tradicions i
creences sagrades de la seva època
com la de treballar en dissabte. I per
això simplement es tracta d’estimar la
vida per sobre de tot.

Vaig estudiar en escoles religioses,
més d’un cop vaig escoltar testimonis
de missioners que parlaven sobre la
seva tasca i sempre vaig pensar que
eren grans persones, plenes de virtuts,
capacitat per treballar, per estimar amb
una gran generositat, podríem dir que
“perfectes”; jo mai hagués imaginat
que seria capaç, un dia, de poder-me
entregar d’aquesta manera. Si hi ha un
tresor que crec que he rebut del poble
angolà és el valor de la senzillesa i de
saber acollir sense exigir res. En el
meu primer compromís les coses no
van anar com voldríem, vam tenir pro-
blemes de convivència amb l’equip,
fins al punt que les altres dues perso-
nes van marxar i em vaig quedar sola.
Jo representava just tot el contrari del



9898989898

que em creia que era ser missioner. En
aquell moment jo sentia que no estava
donant un veritable testimoni cristià,
que estava defraudant a la gent que
havia confiat en mi, però simplement
a la gent això no li va importar. Va ser
l’època que més recolzada em vaig
sentir, que no em vaig sentir sola, que
van confiar en mi, van apostar pel
nostre projecte comú i van fer possi-
ble un segon compromís.

Tots som missioners, des del  mo-
ment que som batejats estem cri-
dats a anar a la trobada amb l’altre. La
riquesa està en la diversitat, no exis-
teix una única manera de viure la fe,
de ser Església. La cultura africana està
plena de valors, valors que han de
trobar el seu lloc fins i tot dins de
l’Església per poder expressar-se en
plenitud. Encara es té una imatge equi-
vocada del ser missioner, el missatge
de l’Evangeli passa per un alliberament
a molts nivells, espiritual, econòmic,
social…

gent perquè després puguin anar a ca-
tequesi i tots som Església, tots som
igual d’importants, tots els cristians
tenim la responsabilitat d’ evangelitzar,
que no és una altra cosa que posar els
meus dons i les meves capacitats al
servei dels altres i, en el meu cas, la
meva feina com a infermera.

Al poc temps d’arribar, quan en-
cara estava descobrint aquesta nova
manera de sentir i entendre la vida, algú
em va dir una cosa que em va marcar
profundament: que per créixer hem de
saber morir una mica cada dia; cada
cop que rebem alguna cosa nova hem
de saber desprendre’ns de les velles,
d’aquelles que ja no serveixen. I aquests
anys viscuts a Cubal m’han fet desco-
brir un gran tresor. Les coses més
importants, les grans lliçons que he
après, les grans descobertes han estat
sempre de mans de la gent més pobre,
gent sense estudis, gent amb la que
molts cops m’ha costat comunicar-
me, per diferències de llengua, per di-
ferencies culturals, gent que aparent-
ment no té res a oferir però m’han re-
galat coses que mai no podré rebre en
qualsevol altre lloc del món. Ells són
qui realment m’ha evangelitzat a mi.

I ara queda el futur, un futur que
de moment passa per Barcelona, però
no se on serà el dia de demà. No deixo
de ser missionera pel fet d’haver tor-
nat, l’hospital de Cubal existia abans
que jo hi arribés i continuarà durant
molt de temps, jo seré per a ells, igual
que ells per a mi, moments compar-
tits, lluites guanyades i perdudes, mo-
ments de caminar junts, però el camí
hi continua estant encara que nosaltres
no el seguim o n’agafem un altre. No
és important el lloc on arribem. El més

Tots som missioners,
des del moment
que som batejats
estem cridats a anar a
la trobada amb l'altre.

Molta gent, fins i tot a Cubal, es
queda sorpresa. Trenco amb la imatge
que tenim d’un missioner, fumo, fàcil-
ment se’m podria trobar a qualsevol
festa de la ciutat o a la discoteca, no
feia catequesi… però tots som igual
d’importants. Jo sempre contesto amb
la meva feina a l’hospital, curo a la
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important és el fet de no parar de ca-
minar ni parar d’estimar.

El futur es planteja ple de dub-
tes i de pors, amb una seguretat
econòmica i professional a la que
vaig renunciar ja abans de marxar,
en una contínua recerca del meu
lloc com a cristiana compromesa

dins de l’Església, amb nous reptes
i noves persones amb les que com-
partir el camí, perquè tot és mogut,
com deia al principi, pel gran regal
de Deu, la fe, que no vol dir, com
pensa molta gent, tenir-ho tot clar i
sense dubtes. Per mi la fe és total-
ment el contrari, caminar cada dia
malgrat els dubtes.
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Les mans buides

La lletra d’aquesta cançó acom-
panya el meu despertar en la fe, el meu
intent per despertar-me a la vida.

Amb les mans ben buides...

... i un immens neguit al cor, vaig
rebre a Madrid, la plaça per fer la resi-
dència de Ginecologia i Obstetrícia a
Sant Joan de Déu.

Així, iniciava un camí que feia anys
s’havia començat a insinuar.

Recordo que quan encara voltava
per l’escola com una baldufa, i co-
mençava a somniar què volia ser de
gran, m’imaginava periodista. Mai
oblidaré però, la visita a un mossèn
malalt que era un parent llunyà de la
família de la mare. No sé què va
passar... però en tornar cap a casa,
tenia la certesa que només volia fer de
metge.

Estudiar medicina va ser un primer
tast del misteri de la vida.

La possibilitat de meravellar-me
constantment amb la complexitat del
cos humà, amb la seva increïble belle-
sa. Un primer contacte amb l’extraor-
dinària fragilitat, intensitat, força i du-

resa de la vida humana. Una primera
aproximació a la malaltia, la mort, el
patiment silent del qui vetlla i acom-
panya. Al coratge, l’esperança i la se-
renitat de tantes persones hospitalitza-
des...

ANNA CASTILLO, metgessa de l'Hospital de Sant Joan de Déu.

“Les mans ben buides, això esperes Tu de mi,
i em demanes deixar-ho tot als teus peus

fins que ja no tingui, ja no tingui res;
i així Tu puguis entrar, i omplir-me fins a vessar”.

Van ser sis anys ben fecunds, de
desgavell personal. Un munt de pre-
guntes sense resposta, la fam i la set
per trobar un pal de paller que em do-
nés sentit a la vida, l’esforç i les pri-
meres renúncies per destinar hores a
l’estudi...

Va ser el punt de partida d’amistats
que sempre m’ajudaran a créixer, i de
la troballa més important de la vida: la
relació personal amb Déu a través de
la pregària i la seva encarnació cons-
tant en el nostre dia a dia.

De mica en mica i en començar a
aprendre a rellegir la vida, descobreixo
i agraeixo com Déu ens estima entra-
nyablement. Ara començo a entreveure

Meravellar-me cons-
tantment amb la com-
plexitat del cos humà.
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la seva pedagogia infinitament amoro-
sa i respectuosa, amb la que ens va
parlant i formant. Em meravella la seva
capacitat d’estimar, de generar vida i
llibertat en nosaltres.

Com ens mima i respecta!
A poc a poc i molt de mica en

mica... es va deixant sentir; es va
deixant estimar.

Sense forçar mai... convidant i es-
perant, sempre.

L’inici de la meva recerca va ser
plenament dirigit per la necessitat
d’afilar la raó. Havia de convèncer el
meu enteniment que creure en Déu és
raonable i no una fantasia. L’eix ver-
tebrador del meu ésser, no podia ser
quelcom imaginari i irreal. No volia
abonar-me a una fe cega i imposada,
a una religió basada en una pila de ri-
tuals i prescripcions sense sentit.

I a partir d’aquí... la trobada amb
la pregària. L’inici del diàleg amb Je-
sús. El desvetllament al MISTERI més
inimaginable i atractiu.

La crida, la missió, el descobrir-
me no-res, el perill de fer una carica-
tura de Déu, d’instrumentalitzar la
pregària i l’Evangeli a la meva mida i
comoditat, la vergonya i incapacitat
d’esdevenir testimoni, el repte de se-
guir Jesús i estimar els germans com
ell va fer-ho...

Això esperes Tu de mi

És aquesta relació d’AMOR EX-
TREM que ens salva i allibera, la Bona
Notícia que sento que Tu em convi-
des a aprofundir i encarnar en el meu
petit dia a dia.

I és que la trobada amb Tu, cada
dia és nova, dinàmica, suggerent, in-
esperada...

Ets i m’esperes a casa i en la fa-
mília, en els primers raigs de sol que
em desperten mentre vaig cap a la
feina, en una trucada, en els com-
panys de feina, en el cansament de
la jornada, en un part o una cesària,
en les visites fetes amb pressa, en la
certesa de no saber-ne més, en la
incapacitat de donar respostes, en
una rialla, en el primer plor de cada
nova vida...

Ets i m’esperes en la poca estona
que sovint puc destinar a la pregària
(amb son i distraccions de tota
mena!), en el grup de la parròquia on
compartim Evangeli i set de vida, en
l’Eucaristia, en cada  trobada i conver-
sa fraterna, en tots els dons que
m’ofereixes.

No va ser fins un xic més tard, que
el cap va començar a deixar pas al cor:
a Sant Boi, poques paraules i molta
vivència...

Experiència que sedimenta i pot
arrelar amb més força, quan tens la
sort de tenir al costat una fantàstica
germana hospitalària.

I a la fi.... l’estrena dels Exerci-
cis Espirituals de Sant Ignasi, amb
l’acompanyament d’un home de Déu
extraordinari.

L'eix vertebrador del
meu ésser, no podia
ser quelcom imaginari
i irreal.
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Sí, ets VIU! Present al món, en els
altres, i en mi mateixa. Però... no en
tinc prou d’anhelar trobar-te intensa-
ment viu entre nosaltres! Necessito
reconèixer-te i aprendre a estimar-ho
tot en Tu!

Com diu Pere Casaldàliga, neces-
sitem experimentar que “Tu ens eixam-
ples el cor en cercles concèntrics”

Pare... ajuda’ns a mirar i remirar
Jesús. A contemplar  i romandre en les
seves actituds, la seva vida, els seus
silencis i paraules, en la seva manera
d’entregar-se als altres... que tendim
a deixar-nos revestir de cap a peus pel
goig del seu Esperit!

I em demanes deixar-ho tot als
teus peus

Tendir a seguir-te amb abandó i
confiança. Sempre tendir....

Desaferrar-me dels petits déus que
m’encadenen, amb paciència i perse-
verança. Caient i deixant que m’aixe-
quis una vegada rera l’altra.

Em convides al despreniment, a la
llibertat i a la docilitat d’esperit que pot
dir sí a la Teva voluntat insertada en
una realitat que no sempre és fàcil i
senzilla. Una voluntat que tot sovint em
desconcerta per paradoxal i insospita-
da... que sempre em proposa un grau
més d’alegria i descentrament.

Aquest primer any de residència a
l’hospital, ha estat un constant bom-
bardeig d’experiències noves que
m’han fet trontollar.

Començar a assumir responsabili-
tats, prendre decisions, intentar en-
caixar en una pila de noves relacions

amb els companys de l’hospital, tocar
de ben a prop alegries intenses i dra-
mes palpables.

Participar i acompanyar en el nai-
xement de tantes noves vides, però
alhora en la pèrdua de moltes gesta-
cions i il·lusions iniciades.

Amb perplexitat i incapaç de trobar
resposta, observo molts abusos i mal-
tractaments de tota mena, relacions de
parella que ja estan trencades a la ma-
teixa sala de parts, morts neonatals o
prenatals inexplicables...I alhora, la
felicitat extrema de famílies que han
lluitat molt i que encomanen alegria.

Tot el viscut, ho saps... intento dei-
xar-ho als teus peus. Tu redreçaràs les
meves passes vacil·lants i erràtiques.

Fins que ja no tingui, ja no tingui
res...

Que n’és de difícil despullar-se i
esdevenir pobre en esperit!

Per a tots, la vida és la millor esco-
la per anar-ne aprenent. El món labo-
ral, ple de les seves exigències, com-
petitivitat, autosuficiència, ganes de
brillar en aparença i afany de grande-
sa, contradiu frontalment l’actitud
d’infant evangèlic.

 Ara mateix, la pobresa se’m ma-
nifesta en l’intent de viure amb alegria
i agraïment les guàrdies, les hores de
poca son i la densitat de les moltes ex-
periències passades.

Acceptar la impossibilitat de fer
gaires activitats lluny de la feina i viu-
re en un ambient on encara no goso
expressar obertament i sense manies,
l’alegria que trobo en Jesús i el seu
missatge.
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“Contra la impaciència, disponibi-
litat.

Contra la susceptibilitat, la pobresa
de la humilitat.

Contra l’agressivitat, confiança.
Contra l’angoixa, gratuïtat.”

I així Tu puguis entrar i omplir-me
fins a vessar!

Si bé tots passem temporades de
crisi, de prova, de desert, d’incom-
prensió, de neguit, d’incertesa, d’e-
nuig o de més sequedat en la pre-
gària...

... el Teu Amor perdura i es mani-
festa.

Són moltes les persones que ens
regales en anar fent camí, i ens mani-
festen el Teu Amor boig.

És fantàstic poder descobrir la
força de la comú-unió entre germans,
i experimentar aleshores, com ve a
nosaltres el teu Regne!

Gràcies Pare perquè ens parles en
el petit evangeli personal de la nostra
vida, i a través de moltes paraules de
la Bíblia que ens poden omplir de llum
i esperança!

 -“Si algú té set, que vingui a mi; el
qui creu en mi, que begui. Perquè diu
l’Escriptura: Del seu interior brollaran
rius d’aigua viva.”

Senyor, dóna’ns aigua d’aquesta!
Així no tindrem més set!

Descobrir la força de
la comú-unió entre
germans.
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Vocació de mestra

El fet que tinguessin confiança en
mi per col·laborar en un esplai parro-
quial va ser el primer pas per desvet-
llar-me la vocació per al món de
l’educació.

Allí, el tracte amb els infants i amb
els altres monitors i monitores, va ser
el que em va empènyer a iniciar la
meva formació educativa participant
en els cursets de monitors, de direc-
tors de colònies ...

Aquesta faceta es va anar comple-
tant en el Moviment d’Hora-3, essent
Cap d’un grup d’adolescents, partici-
pant en les diverses Trobades. Més
endavant se’m va proposar de formar
part de l’equip coordinador.

Va ser una etapa molt enriquidora
que va anar consolidant la meva voca-
ció per arribar a dedicar-me, poste-
riorment, de ple a l’ensenyament.

Vaig poder fer els estudis de Ma-
gisteri en horari nocturn ja que en
aquells moments, durant el dia, treba-
llava en una empresa. En el període de
les pràctiques, primer contacte en di-
recte amb alumnes, es va anar  rea-
firmant aquesta vocació  educadora.
Poder estar al costat dels infants i ado-
lescents, ajudar-los en el seu creixe-
ment personal i com a cristiana em
preocupava, certament, que la forma-
ció que rebessin fos totalment integral,

que agafés tota la persona, i arribessin
a descobrir d’alguna manera que Déu
els estima.

Així, doncs, em va semblar que
aquest fort desig de voler que els in-
fants rebessin una formació integral
podia portar-lo a terme  a l’escola pú-
blica, ja que creia que era on, amb sen-
zillesa, més falta podia fer per tal de
ser llevat al mig d’un món que co-
mençava a ser envaït per diverses
ideologies.

Els primers anys, vaig treballar
com a interina en una gran escola pú-
blica. Dic gran pel nombre d’alumnes,
però més gran encara per les compa-
nyes que hi vaig trobar. Va  ser  una gran
riquesa el poder compartir, als meus
inicis, la tasca educativa amb persones
creients i amb una gran dedicació als
alumnes. Realment es podia aprendre
molt del que és important en l’edu-
cació:  l’acollida de l’altre tal com és,
l’anar desvetllant i potenciant totes les
qualitats amagades que hi ha dins de
cada persona, i també, l’estimació a
cada alumne.

Preocupada per continuar la for-
mació d’adolescents,  junt amb altres
companyes de l’escola, ens vàrem
plantejar l’organització de colònies
formatives, amb sentit cristià, per a les
alumnes que feien  8è d’ EGB i que no
tenien cap més possibilitat de forma-

MONTSERRAT SARDÀ, mestra de primària.
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ció. Ho férem aprofitant dies de les
vacances d’estiu. Un dels objectius
que teníem era l’orientació i ajuda en
el moment en que es deixava l’escola i
s’incorporaven, la majoria, en el “món
dels grans”, l’Institut.

Així doncs, durant alguns anys, a
l’estiu, amb la col·laboració d’algun
Mossèn, vàrem realitzar tandes de co-
lònies, en les quals, a partir d’activitats
engrescadores, en un espai privilegiat
on la natura eixamplava el cor, se’ls
ajudava a reflexionar sobre temes for-
matius, potenciant l’amistat i desvet-
llant el sentit de Déu.

Uns anys més tard, el gran impac-
te, per a mi, va ser  el canvi d’esco-
la. Pel fet d’haver aprovat les Oposi-
cions tenia un altre destí. Una escola
més petita, amb bons professionals,
però en un ambient totalment diferent.
Aquí es va posar en joc la convicció
que m’havia portat a respondre a la
vocació de mestra d’escola pública:
ser una laica cristiana en un món força
descristianitzat per tal de ser-hi llavor.

de pocs anys, sentís la responsabilitat
d’acceptar la direcció del Centre. I així
va ser.

Va arribar un moment en què em
vaig adonar, d’una banda, que una
persona sola no pot anar enlloc, i
menys encara en el camp educatiu.
D’altra banda que aquesta inquietud
per l’educació que Déu havia posat en
el meu cor no es podia quedar tanca-
da només a l’escola on treballava, amb
els  infants i adolescents que, any rere
any, tenia al meu càrrec. Arribava
l’hora de contagiar aquell desig a
d’altres mestres. Ara bé, com fer-ho?

L’oportunitat va sorgir en conèixer
la inquietud que tenia per l’educació i
pels mestres, el qui llavors era el Pas-
tor de la Diòcesi, el Cardenal Narcís
Jubany i, a més, el fet de trobar-me amb
altres companyes de Magisteri que te-
nien el mateix interès.  Així, doncs, es
va veure la necessitat d’iniciar unes
Trobades de Mestres per tal de com-
partir inquietuds, enriquir-nos mútua-
ment amb les nostres experiències,
ajudar-nos a donar una orientació
cristiana a la nostra tasca educativa,
cercant suport humà, pedagògic i es-
piritual.

Poc a poc aquestes Trobades van
anar derivant al que primer va ser el
Moviment Cristià de Mestres  (MCM).

Més tard, la Reforma Educativa,
va suposar per a tots un revulsiu, i
sobretot una bona ocasió de connec-
tar amb els professors que rebien els
nostres alumnes grans.  I així va néixer
el Moviment Cristià de Mestres i Pro-
fessors, conegut ara en els ambients

Convicció que m'havia
portat a respondre a la
vocació de mestra d'es-
cola pública: ser una
laica cristiana en un món
força descristianitzat.

Anys força difícils. Però amb la
il·lusió i el convenciment que en la tas-
ca de mestra m’hi ajudava molt “el
Mestre”.  Això va portar a que, al cap
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educatius i eclesials de Catalunya.
Educadors i educadores que creuen
que val la pena dedicar la pròpia vida a
ajudar els infants, adolescents i joves
a créixer en tots els aspectes de la seva
personalitat. I això, fer-ho des d’una
visió cristiana de l’home, la vida i el
món.

El nostre compromís, com a edu-
cadors, és el de facilitar la formació
humana, espiritual i professional; el de
promoure el testimoni cristià en
l’àmbit professional de l’escola i aju-
dar a trobar camins per desvetllar la
descoberta de Déu en els alumnes.
Tot això ho portem a terme oferint di-
versos espais: el de viure la Fe, parti-
cipant en les Eucaristies i recessos; el
d’intercanvi pedagògic, en els fòrums
d’educadors; el formatiu, participant
en els diversos cursos, com també a
través del Butlletí mensual; compartint
sempre l’amistat i companyonia  en les
diverses trobades que s’organitzen a
l’inici i final de cada any escolar.

Tots aquests anys de dedicació a
l’ensenyament, (el proper mes de se-
tembre en farà 30), compartint amb
d’altres companys i companyes les

alegries, els dubtes, les incerteses... de
la nostra tasca educativa, m’han re-
forçat la convicció que com a laics
cristians val la pena treballar, amb
il·lusió, en la millora del nostre camp
professional.

El nostre món educatiu d’avui, de-
mana professionals que davant la im-
mediatesa sàpiguen tenir paciència;
davant la indiferència vers els altres,
puguin tenir temps per a cada un dels
alumnes; davant la gran diversitat de
persones, sàpiguen desvetllar el res-
pecte i estimació per tots.

No podem perdre de vista que allò
que és més important i que hem de fer
sense defallir, és anar sembrant peti-
tes llavors en els nostres alumnes, amb
la confiança que Déu farà que tot
aquest nostre esforç creixi i algun dia
doni fruit.

Com a laics cristians
val la pena treballar en
la millora del nostre
camp professional.
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Família cristiana?

Hem volgut posar el títol d’aquest
article entre interrogats per raons di-
verses que intentarem explicar. Si pre-
guntéssim a les famílies, moltes de les
quals varen celebrar “per l’Esgésia”el
seu matrimoni –o potser sols “a
l’església?”– si es consideren “famí-
lies cristianes” contestarien encongint
les espatlles o potser amb cara
d’extranyesa. Fins i tot entre cristians
més compromesos no existeix un cri-
teri generalitzat de la diferència entre
una familia cristiana i una altra que no
ho és. I no diguem si preguntem què
entenen molts membres de la nos-
tra societat, companys/es de treball,
amics/es... per una família cristiana;
fàcilment s’identifica amb una família
patriarcal ja superada, fins i tot amb
moltes connotacions negatives.

¿Es pot continuar parlant, avui en
dia, de família “cristiana” quan, fre-
qüentment, els adjectius afegits a
una realitat, en aquest cas la família,
poden semblar que no sols no afe-
geixen res, sinó, tot el contrari, la
redueixen o la poden convertir en
bandera contra altres formes de fa-
mílies actuals?

El concili Vaticà II, a la constitució
sobre l’Església en el món actual,
Gaudium et spes, dedicà tot un capí-
tol al tema del matrimoni i la família.
En el document es subratlla el paper
pedagògic, en el millor sentit de
l’expressió, que pot jugar la família:
“La família és escola del més ric hu-
manisme. Perquè  pugui aconseguir
la plenitud de la seva vida i missió es
requereixen un clima de benèvola co-
municació i unió de propòsits entre
cònjugues i una curosa cooperació
dels pares en l’educació dels fills” (GS
52). És a dir, la família té la missió de
fomentar que tots i cadascun dels seus
membres siguin cada vegada més per-
sones: lliures, autònomes, responsa-
bles, solidàries... Els esposos, els dos,
han de possibilitar aquesta realitat des
de la cooperació, la comunicació, la
unió, el respecte, la preocupació exqui-
sita per l’educació dels fills, etc. Però,
a aquesta missió estan cridades totes
les famílies, no sols les cristianes. Els
cristians, els seguidors de Jesús, ens
hem de distingir en –si se’ns permet
utilitzar l’expressió “distingir”: en un
sentit de major incidència, no de pri-
vilegi, o de considerar-nos millors o
superiors a ningú– “donar testimoni
de la pròpia vida i en l’acció concor-
de amb tots els homes i dones de bo-
na voluntat” (cf. GS 52). Això sí,
des de la perspectiva del “misteri
d’amor que el Senyor amb la seva
mort i resurrecció revelà al món”

PAQUI BAUTISTA I JAVIER VELASCO, matrimoni i pares de família.

Es pot continuar
parlant, avui en dia,
de família "cristiana"?
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(GS 52). La nota distintiva de l’amor
gratuït de Déu és el fonament de la
vida cristiana i, en conseqüència, tam-
bé de la conjugal i familiar, ja que for-
men part fonamental de la mateixa
vida.

present és la necessitat de contagiar
amb les nostres vides –no sols amb les
nostres paraules– els valors que desit-
gem que visquin. Hem donat molta
importància al respecte vers els al-
tres, pensin el que pensin; l’educació
en la llibertat: els hem ofert la “bona
notícia” de Jesús, que és fonamental
en la nostra vida, però hem respectat
–sobretot a partir que s’han anat fent
grans– les seves opcions personals;
l’esperit crític; la sensibilitat vers les
necessitats alienes; l’amor per la lec-
tura; la responsabilitat en l’estudi i en
el treball; l’esperit solidari; el valor de
la família, etc.

La resposta dels nostres fills, la
veritat és que ha estat estupenda. Hem
de donar gràcies a Déu. Col·laboren en
algunes ONG’s tant econòmicament
com amb el seu temps. Un dedica tots
els dissabtes de l’any, de forma volun-
tària (és a dir: sense cobrar), a un es-
plai infantil i part de les seves vacan-
ces d’estiu a colònies infantils; l’altra
ha participat en diverses ocasions en
tallers i colònies amb els infants del
Raval; i un llarg etcètera. A més també
treballen en grups de catequesi i de
revisió de vida. Però, el millor de tot
és que són persones responsables,
“bona gent”, saben passar-s’ho bé
amb altres joves de la seva edat, tenen
criteri i valors. I això és molt.

Sí que és possible parlar de “famí-
lia cristiana”. En el sentit d’una famí-
lia, com totes les altres, però que
s’escarrassa seriosament per viure els
valors evangèlics, que són en el fons
els valors més humans, el més ric hu-
manisme.

Nosaltres ens vàrem casar fa ja
gairebé 27 anys, i hem tingut dos fills
i una filla; ah! I ja una néta, des de fa
escasos mesos, del nostre fill gran.
Diuen que som avis joves: 51 i 49 anys:
tot depén com es miri. La veritat és
que estem entusiasmats amb la Lucía,
la nostra neta. Ens ha rejovenit.

Abans del nostre matrimoni, els
dos, ja estàvem en un grup cristià de
joves, grup de revisió de vida, col·la-
boràvem en diverses catequesis, visi-
tàvem malalts, ancians, orfanats, etc.
I després de casar-nos continuem
amb tasques similars, que mai hem
deixat. El que sí ha canviat, a vegades,
és el lloc o la forma, d’acord amb les
diverses circumstàncies. Ara partici-
pem en grups d’animació bíblica, en
equips de matrimonis, en la parròquia,
en voluntariat, etc.

La preocupació i l’educació dels
fills ha estat el nostre major interès en
aquests anys. Suposo que com totes
les famílies, amb alts i baixos: tot no
ha estat de “color de rosa”, ni molt
menys. El que sí hem tingut sempre

L'amor gratuït de Déu
és el fonament de la
vida cristiana.
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Les nostres relacions amb
els laics i laiques cristians
IGNASI Mª ANZIZU I FUREST, s.i.

Introducció

Tots hem llegit, estudiat, discutit molt
sobre el tema del laïcat i sabem la im-
portància i l’actualitat d’aquest punt
clau per al futur immediat de l’Esglé-
sia d’Occident. Jo no en sóc cap es-
pecialista; vaig estudiar la meva teolo-
gia al seminari diocesà de Yaoundé al
Camerun, enmig d’africans.

De retorn a Europa, ara fa just dos
anys, després de trenta-dos de viure
fora, aquí ho tinc gairebé tot a reapren-
dre. Per això, amb tota raó us podreu
demanar per què jo sóc avui aquí? Sen-
zillament, perquè se’m va demanar
aquest servei. I posats a triar un tema,
vaig creure que parlar una estona so-
bre les nostres relacions entre preveres
i laics cristians, no seria del tot inútil.
Ho faré, a partir d’alguns documents i
–sobretot– d’experiències viscudes.

Durant molts anys he treballat amb
laics i laiques africans, responsables de
comunitats cristianes de base. Al Txad,
el laïcat hi juga un paper essencial, des
del començament d’aquella nova Esglé-
sia. Miraré, doncs, de donar-vos la
meva visió txadiana d’un tema tan im-
portant i, cada dia que passa, més ac-

tual, més urgent. Entre vosaltres hi ha
qui ho té molt treballat; moltes coses que
jo diré, ja les sabeu; d’altres, potser us
faran somriure o us podran molestar.
Creieu que us ho dic des de la sinceritat,
amb el sol desig de cercar junts el camí.

Els laics i laiques a l'església
naixent del Tchad

El Txad és un dels països de la ter-
ra que ha rebut més tard l’anunci de
l’Evangeli. Els primers missioners van
arribar-hi, pels anys 30; venien a ca-
vall des del Camerun. Fins al segle
XX, per als europeus, el Txad era ter-
ra ignorada, enclavada al cor del con-
tinent. En gran part desèrtic, no inte-
ressava a ningú, si no és als àrabs del
nord, que s’hi van proveir d’esclaus
durant segles. És així com hi va en-
trar l’Islam. La majoria, però, era ani-
mista. Avui, setanta anys més tard, hi
ha una comunitat cristiana jove, dinà-
mica, en ple creixement. Per a ells,
l’Evangeli és una bona nova, veritable-
ment nova, que els ha transformat la
vida. Els qui, arribats d’Europa, entren
en contacte amb aquells cristians,
queden impressionats per la seva joia i
vitalitat, tot i viure en un país material-

Recés de preveres - Girona, 21 juny 2001
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ment tan pobre. Els impressiona el seu
esperit comunitari, el paper preponde-
rant dels laics i laiques, l’autogestió i
el seu esforç per arribar a l’autofi-
nançament de les comunitats cristia-
nes, el seu engatjament en múltiples
projectes de desenvolupament al ser-
vei del país. I tot això, en contrast amb
la imatge que, sobretot els joves, tenen
de l’Església occidental, tan clerical,
conservadora, cansada i trista, sempre
a remolc de la societat contemporània.

El txadians són com els vinyaters
de l’última hora: van rebre l’Evangeli
a les vigílies del Concili. La diòcesi de
Sarh va néixer el 1962. I els dos pri-
mers preveres no serien ordenats fins
el 1978. Els missioners ho teníem clar:
el país era ja independent, ens calia
accelerar l’africanització.

Els missioners no érem nombro-
sos, però la majoria era gent oberta als
nous corrents teològics. Vaig tenir la
sort de compartir, anys, la tasca pas-
toral amb una colla de capellans dio-
cesans francesos, ex-consiliaris dels
moviments d’Acció Catòlica o lligats
a la Missió Obrera, plens de dinamis-
me en la França dels anys 60-70. Per
a ells, la participació dels laics i laiques
en la vida de la comunitat, era un punt
de la màxima importància, perquè
creien de debò en la renovada eclesio-
logia del Concili: L’Església com a
‘Poble de Déu’.

En arribar jo per primera vegada al
Txad –el 1970– a punt de ser ordenat
diaca, el nostre Bisbe escrivia una lletra
pastoral, que conservo. Hi citava aquest
text del Concili, acabat de clausurar:

«L’Església no quedarà realment
fundada, no viurà plenament, no po-
drà ser el signe perfecte de Crist en-
tre els humans, si no hi ha un autèn-
tic laicat, que treballi juntament amb
la jerarquia. Car l’Evangeli no pot
arrelar profundament en els esperits,
en la vida, en el treball d’un poble,
sense la presència activa dels laics/
ques. Per això, des del començament
de la fundació d’una Església, cal fer
gran atenció per constituir un laïcat
cristià que atenyi la seva maduresa»
(AG 21)

Per altra banda, parlàvem mala-
ment les seves llengües, no coneixíem
prou els seus costums. Tots crèiem
que era crucial el tema de la incultura-
ció de la fe i del diàleg interreligiós. Ara
bé, no tenint encara capellans del país
(era la primera generació cristiana),
calia comptar amb els laics i laiques,
nous batejats, com a artífexs princi-
pals del primer anunci de l’Evangeli,
en un territori immens, on molts po-
bles demanaven insistentment la
presència dels cristians.

Els txadians són com
els vinyaters de
l'última hora: van rebre
l'Evangeli a les vigílies
del Concili.

Cal fer gran atenció
per construir un laicat
cristià que atenyi la
seva maduresa.
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La lletra ens encoratjava a treballar
fort en la creació dels Consells parro-
quials, com a lloc d’expressió de la co-
munitat local, Poble de Déu, i en la
formació dels consellers i catequistes.
Cal dir, de passada, que –a l’Àfrica–
parlar de «catequista» vol dir més que
un diaca, perquè sobre ell reposa tota
la vida de la comunitat local, llevat de
la presidència de l’Eucaristia i de la Re-
conciliació. Allò va ser el comen-
çament d’una època, marcada per
l’esforç de tots, cristians del país i
missioners estrangers, per edificar una
Església autòctona sobre aquelles co-
munitats naixents. La formació dels
laics i laiques ha estat la tasca diària i
prioritària de tots els nostres com-
panys missioners durant més de qua-
ranta anys. I els fruits són aquí…

Avui, al Txad hi ha una Església
veritablement africana, en la qual els
laics i laiques hi tenen un paper essen-
cial, insubstituïble. Una Església ober-
ta, dinàmica, on els joves hi són els
grans protagonistes. Però, també ho
he de dir, amb l’arribada dels primers
clergues locals, han començat a plan-
tejar-se problemes nous i delicats, que
estan lluny de ser resolts. Penseu en
tot allò, tan lamentable, que han es-
campat fa pocs mesos els diaris i
ràdios de tot el món (encara que al
Tchad la situació no és tan greu com
a d’altres països).

Durant tres anys jo mateix he estat
formador al seminari major de Ndja-
mena, creat fa deu anys, encarregat de
la formació pastoral, a més d’un taller-
escola de fusteria i de la gestió mate-
rial. Tot i ser una església acabada de
néixer, la txadiana, quina lluita la nos-

tra per intentar desmuntar l’esquema
mental de molts seminaristes, heretat
de capellans més grans, formats a paï-
sos veïns de vella tradició colonial i,
per aquest fet, marcats per l’eclesio-
logia més clàssica i clerical:

Duen al cap la imatge del capellà
intel·lectual, amic dels poderosos del
país, amb la mentalitat del ‘chef’ afri-
cà tradicional investit de poders sa-
grats, que s’imposa per tal de fer-se
respectar, aspirant a viure a l’estil dels
blancs.

És preocupant veure com, fins i
tot molts joves seminaristes, ja som-
nien en ser ‘diferents’ (la sotana té per
a ells gran importància), en situar-se
socialment a part, en ser més grans
que la ‘gent inculta’ dels pobles, tot i
ser ells mateixos fills de pagesos po-
bres. Sortosament hi ha excepcions;
però, ¿no és un començament inquie-
tant, de cara a encarnar la figura d’un
Jesús fuster de poble, l’amic de tot-
hom?

Al Txad es dóna un fet interessant.
L’Església ha tingut un laïcat format i
ben format, abans que un clergat au-
tòcton. La major part del temps dels
missioners ha estat consagrat a la for-
mació permanent de laics i laiques
(treballadors rurals i pares de família
la majoria), que durant anys i anys han
donat gratuïtament el seu temps lliure
per seguir cursets de formació gene-
ral, bíblica, pastoral i també professio-
nal. Durant la formació, el seu mante-
niment corre sempre a càrrec d’ells
mateixos i de les comunitats que els hi
envien, a parts iguals. Cap d’ells no és
assalariat.
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En arribar el nou clergat, s’ha vist
la diferència de tractament –de part de
l’Església oficial– quant a mitjans de
formació i de vida. El finançament de
totes les despeses dels seminaristes i
dels capellans formats arriba, a través
dels seus Bisbes, de Roma o de diòce-
sis europees. Els capellans i semina-
ristes són tractats com els fills de
casa, mimats per la jerarquia; en can-
vi, els catequistes, tractats com els
parents pobres. No és estrany que les
relacions es tornin tenses. Neix la llui-
ta de classes, fruit inevitable de la in-
justícia. També a l’interior de l’Esglé-
sia.

L’entrada en escena d’aquest jove
clergat autòcton, en una Comunitat
cristiana emmarcada per uns laics,
homes i dones del poble, que han tre-
ballat durant anys al davant de les co-
munitats, portant damunt seu –gra-
tuïtament– tot el pes del treball pas-
toral i dels serveis socials, és avui
causa d’enfrontaments, provocats per
l’arrogància –i la moralitat sovint dub-
tosa– d’alguns joves capellans. Enca-
ra que sense cap experiència del ter-
reny, hi arriben amb aire de conque-
ridors de l’espai ocupat des de sem-
pre per laics, del qual ells se senten els
amos, els hereus.

Els ‘Mokambi’ del Congo

Sobre el rol dels laics en la direc-
ció de les comunitats cristianes, és in-
teressant l’experiència dels « Mokam-
bi» del cardenal Malula al Congo: Es
tracta d’un ministeri nou, nascut
l’endemà del Concili: els laics rectors
de parròquia, a la ciutat de Kinshasa.
Experiència que resta única a l’Àfrica,
un continent tan marcat pel clericalis-
me més tradicional i pro-vaticanista,
heretat de les antigues missions de
l’època colonial.

Joseph-Albert Malula nascut a
Léopoldville (antic nom de Kinshasa)
va ser ordenat sacerdot el 1946 i Bis-
be el 1959, encara sota la dominació
dels belgues. En el seu discurs va dir
una frase que es convertiria en el seu
lema: «Una església africana i congo-
lesa en un Estat congolès». Va ser
membre del Concili i hi participà acti-
vament. La seva obsessió pastoral va
ser d’implantar i concretar la imatge
de l’«Església-Poble de Déu» al seu
país. Parlava sovint de la necessitat
d’arrelar, d’africanitzar l’Església; i
això no volia dir només donar càrrecs
als autòctons en plena dominació co-
lonial, sinó fer-la més popular, menys
clerical i més africana.

Per això va decidir organitzar la
formació teològica i pastoral dels
laics, per fer-ne els animadors de les
parròquies. Les grans comunitats es
van organitzar en ‘comunitats cristia-
nes de base’.

I el fet més original fou confiar al-
gunes parròquies a homes laics casats,
encarregats de la seva administració i

Al Txad es dóna un fet
interessant. L'Església
ha tingut un laïcat
format i ben format,
abans que un clergat
autòcton.
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de l’organització de les activitats pas-
torals. Se’ls va donar el nom de
«mokambi», que es pot traduir per
«guia». Els preveres, itinerants, eren
cridats pels laics per celebrar-hi l’Eu-
caristia.

Un d’aquests «mokambi», pare de
vuit fills, es definia a ell mateix així:
«Sóc un ministre laic, encarregat
d’una parròquia; el cardenal volia can-
viar la imatge de la nostra església,
massa clerical i massa estrangera, i va
tenir la gran idea de motivar els laics
per encarregar-se de l’organització de
les parròquies, donant-los formació i
responsabilitats concretes i a no de-
pendre només dels capellans».

Junts, preveres i laics, van co-
mençar la renovació de la litúrgia,
adaptant-la a l’expressió religiosa afri-
cana, i així va néixer l’anomenat ‘ritu
congolès’, estès més tard a països
veïns. Malula va morir el 1989, als 72
anys, deixant un gran buit a l’episcopat
africà. Home de fe i ple d’humanitat,
present al món dels intel·lectuals, però
molt proper dels pobres; en oposar-se
obertament al dictador Mobutu, va ser
obligat a exiliar-se.

La teologia de la inculturació és la
clau per entendre el pensament de
Malula. Dit per ell mateix: «El progra-
ma de la meva vida com a pastor, els
meus dos combats han estat sempre:
Lluitar pel renaixement d’una Església
autènticament africana i per un Con-
go més just, humà, fraternal». Estava
convençut que el naixement d’aquesta
nova Església africana havia de co-
mençar per la formació de laics i lai-
ques, totalment conscients i compro-

mesos, fidels a la tradició de l’Església
i a la cultura africana. Malula ha estat
el bisbe africà que més espai ha donat
als laics per participar directament en
la vida de l’Església local. Darrera seu,
moltes altres diòcesis s’ha alineat en la
mateixa opció; entre elles, les del
Txad.

Parlant dels «mokambi», en el pri-
mer aniversari de la creació d’aquest
servei, deia el Cardenal: «Fa més d’un
any que vam posar en marxa el pro-
jecte de confiar parròquies de la nos-
tra ciutat als laics. No és per manca de
sacerdots, sinó perquè volem ajudar la
nostra Església a arrelar-se, i per
aconseguir que –per fi– els nostres
laics i laiques assumeixin la seva prò-
pia responsabilitat en la implantació
d’una Església amb rostre africà».

Comentari:
¿No creieu que l’Església nostra

europea està tan necessitada de recon-
versió i d’obertura a la nova cultura i
a la societat occidental, com ho esta-
va la de l’Àfrica colonial al moment
històric de les independències? Per a
ells, l’instrument va ser un laïcat cris-
tià conscienciat per al canvi i format
durant molts anys. ¿Podrem fer-ho
sols aquí a Europa sense la participa-

Que els nostres laics i
laiques assumeixin la
seva pròpia responsa-
bilitat en la implantació
d'una Església amb
rostre africà.
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ció dels laics joves a primera fila?
Nosaltres, capellans, per la nostra edat
i amb les nostra mentalitat mig fossi-
litzada, ¿serem capaços tots sols d’o-
brir l’Església al món de demà?

L’Església nostra europea, avui

Les estadístiques parlen amb tota
la seva duresa: El nombre minvant de
preveres fa temps que ens ha co-
mençat a inquietar. Tots veiem que no
hi ha relleu per als companys que ens
deixen.

Ens adonem que el futur i la super-
vivència de l’Església europea repo-
sarà sobretot en el nostre laïcat. Per
això, d’un poc temps ençà, comen-
cem a pensar en ells… Però, molts
laics i laiques ens retreuen sovint que,
si pensem en ells –ara, tot de cop–, no
és tant perquè reconeixem, per fi, la
seva identitat cristiana i el seu rol pro-
pi de batejats, sinó perquè constatem
espantats que se’ns cala foc a casa i
necessitem gent que ens ajudi a apa-
gar-lo.

que sovint es troben a un nivell
d’escola primària en formació bíblica,
en teologia, en litúrgia, en pastoral. Ara
bé, en qualsevol activitat humana, la
formació no s’improvisa. No n’hi ha
prou amb disposar de gent de fe, ni
encara menys de ‘bona fe’, sinó que
es necessiten testimonis de Jesús ben
formats, capaços d’anunciar la Bona
Nova amb força i amb credibilitat a la
gent d’avui; preparats per aplegar la
comunitat tan plural dels creients, per
formar-la i organitzar-la, enmig d’un
món desacralitzat.

Un aclariment

Abans de passar endavant, voldria
subratllar que tot allò que puguem dir
de la marginació dels laics a l’Església
(tot i representar segurament més del
90% dels membres del Poble de
Déu!), crec jo que ho podríem dir
exactament igual de les Religioses, de
tants centenars de famílies que viuen,
preguen i treballen silenciosament en
l’Església. Seria injust parlar de les ‘re-
lacions entre laics i clergues’, sense
pensar en tantes persones, que –pel fet
de no ser ‘ordenades’– tenen un esta-
tut molt semblant al de la immensa
majoria dels cristians.

La temptació del poder en l'Església

Si ens demanéssim què és allò que
més mal ha fet a la nostra Església en
la història, allò que més ens retreu la
gent del poble, cristians o no, als qui
formem part de la clerecia, la respos-
ta possiblement seria aquesta: El nos-
tre afany de poder i de prestigi. I és

Ens adonem que el
futur i la supervivència
de l'Església europea
reposarà sobretot en
el nostre laïcat.

Amb tot, per a mi, més inquietant
que la falta de preveres, ho és la falta
de preparació dels laics; molts d’ells
són homes i dones super-competents
en les seves professions civils, però
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greu, perquè això és potser el que més
ens allunya de la imatge i del missatge
de Jesús de Natzaret, el fuster del po-
ble, que «essent Déu s’anorreà, pre-
nent la condició d’esclau, i s’humilià
fent-se obedient fins a la mort; una
mort de creu!» (Fl 2,6-9).

Les comunitats cristianes dels pri-
mers segles no eren així. Pau escrivia
als cristians esclaus de Roma: «Fixeu-
vos en vosaltres, germans, com entre
els qui heu estat cridats no n’hi ha
gaires que siguin savis en un sentit
humà, ni molts de poderosos, ni molts
de família noble. Sinó que, allò que hi
ha de neci al món, és el que Déu ha
escollit per confondre els savis; allò
que hi ha de més feble, és el que Déu
ha escollit per confondre el que es té
per fort, perquè ningú no s’enor-
gulleixi davant de Déu!» (1C 1,26-
28).

Pau, el treballador manual, el teixi-
dor de tendes, esdevingut apòstol fun-
dador d’esglésies, els podia dir sense
avergonyir-se’n: «Us recordeu prou
bé, germans, dels nostres treballs i
fatigues: treballant nit i dia per no ser
una càrrega a cap de vosaltres, és com
us vaig anunciar l’Evangeli!» (1 Th
2,9). «De ningú no he desitjat argent,
ni or, ni vestit. Sabeu bé que, a totes
les meves necessitats i a les dels meus
companys, hi han proveït aquestes
mans. Sempre us he ensenyat que és
treballant així com cal fer-nos càrrec
dels més febles» (Ac 20,33-35).

«Alegreu-vos amb els qui estan
alegres; ploreu amb els qui ploren. No
vulgueu aspirar a cap grandesa, feu-
vos als més humils.

I no us sentiu satisfets de vosaltres
mateixos!» (Rm 12,16)

Valdria la pena rellegir-nos, de tant
en tant, aquest capítol de Pau sobre la
saviesa humana, en contraposició a la
bogeria evangèlica; la feblesa de Déu,
oposada al poder dels humans. És tot
un himne al contra-poder del món,
aquest poder humà, que ha esdevingut
com una segona natura de la nostra
Església institucional, i de l’estament
clerical en particular, davant la mirada
estranyada, sovint escandalitzada, dels
pobres del món. És evident que d’aquí
arrenca un cert anticlericalisme, no
sense fonament, que recorda les de-
núncies que Jesús mateix va fer als
servidors del Temple.

Jesús era un vilatà més de Natza-
ret, fuster del poble, i per tant un sim-
ple laic, que va voltar-se de laics i de
laiques per companys. Un jueu de
tants, en un país on el sacerdoci era el
guardià de la Paraula i tenia el pes que
sabem. Jesús, ell també, s’atreví a
parlar de Déu al poble, però amb un
llenguatge absolutament diferent, «no
com el seus escribes» ( Mt 7,29). Ho
feia amb llibertat i claredat, sense por
de res ni de ningú. Per això va topar
amb la clerecia del seu país. Ell intuïa

Jesús era un vilatà
més de Natzaret,
fuster del poble, i per
tant un simple laic, que
va voltar-se de laics i de
laiques per companys.
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que això podria costar-li la pena de
mort, però seguí denunciant, no va
recular mai.

Jesús va denunciar l’abús del po-
der fet en nom de Déu. Ho va fer, de
vegades irònicament en forma de pa-
ràboles; d’altres, en termes d’una ex-
trema duresa, tot adreçant-se als res-
ponsables religiosos del seu poble
(Lc11,37 i Mt 23,). Llegint, als Evan-
gelis, els seus enfrontaments amb el
poder religiós, no és gens estrany que
decidissin eliminar-lo. ¡Allò era mas-
sa! Rellegir-ho amb calma podria
aportar-nos no poca llum sobre les
nostres relacions amb el poble cristià;
entendríem millor algunes reaccions
anticlericals d’avui.

Amb el pas del segles els deixebles de
Jesús es van clericalitzar, sacerdotalitzar,
prenent el model i l’estil dels sacrificadors
del vell Temple, temptats com sempre
pel poder. La història es repeteix. A
causes iguals, els mateixos efectes.

(Arribat aquí, em permeto d’obrir
un parèntesi. Tot això que us estic
dient, podeu estar segurs que m’ho
dic a mi mateix, perquè sobre ‘poder’
i ‘prestigi’, els de la meva institució
religiosa –Jesuïta– no tenim massa
lliçons a donar… Som potser els úl-
tims a poder llençar la primera pedra!)

Llegim el capítol Poder i prestigi en
la societat de Jesús del llibre «Jesús
abans del cristianisme»,  d’Albert
Nolan

En la societat on va viure Jesús, el
diner no era el primer valor en impor-

tància; el valor predominant era el
prestigi. La societat jueva estava es-
tructurada de forma que cadascú te-
nia el seu lloc prefixat en l’escala so-
cial. L’estatus era quelcom que
formava part, tant de la religió com de
la vida. L’estatus social i el prestigi de-
penien del llinatge, la riquesa, l’auto-
ritat, l’educació, o de la virtut recone-
guda.

Jesús va oposar-se frontalment a
tot això, perquè per a ell constituïa una
de les estructures fonamentals del mal
en el món, i va tenir la gosadia d’anun-
ciar un Regne en el qual totes aques-
tes diferències no hi tinguessin cabu-
da.

La crítica que feia dels escribes i
dels fariseus no era tant una crítica a
la seva doctrina, com a la seva mane-
ra viure i d’actuar, perquè en la pràc-
tica vivien obsessionats pel prestigi i
per l’admiració que els pogués mani-
festar la gent del poble. Jesús deia
d’ells «Ho fan tot per fer-se veure: es
fan ben grosses les filactèries i llargues
les borles, cerquen poder ocupar el
primer lloc als convits i els primers
seients a les sinagogues, els agrada
rebre salutacions a les places i que la
gent els doni títols com el de Rabbí.
Però, vosaltres, no feu com ells!» (Mt
23,5-7).

El Regne de Déu, que Jesús anun-
cia, serà una societat en la qual no hi
haurà qüestions de prestigi, ni d’es-
tatus social, ni distinció de persones en
inferiors i superiors. Tothom hi serà
respectat i estimat, no per la seva edu-
cació, ni la riquesa, ni el llinatge, ni
l’autoritat, ni d’altres qualitats; sinó
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perquè com tot altre, és simplement
‘una persona’.

Els qui no poden suportar ser trac-
tats com a iguals, ni per les dones ni
pels servents ni pels captaires, ni molt
menys per la gent considerada ‘impu-
ra’ (leprosos, publicans, prostitutes),
no són aptes per entrar al món nou del
Regne. Els qui no són capaços de viu-
re sense sentir-se superiors a certes
categories de persones, marginades
per la societat jueva, oficialement tan
religiosa i tan puritana, no entraran al
Regne de Déu, no s’hi podran sentir a
gust. Se n’exclouen ells mateixos.

En canvi, els pobres, els ‘impurs’,
tots els exclosos d’Israel, seguiran
Jesús pertot arreu, perquè aquell home
no és com els mestres i els sacerdots
del Temple, que critiquen Jesús i
l’acusen de fer-se l’amic de publicans
i gent de mala fama. Però Jesús no es
fa enrera, i en farà un motiu de lloança
a Déu en la seva pregària: «Us dono
gràcies, Pare, Senyor del cel i de la
terra, perquè heu amagat aquestes
coses als savis i als prudents d’aquest
món, i les heu revelades als més pe-
tits! Gràcies, Pare, perquè és així com
us agrada!» (Lc 10,21).

Contra clericalisme, anticlerica-
lisme

El clericalisme ‘en estat pur’ con-
sistiria, tal com jo l’entenc, en això:
En l’acaparament del poder, sobretot
l’espiritual, per part del clergat,
creient-nos possessors de la clau del
bé i de la veritat. La tendència a alliço-
nar els altres, a emetre judicis sobre la

moralitat de les institucions, a immis-
cir-nos en la consciència de les perso-
nes.

El reflex quasi instintiu de voler
controlar-ho tot. La recerca d’avan-
tatges materials: pensem en els vells
‘privilegis clericals’ de la història, les
grans propietats i palaus, el gust dels
títols i de les dignitats eclesiàstiques,
la set de figurar. Simplement, l’afany
de poder.

I tots sabem que el poder duu a
creure’s superior, a infravalorar els
altres, a l’orgull. Jesús mateix, retirat
al desert, ho visqué en carn pròpia i va
haver de lluitar contra la temptació del
poder (Mt 4,8). Nosaltres, no sols hi
hem caigut institucionalment, sinó que
ens hi hem instal·lat durant segles. I no
podem o no sabem com sortir-ne del
tot.

És difícil d’entendre com ens po-
dem llegir i rellegir paraules de Jesús,
tan clares com aquestes, i quedar-nos
tan tranquils fent ben al contrari: “No
us feu anomenar ‘ rabbí’, perquè un
de sol és el vostre Mestre, i vosaltres
sou tots germans; ni anomeneu ningú
‘pare’ vostre a la terra, perquè un de
sol és el vostre pare, el del cel” (Mt
23,8-12).

O també aquestes: “Els governants
del món en disposen com a amos i els
poderosos les mantenen sota el seu do-
mini. No ha de ser així entre vosaltres,
sinó que el qui vulgui ser el primer,
serà el vostre esclau; així com el Fill
de l’home no ha vingut per fer-se ser-
vir, sinó a servir i a donar la vida!” (Mt
20,25-28)
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El clericalisme ha fet molt de mal
a l’Església. És un pecat històric ba-
sat en una greu injustícia, fruit de pre-
judicis culturals classistes i sexistes.
Sense cap fonament teològic, és l’anti-
evangeli! Darrerament l’Església ofi-
cial ha demanat perdó en públic, per
moltes faltes històriques, als jueus, als
musulmans, a les esglésies d’Orient,
etc. ¿No és encara arribat el moment
que demanem també perdó als nostres
propis germans i germanes de la famí-
lia catòlica?

els tenim dintre de casa, entre els
nostres propis germans cristians, fins
i tot entre els –mal anomenats– ‘prac-
ticants’. Però, és tan i tan dolent
això? ¿Seria equivocat afirmar que hi
pot haver un ‘bon anticlericalisme’,
aquell que va sentir Jesús mateix i el
va empènyer a denunciar – i amb qui-
na violència– la hipocresia i els abu-
sos dels seus responsables religiosos?
Històricament, i a la llum del text
evangèlic, ¿no fou precisament aques-
ta la causa major de què el duguessin
al patíbul..?

El drama és que massa sovint es
confon Jesús amb l’Església, i el nos-
tre poble segueix identificant l’Es-
glésia amb els bisbes i capellans. És,
doncs, urgent que canviem la nostra
mentalitat i els nostres reflexes cleri-
cals, per demostrar –amb fets– que
l’Església no és la nostra ‘propietat’,
ni la de ningú. L’Església és el Poble
de Déu, on laics, religiosos, cape-
llans, bisbes i Papes hi compartim la
mateixa dignitat, la que ens ve de
l’únic Baptisme.

Un Poble del qual en som tots
coresponsables, perquè hem rebut
de Jesús una mateixa missió. Ho
afirmen els textos més oficials, ac-
tualitzats pel Concili. Ara bé, si ob-
servem l’actual situació objectiva-
ment, ¿en quina proporció els cris-
tians laics són presents, i en igualtat,
en les estructures de decisió de les
parròquies, de la diòcesi, de l’Esglé-
sia universal? I què dir de les cris-
tianes laiques?

M’impressiona constatar que la
gent no parla malament de Jesús. En

Durant segles, i fins avui, moltes
laiques i laics se senten deixats de ban-
da, considerats com de ‘segona clas-
se’, tractats com a menors d’edat,
com a gent que cal controlar i a qui no
es pot fer plena confiança. Això fereix
el cor de qualsevol persona adulta,
generant inevitablement en ella una re-
acció normal i justa de defensa:
l’anomenat anticlericalisme, l’anti-
poder. ¿No deuen ser, el clericalisme i
l’anticlericalisme, com dues cares de
la mateixa moneda? ¿No és l’un qui
genera l’altre? Sembla evident que si
desapareixia l’un, desapareixeria tam-
bé l’altre.

Abans, d’anticlericals ho eren els
de fora. Actualment, els anticlericals

El clericalisme ha fet
molt mal a l'Església.
És un pecat històric
sense cap fonament
teològic, és l’anti-
evangeli!
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canvi, sí que ho fan contra els cler-
gues. Jesús els segueix interessant;
nosaltres ben poc. No perceben en
nosaltres la seva imatge; ¡de vegades,
hi veuen l’oposada!

¿Per què, doncs, estranyar-nos de
què tan pocs joves vulguin seguir el
camí del presbiterat o el de la vida re-
ligiosa?

La disminució imparable de l’es-
tament clerical, no caldria llegir-la –a
la llum dels ‘signes dels temps’– com
l’inici d’una nova etapa, d’un nou
rumb marcat avui per l’Esperit a la
seva Església?

Cal adonar-nos que els clergues
no som importants, tot i haver mono-
politzat tant de protagonisme durant
segles. L’únic important és Jesús.
Com el Baptista, els bisbes i capellans
podríem dir-nos: «Cal que Ell creixi i
que jo minvi!» (Jn 3,30)

La disminució imparable
de l'estament clerical,
no caldria llegir-la com
l'inici d'una nova etapa,
d'un nou rumb marcat
avui per l'Esperit a la
seva Església?
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III. Miscel·lània
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Les confraries de Setmana Santa al
servei del culte i de la caritat

Les meves primeres paraules són
de salutació a tots els membres de les
confraries, germandats i congregacions
de Setmana Santa que us heu aple-
gat a aquesta arxidiòcesi de Barcelo-
na. A la vegada desitjo agrair-vos el
treball eclesial que esteu fent en el si
d’aquestes institucions. Em plau agrair
als responsables d’aquest III Congrés
que m’hagin confiat la ponència que
centrarà els treballs de tots els qui hi
participeu.

Per afavorir la brevetat en l’expo-
sició, usant la paraula “confraria” vull
significar també les germandats i les
congregacions de Setmana Santa1 .

El tema és d’actualitat. Ho és per-
què les confraries avui tenen vida i
creixement, perquè les manifestacions
religioses de la passió, mort i resurrec-
ció de Jesús són molt ben acceptades
i perquè aquestes institucions des dels
seus orígens  han fomentat l’amor i
l’ajut espiritual i material entre els seus
membres i avui les necessitats socials
són molt sensibles.

El Congrés ha volgut posar més en
relleu aquesta última finalitat perquè el
Papa  Benet XVI, en l’inici del seu pon-
tificat, ens ha regalat la seva encíclica
“Déu és amor”. L’amor és el tema cen-
tral d’aquest document del Papa. El seu
contingut ens pot ajudar molt per acon-
seguir les finalitats de les nostres asso-
ciacions que avui ens apleguen. El Papa
ens diu que “en un món en el qual de
vegades es relaciona el nom de Déu
amb la venjança o fins i tot amb
l’obligació de l’odi i la violència, aquest
és un missatge de gran actualitat i amb
un significant molt concret”2 . Fomen-
tant l’amor contribuïu a donar un au-
tèntic testimoniatge que Déu és amor.

La virtut teologal de la caritat és i
serà sempre actual i molt necessària
en la vida cristiana. És més, en el cel
la fe i l’esperança no hi seran, però si
que hi serà la caritat. Un títol clarís-
sim que fa que una confraria, una ger-
mandat i una congregació siguin
d’Església, és el de l’amor que fomen-
ten entre els seus membres i envers tot-
hom. Jesús ens ha dit que “pels seus

MONS. LLUÍS MARTÍNEZ SISTACH, Arquebisbe Metropolità de Barcelona.

1.      En la confecció d’aquesta ponència he tingut en compte la que vaig presentar en el I Con-
grés de Confraries de Setmana Santa de Catalunya, de Tarragona l’any 2003: Lluís
Martínez Sistach, Les Confraries al servei de l’evangelització. Identitat, comunió i mis-
sió.

2.    Núm. 1.
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fruits els coneixereu”3 . Als cristians
ens han de conèixer perquè complim
el manament nou de l’amor que el
Senyor ens ha donat.

Em plau posar en relleu la impor-
tància eclesial que tenen aquestes ins-
titucions en el moment actual de
l’Església i de la societat, per tal de
contribuir a l’evangelització, formar
sòlidament els seus membres i donar
testimoni de l’amor cristià arreu5 .
Aquesta importància comporta unes
exigències a tots els seus membres a
fi que les confraries siguin sempre ben
coherents amb la seva naturalesa i fi-
nalitats.

Les confraries tenen una llarguís-
sima història en l’Església6 . L’evolu-
ció recent de les confraries ha seguit
camins diferents a Espanya i als altres
països occidentals, en els quals aques-
tes institucions han perdut el protago-
nisme religiós i social  que tingueren
en tota l’edat mitjana. A Espanya, en
canvi, han experimentat un creixe-
ment especialment pel que es refe-
reix a les confraries de Setmana San-
ta7 .

Suau, en la seva ponència en el II
Congrés de Confraries de Catalunya,
afirma que “l’Església catòlica té un
desafiament per damunt de qualsevol
altri, i aquí rau el moment de gràcia de
la circumstància actual: transmetre la fe
a les generacions actuals”. I afegeix:
“Aquest principi clau de la pastoral
marca la identitat i la tasca de les con-
fraries que han de ser: mediació per a
l’evangelització; mediació per a la for-
mació; mediació per a l’espiritualitat
laïcal i mediació per a la caritat”4 .

La virtut teologal de la
caritat és i serà sempre
actual i molt necessària
en la vida cristiana.

3.    Mt 7, 16.
4.     Una mirada a la realitat des de la fe: sentit, funcionament i futur de les Confraries avui,

a “Treballs del 2on Congrés de les Confraries, Congregacions i Germandats de Setmana
Santa”, Girona 2006, 25.

5.    El 2on Congrés de Confraries de Catalunya, celebrat a Girona l’any 2005, tenia com
objectius revitalitzar les confraries justament en aquestes tres direccions: vers els seus as-
sociats, vers l’Església i vers la societat (cf. o.c., 11).

6.     Per a una síntesi històrica d’aquestes realitats, es pot veure: A. García García, El asocia-
cionismo en la historia de la Iglesia y el ordenamiento de la Iglesia, a “Asociaciones
canónicas de fieles”, Salamanca 1987, 21-41; F.J. González Días, Posición jurídica de las
Hermandades y Cofradías en el nuevo Código de Derecho Canónico, a Ibid., 242-250;
J. Sánchez Herrero, La evolución de las hermandades y cofradías desde sus momentos
fundacionales a nuestros días, a “I Congreso Internacional de Hermandades y Religiosi-
dad Popular”, Sevilla 1999, 29-53; Ll. Martínez Sistach, El derecho de asociación en la
Iglesia, Barcelona 1973, 175-200.

7.     Cf. Carta Pastoral de los Obispos del Sur de España, Las Hermandades y las Cofradías,
de 1988, núm. 8. Aquests mateixos Bisbes publicaren l’any 1985 una altra Carta Pasto-
ral: El Catolicismo Popular. Nuestras consideraciones pastorales.
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Durand ofereix una definició de
confraria, indicant que “en sentit es-
tricte és una associació de fidels, eri-
gida per l’autoritat eclesiàstica, que es
proposa l’exercici de les obres de pie-
tat i caritat, i l’increment del culte pú-
blic, i que està organitzada de manera
que forma un vertader col·legi, un cos
orgànic”8 .

1. El gran repte eclesial del nou segle

Joan Pau II va deixar-nos aquesta
important i programàtica afirmació:
“Fer de l’Església la casa i l’escola de
la comunió: aquest és el gran repte que
tenim davant nostre en el mil·lenni que
comença, si volem ser fidels al desig-
ni de Déu i respondre també a les pro-
fundes esperances del món.”9 .

Davant la realitat creixent de
l’individualisme, de la competitivitat i
de la fredor que van aïllant cada cop
més les persones les unes de les al-
tres com si fossin illes, la nostra so-
cietat té necessitat de l’Església com
a casa i escola de comunió. La glo-
balització econòmica i social en pro-
cés constant de creixement, en no ser
solidària, en lloc de conduir a una
unió dels pobles entre si,  contribueix
a intensificar la separació entre Nord
i Sud del món. Les esperances més
profundes dels homes i dones del
nostre temps estan centrades en la
pau, en la fraternitat, en la solidaritat,

en l’acolliment, en la comprensió, en
el perdó, en una paraula, en el respec-
te autèntic i eficient de la dignitat de
la persona humana.

Déu ens ha creat amb capacitat per
conèixer i estimar. Ens ha fet sociables
i només podem assolir la nostra plena
realització i la nostra felicitat si dispo-
sem d’un clima de comunió, de frater-
nitat, d’acolliment, de comprensió, de
perdó, etc. I el designi de Déu salva-
dor s’ha manifestat respectant la nos-
tra naturalesa humana sociable i inte-
grant-nos en un poble pel sagrament
del baptisme. Hi ha, doncs, una mera-
vellosa harmonia entre el designi de
Déu i les profundes esperances del
món. Per això, fer de l’Església la casa
i l’escola de la comunió harmonitza
plenament amb el designi de Déu crea-
dor i salvador.

L’Església viu enmig del món i,
per tant, ha de prestar un bon servei
a la societat essent ben fidel a la seva
identitat pròpia. L’eclesiologia del
concili Vaticà II  ho posa en relleu
afirmant que “l’Església és en Crist
com un sagrament, o senyal i instru-
ment de la unió íntima amb Déu i de
la unitat de tot el llinatge humà”10 .
Aquesta veritat és una raó ben pode-
rosa que demana que l’Església sigui
la casa i l’escola de la comunió per la
incidència que té això en la transfor-
mació de la humanitat en una família
unida i solidària.

8.    Confrerie, a Dictionnaire de Droit Canonique, IV, Paris 1949, col. 130.
9. Carta apostòlica A l’inici del nou mil·leni, 43.
10. Constitució sobre l’Església, 1.
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2. La confraria: casa i escola de
comunió i de missió

Quan es diu que l’Església ha de
ser casa i escola de comunió i de mis-
sió, s’està dient implícitament que
cada institució que forma part de
l’Església  ha de ser el mateix. Esde-
venint casa i escola de comunió i de
missió, cada confraria és fidel al de-
signi de Déu i respon també a les pro-
fundes esperances del món. I això és,
sens dubte, el que tots els membres de
les confraries volen realitzar. En el
fons, aquestes institucions eclesials
s’han constituït per ser una expres-
sió de la comunió i de l’amor entre tots
els confrares. Les mateixes paraules
‘confraria’ i ‘confrare’ com ‘german-
dat’ i ‘congregació’ ho indiquen ben
clarament: parlen de fraternitat puix en
l’Església creiem que som fills de Déu
i germans els uns dels altres. I aques-
ta fraternitat dóna una dimensió mis-
sionera a tots els seus membres.

El II Congrés de Confraries de
Catalunya va demanar a aquestes ins-
titucions “conrear i aprofundir l’es-
piritualitat pròpia de les confraries,
congregacions i germandats, que es
fonamenta en la gratuïtat, la fraterni-
tat i la misericòrdia, fins a convertir-
se en l’estil de vida dels membres de
cada agrupació”11 .

Moltes coses caldran per al camí
històric de cada confraria també du-
rant aquest nou segle; però si manca-
va la caritat (agape), tot seria inútil.

L’apòstol Pau en l’himne a la caritat
ens recorda que encara que parléssim
les llengües dels homes i dels àngels, i
tinguéssim una fe que mogués mun-
tanyes, si no tinguéssim caritat, tot
seria no-res12 .

11.  O.c., 1,3, 89.
12.  Cf. I Co 13, 1-4.

Així, doncs, l’amor ha de ser la
primera i principal finalitat de cada
confraria de Setmana Santa, ja que els
misteris de la passió i mort de Jesucrist
són expressió ben palesa de l’amor
infinit i misericordiós del nostre Salva-
dor envers tota la humanitat. Quan de
debò una confraria s’esforça per ser
una casa i escola de comunió, és quan
dóna un bon testimoniatge de l’acom-
panyament de Jesucrist sempre,
però especialment en els moments
més cabdals de la seva obra redempto-
ra.

Cada confraria és fidel
al designi de Déu i
respon també a les
profundes esperances
del món.

L'amor ha de ser la
primera i principal
finalitat de cada
confraria de Setmana
Santa.
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Per assolir aquesta finalitat és ne-
cessari que tots els membres de les
confraries conservin sempre l’esperit
més genuí que ha motivat la creació i
la vida d’aquestes institucions. Si es
perd l’esperit, queda només una es-
tructura i potser unes actuacions que
no traspuen autenticitat. Sense aquest
esperit cristià de comunió entre tots
els membres d’una confraria, aquesta
esdevindria un instrument que ofereix
un so inadequat en la sinfonia eclesial.

La comunió és per a la missió. Hi ha
un lligam profund entre el Crist,
l’Església i l’evangelització. Durant
aquest “temps de l’Església” és ella la
que té l’encàrrec d’evangelitzar. Aques-
ta tasca no s’acompleix sense ella i, en-
cara menys, contra ella. Hi ha el parany
de separar Crist de l’Església, volent
estimar el Crist però sense l’Església.
L’absurditat d’aquesta dicotomia apa-
reix netament en aquestes paraules de
l’evangeli: “Qui us rebutja a vosaltres,
em rebutja a mi”13 .

Saule de Tars era un  jueu zelós
que perseguia els cristians. A les por-
tes de Damasc, Jesús ressuscitat
l’esperava i li digué: “Saule, Saule
perquè em persegueixes?”14 . Ell pre-
guntà: “Qui ets, Senyor?” I Jesús
respongué: “Jo sóc Jesús, el qui tu
persegueixes.”15 . Podríem pensar
que això no és veritat, ja que Saule
no perseguia Jesús, sinó els cris-
tians. Tanmateix aquest pensament

no respon a la realitat de la unió ínti-
ma entre Crist i l’Església.

El fet de ser membre d’una confra-
ria ha d’ajudar a estimar més i més
l’Església. Aquesta és la nostra mare
que ens ha engendrat pel baptisme a la
vida de fills i filles de Déu i l’alimenta
constantment amb la Paraula revelada
i els sagraments. Sense l’Església els
cristians no tindríem el que Déu ens ha
donat a través d’ella: la fe, la revela-
ció, els sagraments de vida nova. Les
confraries han de ser un reflex de
l’Església casa i escola de comunió i
de missió. Una de les conclusions del
II Congrés de Confraries de Catalu-
nya demanava prendre una major cons-
ciència de la condició del laïcat, del seu
paper en la missió de l’Església i de la
dimensió eclesial de les confraries16 .

L’amor als germans ha estat sempre
una de les finalitats d’aquestes institu-
cions. Sempre es preocupaven dels ger-
mans malalts, visitant-los i interessant-se
perquè rebessin els sagraments i fessin
testament, i tenien cura de l’enterra-
ment dels confrares difunts, etc. Avui,
no cal dir, la llista de necessitats mate-
rials i espirituals és llarguíssima.

3. Les confraries són associacions
eclesials

Joan Pau II afirmava fa uns anys
que el fenomen associatiu en l’Església

13. Lc 10,16.
14. Ac 9,4.
15. Ac 9,5.
16.  Cf. O.c., 1, 2, 89.
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es caracteritza “per una peculiar varie-
tat i vitalitat” i amb tota raó es pot par-
lar d’una “nova època associativa”17 .
Avui es pot afirmar que hi ha un sen-
sible ressorgiment de les confraries de
Setmana Santa, les quals experimen-
ten un augment de membres, amb la
participació de persones joves. En ge-
neral, aquestes associacions religioses
pretenen ser fidels a l’esperit que tin-
gueren els seus fundadors i volen as-
solir amb responsabilitat les finalitats
estatutàries. Considero que això és un
motiu de satisfacció perquè es pot dis-
posar d’unes associacions eclesials
que poden contribuir notablement a
l’evangelització si es fa un treball ade-
quat en el si de les confraries, amb la
participació dels confrares i l’acció
dels responsables de la pastoral dioce-
sana.

Les confraries són associacions de
cristians amb unes finalitats religio-
ses18 . Per tant, han de ser associacions
canòniques i no civils. Aquesta co-
herència cal tenir-la sempre molt pre-
sent. Han de ser aprovades per l’au-
toritat eclesiàstica diocesana i quedar
regulades per les normes canòniques i
els propis estatuts. Les confraries,

com a associacions canòniques, no
estan sotmeses a la jurisdicció de
l’administració civil, ja que són canò-
niques i no civils, i a Espanya, en virtut
de l’Acord entre la Santa Seu i l’Estat
espanyol sobre assumptes jurídics, de
1979, l’Estat reconeix la personalitat
jurídica i la plena capacitat d’obrar de
les associacions canòniques en tot
l’àmbit del territori estatal19 .

17.  Els fidels laics, 29.
18.   El Codi de Dret Canònic de 1917 regulava explícitament les confraries (Cf. Càn. 700-725).

El Codi de 1983 no  menciona explícitament les confraries, tanmateix no hi ha cap dubte
que les regula ja que són associacions eclesials i queden incloses en la regulació canònica
de les associacions de fidels (Cf. Ll. Martínez Sistach, Las asociaciones de fieles, 5ª ed.,
Barcelona 2004, 143-148).

19. Cf. Art. I, 4. Per a una explicació detallada d’aquest reconeixement i del procediment per
obtenir-lo, podeu consultar: Ll. Martínez Sistach, Las asociaciones de fieles, o.c., 149-
160.

20. Cf. Ibid, 168-171. Podeu consultar, també, la “Instrucción sobre asociaciones canónicas de
ámbito nacional”, de la Conferència Episcopal Espanyola, de 24 d’abril de 1986, núm. 35.

Cal evitar que una confraria sigui
a la vegada associació canònica i as-
sociació civil. Això, com s’acaba de
dir, no és necessari al nostre país per
tal que les associacions canòniques
puguin gaudir de personalitat jurídi-
ca civil. A més, la doble naturalesa
pot ocasionar greus dificultats per a
la vida i actuació de la confraria, ja
que disposaria de dos estatuts dife-
rents i dependria de dues jurisdic-
cions distintes20 .

Les confraries són
associacions de
cristians amb unes
finalitats religioses.
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4. Fonaments de l’associacionisme
eclesial

Els fonaments del dret d’associa-
ció dels cristians en el si de l’Església
els trobem en un text preciós del De-
cret sobre l’apostolat dels laics, del
concili Vaticà II. El número 18 afirma:
“Els fidels cristians són cridats perso-
nalment a fer apostolat en les pròpies
condicions de vida; que recordin,
però, que l’home és naturalment socia-
ble i que ha plagut a Déu de reunir els
qui creuen en Crist en el poble de Déu
(cf. 1Pe 2,5-10) i en un sol cos (cf.
1Co 12,12). L’apostolat associat
s’avé, doncs, de bon grat a les exigèn-
cies humanes i cristianes dels fidels i
alhora es manifesta com un signe de
la comunió i de la unitat de l’Església
en Crist, que digué: «On n’hi ha dos o
tres de reunits en el meu nom, jo sóc
allí enmig d’ells» (Mt 18,20) ”.

En el text que s’ha transcrit s’ex-
posen dues raons que fonamenten les
associacions eclesials i, per tant, les
confraries. Es tracta d’una raó antro-
pològica i d’una raó eclesiològica. La
primera expressa la naturalesa social
de la persona humana, ja que Déu ens
ha creat a la seva imatge i semblança i
per a la nostra realització necessitem
essencialment relacionar-nos amb el
coneixement i l’amor mutus, creant
grups i associacions21 .

La segona raó és una raó teològica
i té molt present l’harmonia que hi ha

entre l’ordre de la creació i l’ordre de
la salvació, puix el Déu que ha creat
l’home i la dona és el mateix Déu que
els salva, de tal manera que Déu, en
salvar-nos, no destrueix el que ha creat.
Així, doncs, la sociabilitat de la perso-
na humana és assumida per l’obra sal-
vadora de Déu. Aquesta raó la denomi-
nem també eclesiològica perquè les
associacions, i per tant les confraries,
són un “signe de la comunió i de la
unitat de l’Església en Crist”22 .

Aquests fonaments profunds de les
confraries constitueixen un bon motiu
per revaloritzar aquestes institucions de
l’Església per part de tots. Als membres
de les confraries, especialment els seus
primers responsables, pot ajudar-los a
prendre encara major interès i respon-
sabilitat en vetllar per la vida i l’activitat
associativa per  contribuir al bé de tots
els confrares i perquè les confraries
siguin signes autèntics i enriquidors de
la comunió i de la unitat de l’Església
a la diòcesi i a la parròquia.

A més d’aquest fonament antropo-
lògic i eclesiològic hi ha altres raons
que fan molt aconsellable l’acció ecle-
sial associada. Les associacions són
un ajut per als mateixos membres,
perquè els formen i a la vegada coor-
dinen i dirigeixen l’acció religiosa que
realitzen, per tal que puguin esperar-
se fruits molt més abundants que si els
cristians treballessin separadament. A
més, les associacions són necessàries
per tal que l’acció de l’Església in-

21. Cf. Ll. Martínez Sistach, El derecho de asociación en la Iglesia, Barcelona 1973, 79-115;
Las asociaciones de fieles, o.c.,  16-24.

22. Concili Vaticà II, Decret sobre l’apostolat dels laics, 18.
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flueixi també les mentalitats col·lecti-
ves i les condicions socials i religioses
d’aquells a qui s’adreça. Encara que
aquestes raons no són tant profundes
com aquelles dues primeres abans ex-
posades, són realment importants i
tots els membres de les associacions
tenen consciència de l’acció benefi-
ciosa que s’assoleix amb el treball as-
sociat.

5. Iniciativa dels laics per consti-
tuir i dirigir confraries

Els laics són Església i és ben evi-
dent que els hi correspon iniciativa i
responsabilitat en la realització de
l’única missió del poble de Déu. El
Senyor els ha cridat per donar fruit, i
això manifesta clarament la vocació
dels laics cristians.

Als cristians en el si de l’Església
els corresponen una sèrie de drets i
deures proclamats per l’ordenament
canònic vigent. Concretament es pro-
clama el dret d’associació dels cris-
tians amb aquestes paraules: “Els fidels
tenen dret a fundar lliurament associa-
cions i dirigir-les amb finalitats carita-
tives o de pietat, o per fomentar la
vocació cristiana en el món”23 .

L‘Església regula l’exercici d’a-
quest dret i dels altres drets dels cris-
tians. Ho fa tenint present aquests cri-

teris: “En exercir els seus drets, tant
individualment com formant associa-
cions, els fidels han de tenir en compte
el bé comú de l’Església i els drets
d’altri, i els seus deures respecte a al-
tres”24 .  I s’afegeix que “és competèn-
cia de l’autoritat eclesiàstica moderar,
en pro del bé comú, l’exercici dels
drets propis dels fidels”25 .

Aquesta normativa eclesial és su-
ficientment clara i ben justificada. La
llibertat d’associació dels cristians en
l’Església és reconeguda i garantida
pels pastors i ha de ser exercida sem-
pre i solament en la comunió de
l’Església. En aquest sentit, el dret
d’associar-se dels cristians és quel-
com essencialment relatiu a la vida de
comunió i a la missió de la mateixa
Església. La vinculació amb els pas-
tors, entesa en el context de la comu-
nió jeràrquica, no constitueix cap limi-
tació indeguda a la llibertat dels fidels
en l’exercici dels seus drets fonamen-
tals. Aquests drets participen per la
seva mateixa naturalesa de l’esmen-
tada comunió26 .

6.  El servei dels pastors

La relació del bisbe amb cadascu-
na de les confraries durant el procés
d’aprovació i en la seva vida i activitat
és una autèntica garantia per a aques-
tes institucions i per a tots els seus

23.   Càn. 215 del Codi de Dret Canònic.
24. Càn. 223 § 1.
25. Càn. 223 § 2.
26. Cf. Ll. Martínez Sistach, Las asociaciones de fieles, o.c., 28; Concili Vaticà II, Decret

sobre ecumenisme, 2.
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membres. Al meu parer és evident que
Déu és el primer interessat en el bon
funcionament d’una confraria. Des-
prés, el més interessat és el bisbe dio-
cesà i a continuació els confrares.
Aquesta és una veritat que cal tenir
sempre present en les relacions amb
els pastors. Joan Pau II, parlant dels
moments eclesials, es pregunta com
custodiar i garantir l’autenticitat del
carisma, i dóna aquesta resposta: “És
fonamental que cada moviment se sot-
meti al discerniment de l’autoritat
eclesiàstica. Per això, cap carisma no
es dispensa de la referència i de la sub-
missió als pastors de l’Església”27 .

El bisbe diocesà, successor dels
Apòstols, és el principi i fonament vi-
sible de la unitat de la seva Església
diocesana28 . Ell ha rebut el do del dis-
cerniment respecte als carismes i les
iniciatives dels cristians per tal que tot
sigui autèntic, eclesial i condueixi a
l’edificació de l’Església.

No es pot oblidar que amb l’apro-
vació que el bisbe diocesà atorga a una
confraria, el seu prestigi moral, neces-
sari per a l’exercici del seu ministeri
episcopal, pot quedar compromès si la
institució aprovada per ell no és fidel
al que ha de ser i obrar.

El pastor diocesà ha d’aprovar els
estatuts de les confraries perquè
aquestes, atesa la seva finalitat de pro-
moure el culte públic, han de ser as-
sociacions públiques29 . Això que sem-
bla una activitat burocràtica no ho és
pas i no ho ha de ser. Els estatuts són
la carta constitucional de la persona
jurídica que és una confraria; són com
la seva columna vertebral. Un cop
aprovats, la confraria es regirà per
aquesta normativa que s’ha elaborat
respectant el dret comú de l’Església,
però adaptat a cada associació atesa la
seva naturalesa i finalitats. Tanmateix,
els estatuts s’han d’observar sempre
perquè són una garantia per a la ma-
teixa confraria i també per a tots els
seus membres que es lliuren amb in-
terès i generositat a la confraria.

Els estatuts amb els anys poden
quedar desfasats. Aquesta és una rea-
litat que han experimentat amb el pas
dels temps moltes associacions. Està
prevista la modificació dels estatuts en
el seu articulat. Cal tenir present que
les modificacions dels estatuts un cop
aprovades per l’assemblea general de
la confraria, no entren en vigor fins
que han estat aprovades per l’autoritat
eclesiàstica competent. Aquesta és
una mesura sensata que estableix la

27. Discurs de la Vetlla de Pentecosta als moviments eclesials, de 30 de maig de 1988, núm. 8.
28. Cf. Concili Vaticà II, Constitució sobre l’Església, 23.
29. El Codi de Dret Canònic de 1983 distingeix entre associacions de fidels públiques i pri-

vades. A la llum del que estableix el càn. 301 § 1, les confraries de Setmana Santa tenen una
finalitat específica que és pròpia de les associacions públiques, com és “promoure el culte
públic”. Sobre aquesta qüestió pot consultar-se: Ll. Martínez Sistach, Las asociaciones
de fieles, o.c., 57-132 i 143-149; J. Manzanares, Las Cofradías de Semana Santa…, o.c.
32-33; F.J. González Díaz, Posición jurídica de las hermandades y cofradías…, o.c.,
256-262.
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normativa canònica en bé de les asso-
ciacions i com a expressió de la co-
munió eclesial30 .

És molt important que en les cele-
bracions d’assemblees generals i
d’altres òrgans de govern de les con-
fraries, els dirigents tinguin a mà —a
més del llibre per antonomàsia per als
cristians, que és la Bíblia— els estatuts,
i que abans de prendre decisions o de
realitzar eleccions que estan regulades
en l’articulat estatutari, es llegeixin els
articles pertinents per tal que les actua-
cions es facin sempre d’acord amb el
que és la norma constitucional de la
confraria. Per dir-ho d’una manera
gràfica, a la taula de la presidència hi
ha d’haver dos llibres: la Bíblia i els
estatuts31 .

Tant la vida i l’activitat de les
confraries com el discerniment del
pastor diocesà, han de tenir molt
present uns criteris d’eclesialitat per
tal que aquestes institucions realit-
zin un autèntic treball d’Església.
Aquests criteris obeeixen a la dimen-
sió de comunió i de missió de l’Es-
glésia i mai no s’han de considerar
en contrast o en oposició amb la lli-
bertat d’associació.

Considero convenient transcriure
uns criteris fonamentals per al discer-
niment de totes i cadascuna de les as-
sociacions de laics en l’Església que
s’han de considerar unitàriament, i que
es troben en l’exhortació apostòlica
Els fidels laics, de Joan Pau II. Són
aquests:

a) La primacia que dóna a la vo-
cació de cada cristià a la santedat,
mirant si la confraria ajuda al creixe-
ment vers la plenitud de la vida cris-
tiana i la perfecció de la caritat. Ha
d’afavorir una unitat íntima de la
vida pràctica i de la fe dels seus
membres.

b) La responsabilitat de confessar
la fe catòlica, acollint i proclamant la
veritat sobre Crist, sobre l’Església i
sobre l’home, en obediència al magis-
teri de l’Església, que interpreta autèn-
ticament.

c) El testimoniatge d’una comunió
ferma i convençuda en filial relació
amb el Papa, centre perpetu i visible
d’unitat de l’Església universal, i amb
el bisbe, principi i fonament visible
d’unitat en l’Església particular, i en
l’estima mútua entre totes les formes
d’apostolat de l’Església.

30. Per entendre millor el sentit dels estatuts d’una associació i per a possibles elaboracions
d’estatuts, pot consultar-se el contingut del capítol “Els estatuts de les associacions de
fidels” i l’apèndix I, a Lluís Martínez Sistach, Las asociaciones de fieles, o.c., 43-55 i 173-
192.

31.   Els estatuts estableixen que l’assemblea general de l’associació és l’òrgan suprem. Tan-
mateix això no significa pas que l’assemblea pugui decidir en contra dels estatuts vigents,
sinó que està sempre sotmesa al que estableixen els esmentats estatuts i el dret canònic
vigent. Aquesta observació és una expressió ben autèntica de l’actuació democràtica que
hi ha d’haver en una associació. Cal, doncs, entendre ben bé el significat exacte quan es
parla de l’assemblea general com a òrgan suprem de l’associació.
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d) La conformitat i la participació
en el fi apostòlic de l’Església, que és
l’evangelització i un decidit esperit
missioner.

e) Comprometre’s en una presèn-
cia en la societat humana que, a la llum
de la doctrina social de l’Església, es
posi al servei de la dignitat integral de
l’home i es creïn unes condicions més
justes i fraternes en la societat32 .

Si es vol construir una autèntica
confraria o associació d’Església,
aquests criteris d’eclesialitat han d’es-
tar ben presents en la seva naturalesa i
finalitats. Aquesta observació ha d’aju-
dar a tots, però especialment als diri-
gents d’aquestes institucions, a pren-
dre més consciència de la riquesa i de
les exigències que tenen entre mans; a
més de les finalitats concretes que es-
tableixen els estatuts, no poden obli-
dar el contingut dels criteris eclesials
abans exposats. Tot això és un nou
estímul que esperona a valorar degu-
dament la realitat de les confraries pel
bé que poden fer als seus membres i
pel servei que poden prestar a l’Es-
glésia i a la societat.

En el si de les confraries es dóna
la realitat eclesial de la participació
de laics i preveres que treballen con-
juntament oferint una bona imatge
d’Església, en la qual  hi ha diferents
maneres i responsabilitats de partici-
pació i de col·laboració per tal
d’assolir l’única missió del poble de
Déu. La comunió entre laics i pas-

tors és essencial a l’Església i a tota
institució eclesial si vol ser fidel a la
seva pròpia naturalesa i si vol realit-
zar un treball eficient. Cal vetllar
aquelles bones relacions, i això
s’aconsegueix més fàcilment si les
mútues competències queden clares
en els estatuts i s’observen sempre
les normes estatutàries. El servei del
prevere en el si de la confraria s’ha
de veure sempre com un ajut i una
garantia d’eclesialitat, de comunió
eclesial i de sintonia amb la missió
evangelitzadora de l’Església. La fun-
ció que realitza és molt necessària i cal
que sigui reconeguda i valorada per
tots els confrares, especialment pels
dirigents de la institució. El II Congrés
de Confraries de Catalunya demanà
“que cada confraria, congregació i
germandat tinguin un consiliari nome-
nat pel Sr. Bisbe”33 . Aquesta petició
està plenament d’acord amb la nor-
mativa canònica vigent que estableix
que les associacions públiques han de
tenir necessàriament un consiliari no-
menat pel bisbe diocesà34 .

32. Cf. Els fidels laics, 30; Concili Vaticà II, Constitució sobre l’Església, 30-38.
33.   O.c., 2, 2, 90.
34.   Cf. Càn. 317 § 1.

La comunió entre laics
i pastors és essencial
a l'Església.

La presència servicial del sacerdot
en benefici de la confraria posa en re-
lleu la necessitat de valorar la vocació
sacerdotal per part de tots els confra-
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res i la participació que han de tenir en
la pastoral vocacional. Demanar al
Senyor vocacions sacerdotals és res-
ponsabilitat de tota la comunitat dioce-
sana i, consegüentment, també cor-
respon a les confraries, ja que neces-
siten el ministeri presbiteral ateses les
seves finalitats religioses.

7. La confraria i l’espiritualitat de
comunió

Joan Pau II, en la seva carta apos-
tòlica amb motiu del nou mil·lenni, ha
exposat el contingut riquíssim de
l’espiritualitat de comunió. Aquesta
espiritualitat és, per damunt de tot,
una mirada del cor vers el misteri de
la Trinitat que habita en nosaltres; és
la capacitat de sentir el germà de fe en
la unitat profunda del cos místic, i, per
tant, com un que em pertany, per sa-
ber compartir les seves joies i els seus
sofriments, per intuir els seus desigs i
atendre les seves necessitats, per ofe-
rir-li una veritable i profunda amistat;
és la capacitat de veure primordialment
allò que hi ha de positiu en l’altre, per
acollir-lo i valorar-lo com un regal de
Déu; és, finalment, saber donar espai
al germà, portant les càrregues els uns
dels altres i refusant les temptacions
egoistes que contínuament ens asset-

gen i generen competitivitat, ganes de
fer carrera, enveges i desconfiances35 .

Benet XVI en la seva encíclica
“Déu és amor” ens diu que “en Déu i
amb Déu estimo també la persona que
no m’agrada o que ni tan sols conec...
Aprenc a mirar aquesta altra persona
no només amb els meus ulls i amb els
meus sentiments, sinó també des de la
perspectiva de Jesucrist. El seu amic
és el meu amic”36 .

El contingut de l’espiritualitat de
comunió permet preveure les con-
seqüències molt positives que ha de
tenir en bé de la confraria com a tal i
de tots els seus membres. Contribueix
a fer que la confraria sigui de debò una
comunitat humana i cristiana presidi-
da per l’amor, on tots els confrares se
sentin i actuïn com germans no només
per uns vincles d’amistat o de sinto-
nia d’objectius que es volen aconse-
guir, sinó també i principalment pels
vincles de la fe, de l’esperança i de
l’amor. S’ha escrit que “els signes de
desunió, airejats convenientment pels
mitjans de comunicació, s’han con-
vertit avui fàcilment en símbol de
l’antitestimoniatge, en un mal servei
que des de les confraries es fa a
l’Església i que es fan les mateixes
confraries”37 .

35. Cf. Ibid.
36.   Núm. 18.
37. Manuel Román, a la seva mateixa conferència “Cofradías, los retos del tercer milenio. Vi-

gencia de las hermandades en el siglo XXI” afirma: “En cuantas ocasiones nos sentimos
traicionados en nuestro ser cofrade cuando observamos esas divisiones irreconciliables
entre hermanos, verdadero antitestimonio actual que afecta no sólo a una hermandad en
concreto, sino a todo el movimiento cofrade y, yo diría, a toda la comunidad cristiana”
(Cofrade en la Iglesia, cristiano en el mundo, a XIV Encuentro Nacional de Cofradías de
Semana Santa, Ponferrada 2001, 26-27).
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Una de les finalitats que en els seus
orígens tingueren les confraries i que
moltes encara expliciten en els seus
estatuts actuals és l’ajut mutu entre els
confrares especialment en casos de
necessitat espiritual i material. Aques-
ta finalitat harmonitza plenament amb
la promoció i participació en les cele-
bracions del misteri de la passió i mort
de Nostre Senyor Jesucrist que cer-
quen fonamentalment les confraries
de Setmana Santa. Per altra banda, el
contingut de l’espiritualitat de comu-
nió demana que els confrares s’ajudin
mútuament i que la confraria estigui
ben atenta especialment als membres
que necessiten una atenció. Això és
ben actual en la nostra societat domi-
nada pel progrés i per l’avenç tecno-
lògic que va deixant persones al marge
d’aquest camí amb seriosos problemes
de manteniment, de realització personal
i de sentit de la vida. Benet XVI va dir
que “també l’Església en tant que co-
munitat ha de posar en pràctica
l’amor”38 . Els Fets dels Apòstols ens
diuen que “els creients vivien tots units
i ho tenien tot en comú; venien les pos-
sessions i els béns i ho repartien entre
tots, segons la necessitat de cadas-
cú”39 . I el Papa afirma que “en la co-
munitat dels creients no ha d’haver-hi
una forma de pobresa en que es negui
a algú els béns necessaris per a la vida
decorosa”40 . Tot això té molta aplica-
ció en la vida i activitat de les nostres
confraries.

La confraria la formen tots els
seus membres. Per això, els confrares
han de sentir-se responsables de la
vida de la confraria i de les finalitats
que junts volen assolir, amb l’actitud
de posar-se al servei del que sigui ne-
cessari. Això és particularment adient
quan es tracta d’assumir càrrecs di-
rectius en la confraria. L’actitud que
cal tenir és la que Jesús ens diu que és
la pròpia dels cristians, la mateixa
d’ell, que no va venir a ser servit, sinó
a servir i a donar la seva vida com a
rescat per tothom41 , i a la vegada en-
tendre que els qui presideixen són ser-
vidors de tots. El Senyor ho diu molt
clarament amb aquestes paraules diri-
gides als Apòstols després de rentar-
los els peus: “Enteneu això que us he
fet? Vosaltres em dieu ‘Mestre’ i ‘Se-
nyor’, i feu bé de dir-ho, perquè ho
sóc. Si, doncs, jo, que sóc el Mestre i
el Senyor, us he rentat els peus, tam-
bé vosaltres us els heu de rentar els
uns als altres. Us he donat exemple
perquè, tal com jo us ho he fet, ho feu
també vosaltres”42 .

Aquestes actituds de servei i de
disponibilitat dels membres de les con-
fraries són les que han de tenir tots,
sense buscar els propis interessos i
renunciant a personalismes i protago-
nismes indeguts. Els dirigents de les
confraries han de donar testimoniatge
de viure aquells continguts de l’espi-
ritualitat de comunió per ser un ajut i

38.  Núm. 20.
39.  2, 44-45.
40.  Núm. 20.
41.  Cf. Mt 20, 27.
42.  Jn 13,12-16.
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un estímul per als altres membres. En
definitiva, tots els confrares han de
cercar el bé de l’Església i de la con-
fraria i han d’elegir els membres que
poden realitzar millor els serveis que
es necessiten. Els bisbes del sud
d’Espanya, en la seva carta pastoral
sobre les confraries, afirmen: “Desit-
gem que aquelles persones que exer-
ceixen càrrecs polítics de relleu, en els
quals estan sotmesos a ideologies i
disciplina de partits concrets, s’abs-
tinguin de participar en l’exercici del
govern de les germandats, confraries
i dels seus consells locals, per ser
aquesta la forma més convenient
d’evitar els conflictes de conscièn-
cia, de salvaguardar la coherència i la
llibertat de la persona.”43 .

cilment que la unitat de l’Església no
és uniformitat, sinó integració de la
diversitat al servei de l’evangelització.

8. La participació de les confraries
en la pastoral diocesana

El concili Vaticà II, tractant de
l’apostolat dels laics, ha fet unes ob-
servacions que són molt adients per tal
de vincular les confraries amb l’acti-
vitat pastoral diocesana. El document
conciliar afirma: “Que cultivin cons-
tantment [els laics] el sentit de la diò-
cesi, de la qual la parròquia és com una
cèl·lula, sempre disposats, a invitació
del pastor, a servir les iniciatives dio-
cesanes. A més, per atendre les neces-
sitats de les ciutats i del camp, que no
limitin la col·laboració als límits de la
parròquia o de la diòcesi, sinó que pro-
curin eixamplar-la a l’àmbit interpar-
roquial, interdiocesà, nacional i inter-
nacional.”44 . Així, doncs, els laics as-
sociats en confraries han de tenir
aquestes mateixes actituds que es
manifestaran en la participació de la
confraria en la pastoral d’àmbit parro-
quial, arxiprestal, diocesà i supradio-
cesà segons les necessitats i possibili-
tats.

Per això les confraries han de tenir
una consciència ben viva que viuen i
actuen en el si d’una Església dioce-
sana. El concili Vaticà II anima els
cristians perquè visquin activament la
seva pertinença a la pròpia diòcesi,
sense tancar-se a grups o institucions

Vivint amb aquesta perspectiva de
comunió, cada confrare té la capaci-
tat per acollir tots els dons que
l’Esperit distribueix entre els membres
de la confraria, amb la docilitat al dis-
cerniment que correspon als pastors
de l’Església per tal que s’edifiqui de-
gudament el poble de Déu que peregri-
na en aquest món. A la vegada, cada
confraria respecta i valora la realitat
eclesial de les altres confraries i asso-
ciacions religioses, perquè s’entén fà-

43. Núm. 16.
44. Decret de l’Apostolat dels laics, 10.

Els confrares han de
cercar el bé de
l'Església i de la
confraria.



137137137137137

locals i alhora assumint una amplitud
de mira cada cop més universal45 .
Les confraries, així com totes les as-
sociacions, han de prendre conscièn-
cia constantment del que suposa viu-
re en l’Església diocesana i integrar-se
en el conjunt, per tal d’aportar-hi i al-
hora per a rebre’n. La plena comunió
eclesial demana la dependència del bis-
be i la coordinació amb els altres or-
ganismes, associacions i moviments
diocesans. Joan Pau II afirma que
“tant en l’Església universal com en les
Esglésies diocesanes, les associacions
i els moviments han d’actuar en plena
sintonia eclesial i en obediència a les
directrius dels pastors”46 .

La majoria de les confraries de
Setmana Santa estan vinculades i ubi-
cades a les parròquies, i és absoluta-
ment necessari per al bé de les dues
institucions que hi hagi una perfecta
harmonia, si comprenem ben bé la
naturalesa eclesial de la parròquia. Les
confraries, juntament amb altres asso-
ciacions i moviments, formen part de
la comunitat parroquial i han de parti-
cipar amb esperit de comunió en la
tasca que la parròquia té encomanada
i que ha d’assolir. Això demana treba-
llar en íntima unió amb el rector, el
qual està ajudat pel consell pastoral.

La integració de la confraria en la
pastoral parroquial s’aconsegueix
més i millor quan els confrares parti-
cipen activament en serveis parro-

quials, com la catequesi, Càritas,
acolliment de parelles per al sagra-
ment del matrimoni, consell pastoral,
consell d’economia, etc. I això fa que
aquests confrares contribueixin tam-
bé a donar una riquesa espiritual i
pastoral a la pròpia confraria i als al-
tres confrares.

Les diòcesis estableixen periòdi-
cament un pla pastoral que assenyala
unes prioritats per a totes les institu-
cions eclesials. Convé que totes les
associacions i, per tant, totes les
confraries acullin el pla pastoral dio-
cesà incorporant alguns objectius i
algunes accions a la seva pròpia pro-
gramació, expressant i vivint així la
comunió eclesial, que és un criteri
d’eclesialitat per a tota confraria.
Aquesta comunió exigeix, a més, el
reconeixement de la legítima plurali-
tat de les diverses formes associades
dels laics en l’Església, i, ensems, la
disponibilitat a la col·laboració recí-
proca.

Aquí el paper del consiliari de la
confraria és de capital importància,
especialment quan coincideix amb el
rector de la parròquia. Per això caldrà
valorar ben positivament la funció del
consiliari i acollir sempre les seves
orientacions i disposicions, tant l’as-
soliment de les finalitats religioses i
cultuals com les de formació i de par-
ticipació en la pastoral en els diferents
àmbits eclesials.

45. Cf. Ll. Martínez Sistach, Naturaleza teológico-canónica de la Iglesia particular, a “Es-
tudios Canónicos”, Salamanca 1988, 265-294; L’Església particular en el nou Codi, a
Qüestions de Vida Cristiana, n. 126, 1985, 17-44.

46.  El tercer mil·lenni que arriba, 46.
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9. Les confraries i la litúrgia, i la
pietat popular

Una de les finalitats de les confra-
ries és la de la formació religiosa dels
seus membres. Aquesta formació és
molt àmplia. Voldria assenyalar la ne-
cessitat que tenim especialment avui
d’oferir als laics cristians una espiritua-
litat laïcal que els ajudi a viure enmig del
món, però sense ser del món, tal com
Jesús ens demana47 . El concili Vaticà II
ha afirmat que “el caràcter secular és
propi i peculiar dels laics”48 . Aquí cal
recordar aquestes paraules de Pau VI:
“El treball primer i immediat dels laics
no és ni la institució ni el desenvolupa-
ment de la comunitat eclesial – això és
funció específica dels pastors –, sinó
que és la realització de totes les virtua-
litats cristianes i evangèliques, amaga-
des, ben cert, però ja presents i ope-
rants en les realitats del món”49 .
D’aquesta manera, l’ésser i l’actuar en
el món són per els laics cristians no
solament una realitat antropològica i
social, sinó també, i específicament,
una realitat teològica i eclesial50 .

Tanmateix, ateses les finalitats
més específiques de les confraries
de Setmana Santa, la formació té
una relació molt directa amb els con-
tinguts de la litúrgia. Cal dir quelcom
de les relacions entre la litúrgia i la
pietat popular ja que les confraries
estan íntimament relacionades amb
aquesta pietat.

No podem oblidar que aquestes
confraries es proposen ajudar a la ce-
lebració religiosa relacionada amb els
misteris de la passió, mort i resurrec-
ció de Jesucrist, amb continguts i en
ambients propis de la pietat popular.
Per això és important parlar breument
de les relacions entre la litúrgia i la pie-
tat popular i també procurar una bona
formació litúrgica dels confrares, es-
pecialment dels qui assumeixen res-
ponsabilitats de govern en la confra-
ria.

La Constitució sobre sagrada litúr-
gia relaciona la pietat popular amb la
litúrgia, afirmant el següent: “Cal que,
tenint en compte els temps litúrgics,
aquests exercicis piadosos del poble
cristià es disposin de manera que
s’harmonitzin amb la sagrada litúrgia,
en certa manera en derivin, i hi con-
dueixin el poble, perquè la litúrgia, per
la seva naturalesa, els és molt supe-
rior.”51 .

47.  Cf. Jn 17, 15-16.
48.  Constitució sobre l’Església, 32.
49.  L’Evangelització del món contemporani, 70.
50.  Cf. Ll. Martínez Sistach, Cridats i invitats a participar en el treball d’evangelització, Tar-

ragona 2001, 5.
51.  Núm. 13.

Una de les finalitats de
les confraries és la de
la formació religiosa
dels seus membres.



139139139139139

La història demostra que la correc-
ta relació entre litúrgia i pietat popu-
lar és pertorbada quan en els fidels
s’atenua la consciència d’alguns va-
lors essencials de la mateixa litúrgia52 .
El Directori sobre pietat popular i li-
túrgia, de 21 de setembre de 2001,
pretén oferir una paraula clarificadora
i orientadora tenint ben present la re-
lació necessària i fecunda que la pietat
popular ha de tenir amb la litúrgia, sen-
se estèrils contraposicions.

La preeminència de la celebració
litúrgica es posa en relleu en aquestes
paraules del concili Vaticà II: “Cada
celebració litúrgica, com a obra de
Crist sacerdot i del seu cos, que és
l’Església, és eminentment acció sa-
grada, i cap altra acció de l’Església no
n’iguala l’eficàcia ni en dignitat ni en
grau.”53 . La litúrgia és necessària per
viure i créixer en Crist en l’Església,
mentre que la pietat popular pertany al
que és facultatiu, encara que sovint
recomanat.

La litúrgia i la pietat popular són
dues expressions legítimes del culte
cristià, si bé no són homologables.
Ambdues no s’han d’oposar, ni equi-
parar-se, sinó harmonitzar-se. Litúrgia
i pietat popular són, per tant, dues ex-
pressions culturals que s’han de posar
en contacte mutu i fecund; tanmateix,
en tot cas, la litúrgia ha de constituir
el punt de referència per encarrilar
amb lucidesa i prudència els anhels
d’oració i de vida carismàtica que es

troben en la pietat popular, i, per la
seva part, la pietat popular, amb els
seus valors simbòlics i expressions,
podrà proporcionar a la litúrgia algu-
nes coordenades per a una incultura-
ció vàlida i estímuls per a un dinamis-
me creador eficaç54 .

52.  Cf. Núm. 48.
53. Constitució sobre sagrada litúrgia, 7.
54. Cf. Directori sobre pietat popular i litúrgia, 58.

Tot això demana que els membres
de les confraries rebin una formació
religiosa, amb continguts litúrgics, per
tal que puguin viure més intensament
i amb més coherència la seva vida
cristiana i perquè les activitats que rea-
litzin les confraries en les celebra-
cions religioses siguin ben adequades.

Es dóna un desnivell considerable
en molts cristians entre els seus co-
neixements professionals i els seus
coneixements religiosos. És urgent
omplir el buit de formació religiosa per
la incidència que té en la maduresa
humana i cristiana. Difícilment poden
assumir i realitzar tasques eclesials
sense la deguda formació.

La confraria ha d’oferir formació
religiosa mitjançant conferències, ca-
tequesi, trobades, etc., tan als seus
membres com també a les persones

La litúrgia i la pietat
popular són dues
expressions legítimes
del culte cristià.
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que desitgin rebre-la. La formació
adequada és absolutament necessària
en els responsables de la confraria. Cal
que hi hagi un desig i una voluntat de
participar en les ofertes de formació.
S’ha d’encoratjar totes les confraries a
vetllar aquesta finalitat de la formació
dels seus membres. És una col·la-
boració ben preuada a l’evangelització,
a la catequesi i a la iniciació cristiana.

És molt important i necessària  la
formació i l’acompanyament. No cal
dir que els homes i dones que realit-
zen una responsabilitat eclesial neces-
siten també un acompanyament, espe-
cialment del pastor. El treball de
formació, de preparació i de realitza-
ció d’un servei eclesial en el si de la co-
munitat cristiana o en la societat de-
mana que qui el realitza compti amb
un acompanyament continuat. Això
ajudarà en els moments de dificultat,
de desànim i també d’èxit per a viure
les mateixes actituds de Jesucrist, que
“no va venir a ser servit, sinó a servir
i a donar la seva vida com a rescat per
tothom”55 .

Encoratjo els consiliaris de les con-
fraries a realitzar amb generositat
aquest ministeri de formació i acom-
panyament. Ho demana també el Di-
rectori de la parròquia de la Tarraco-
nense quan parla del grup de persones
més responsables i actives: “Que hi
hagi un acompanyament sol·lícit
d’aquestes persones, tant per acom-
panyar i alimentar la seva fe com per-

què elles també siguin obertes i acolli-
dores de tothom.”56 .

Tota confraria ha de valorar la
qualitat dels membres i no pas la quan-
titat, si es vol que aquella sigui ben
eclesial i mantingui sempre el seu es-
perit i el prestigi que ha de tenir com a
institució d’Església que és. Tanma-
teix, la temptació de donar més impor-
tància al nombre que a la qualitat hu-
mana i cristiana dels confrares pot ser
ben real. Cal no caure-hi mai, en aques-
ta temptació. Per això, és molt impor-
tant que abans d’acceptar nous mem-
bres es consideri la seva vida cristiana
personal, matrimonial i professional, i
que rebin prèviament una formació re-
ligiosa bàsica si no la tenen.

10. La centralitat de Jesucrist en la
     vida cristiana dels confrares

El Papa Benet XVI ens ha dit en la
seva encíclica que “no es comença a
ser cristià per una decisió ètica o una
gran idea, sinó per la trobada amb un
esdeveniment, amb una Persona, que
dóna un nou horitzó a la vida i, amb
això, la direcció definitiva”57 . Avui vi-
vim en una societat que té una dosi
fortíssima de secularisme i que té la
pretensió de construir-se sense Déu,
presentant la fe com quelcom caduc,
desfasat i estèril. És veritat, també,
que descobrim sovint una fe dèbil, tí-
mida, poc entusiasta, que tendeix a
reduir-se a l’àmbit privat. Davant

55. Mt 20,28.
56. Núm. 25.
57.  Núm. 1.
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d’aquesta realitat és necessari insistir en
la centralitat de Jesucrist, presentar la
seva figura i accentuar que el cristianis-
me és abans que res la persona de Crist
i la nostra relació amb ell.

Posar la mirada en el rostre de Je-
sús amb interès renovat oferirà una
renovació en la fe, i aquesta fe viva
impulsarà un joiós seguiment del Se-
nyor i un compromís evangelitzador i
missioner. Joan ens diu que, després
de la resurrecció de Jesús, “els deixe-
bles s’alegraren de veure el Senyor”58 .
Tanmateix a Jesús no s’hi arriba veri-
tablement si no és per la fe, com que-
da ben palès en el diàleg entre Jesús i
Pere en el camí de Cesarea de Filip, en
què Simó confessà la messianitat del
Mestre, gràcies a la revelació del Pare
del cel59 .

la mort i la resurrecció de Jesús, Déu
i home, salvador del gènere humà.

11. Unes incoherències que cal
     evitar

Considero convenient assenyalar
unes incoherències que no s’han de
donar en la vida dels confrares per tal
que les confraries puguin ser instru-
ments fecunds d’evangelització enmig
del nostre món que és molt sensible a
l’autenticitat i a la identitat de les per-
sones i de les institucions.

Cal evitar, en primer lloc, un culte
separat de la fe. No es tracta aquí d’un
culte sense fe, que no tindria cap sentit,
sinó d’un culte que pressuposa la fe però
que es desentén de cultivar-la. Això es
donaria si les confraries s’apassionessin
pel culte processional, realitzat àdhuc de
manera impecable, però no tinguessin
interès per la paraula de Déu, que ha
d’il·luminar-lo i introduir-hi. Aquí con-
vé recordar que “com que el culte cris-
tià […] és una obra que procedeix de la
fe i s’hi basa, els ministres sagrats han
de procurar de desvetllar-la i il·luminar-
la diligentment, especialment amb el
misteri de la paraula, pel qual la fe neix i
es nodreix”60 . S’ha escrit que “les ger-
mandats poden ser una bona ajuda, un
suport per a l’educació de la fe i la
pràctica religiosa. Però ni supleix ni
exhaureix tot el que suposa ser cristià
i viure en l’Església”61 .

58. Jn 20,20.
59. Cf. Mt 16,13-20.
60. Càn. 836.
61. C. Amigo Vallejo, Carta Pastoral, d’1 d’octubre de 1999.

A Jesús no s'hi arriba
veritablement si no és
per la fe.

Les confraries de Setmana Santa
estan cridades avui a posar en relleu la
centralitat de Crist en totes les seves
actuacions religioses, molt més quan
responen a diferents aspectes i mo-
ments de la passió i mort del Senyor,
com indiquen els mateixos noms de
les confraries, però sempre en la pers-
pectiva del misteri pasqual, que inclou
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Promoure el culte públic no es li-
mita a les sortides processionals, les
quals, per altra banda, no són sinó una
prolongació d’una altra realitat més
central que té lloc en les celebracions
que actualitzen els misteris cabdals de
la passió, mort i resurrecció de Jesu-
crist. Per això, no seria normal que
l’espectacularitat de les processons
ofusquessin o substituïssin la riquesa
sacramental de les celebracions litúr-
giques62 . Joan Pau II ha afirmat que
“deslligar la manifestació de religiosi-
tat popular de les arrels evangèliques,
reduint-la a una expressió folklòrica o
costumista, seria trair la seva essència
vertadera”63 .

Cal evitar, en segon lloc, un culte
separat de la vida, quedant-se en un
formalisme religiós buit d’una projec-
ció de compromís cristià manifestat
en la pràctica de la caritat, en l’ani-
mació cristiana de l’ordre temporal, en
una paraula, en la coherència entre fe
i vida. El mateix concili Vaticà II ha dit
que el divorci entre el que hom creu i
el que hom fa és un dels pitjors mals
per assolir una evangelització adequa-
da. Les confraries han d’ajudar als
seus membres a viure el que l’es-
mentat concili ha dit: “El caràcter se-

cular és propi i peculiar dels laics.”64 .
No podem oblidar que els laics cris-
tians són cridats per Déu a contribuir
des de dins, a manera de llevat, a la
santificació del món, mitjançant
l’exercici de les seves tasques pròpies,
guiats per l’esperit evangèlic, i així
manifestar Crist davant els altres,
principalment amb el testimoniatge de
la seva vida i amb el fulgor de la seva
fe, esperança i caritat. D’aquesta ma-
nera, l’ésser i l’actuar en el món són
per als cristians laics no solament una
realitat antropològica i social, sinó
també, i específicament, una realitat
teològica i eclesial65 .

I, en tercer lloc, cal evitar un culte
separat de l’Església, ja que la finalitat
última del culte és reunir en un mateix
poble els fills de Déu dispersos pel
pecat66 , de manera que “escoltant la
paraula de Déu i participant en l’eu-
caristia, rememorin la Passió […] i
donin gràcies a Déu, que els ha rege-
nerats a una esperança viva, mit-
jançant la resurrecció de Jesucrist
d’entre els morts”67 . Per això ens po-
dem preguntar amb Bruno Forte:
“¿Com es viu en les confraries la di-
mensió eclesial, entesa com a perti-
nença plena i fidel a la comunió de

62. Orientacions concretes sobre això es troben a Comisión Episcopal de Liturgia, Evange-
lización y renovación de la piedad popular, document pastoral d’1 de novembre de 1987.

63. Discurs al Santuari de Nostra Senyora del Rocío, de 14 de juny de 1993.
64.   Constitució sobre l’Església, 32.
65.   Cf. Ll. Martínez Sistach, Cridats i invitats a participar en el treball d’evangelització,

Tarragona 2001, 4-5.
66. Cf. Jn 11,52.
67. Constitució sobre sagrada litúrgia, 106. J. Manzanares, Las cofradías de Semana Santa

a la luz del Derecho  y de las actuales corrientes pastorales, a J. Sánchez Herrero, «Las
Cofradías de la Santa Vera-Cruz», Sevilla 1995, 36-40.
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l’Església, que neix de l’eucaristia, i en
ella s’expressa? ¿Com és la relació de
col·laboració en la caritat i en el servei
amb tots els components de la comu-
nitat eclesial, que en la celebració de
l’eucaristia troben la seva font de vida
i la seva més alta expressió de comu-
nió catòlica?”68

Cloenda

Les anteriors reflexions posen en
relleu la naturalesa i finalitats eclesials
de les confraries que existeixen des de
fa molt de temps a les nostres diòce-
sis. Moltíssims cristians les estimen
–sovint per haver estat vinculades als
seus avantpassats–, en formen part i
col·laboren de distintes maneres per tal
d’aconseguir les finalitats que es pro-
posen. No hi ha dubte que és una rea-
litat eclesial que cal valorar i incorpo-
rar a la pastoral diocesana.

Les confraries han de ser casa i
escola de comunió i d’evangelització.
Aquestes institucions són un instru-
ment apte i adequat al servei de l’evan-
gelització. Avui les manifestacions
públiques de la fe realitzades per les
confraries són seguides amb bona ac-
titud externa per part d’un elevat nom-
bre de persones. En aquests temps de
cultura laicista en què hi ha la tendèn-
cia de conduir els cristians a la priva-
tització de la fe, les confraries surten

al carrer a manifestar públicament la
fe dels confrares i a exposar a la con-
templació els misteris més cabdals de
la salvació de Jesús, la seva passió, la
seva mort, la seva sepultura i la seva
resurrecció. Aquesta manifestació pú-
blica de la fe cristiana s’ha de valorar
molt i cal dedicar esforços pastorals
per acompanyar els confrares en la
seva formació cristiana i en la seva
coherència entre la seva fe i la seva
vida.

68.  «La eucaristia construye la Iglesia», a Libro de actas, o.c. 92.
69.   L’evangelització del món contemporani, 48.
70.   Cf. Ll. Martínez Sistach, Carta Pastoral Enviats per donar fruit, Tarragona 2002.
71.   Joan Pau II, Homília en la celebració de la Paraula, a La Serena (Xile), a Insegnamenti di

Giovanni Paolo II, X/1, 1987, 1078.

Les manifestacions de la religiosi-
tat popular han d’ajudar a la pietat dels
fidels cap a una vida cristiana més au-
tèntica dins l’Església i més testimo-
nial dins la societat. Pau VI afirmava
que “aquí toquem un aspecte de
l’evangelització que no pot deixar-nos
insensibles”69 . Aquestes manifesta-
cions són l’ànima religiosa de la per-
sona humana i del desig de relacionar-
se amb Déu70 . La pietat popular és un
“vertader tresor del poble de Déu”71 .

Davant de la necessitat urgent
d’evangelització cal trobar maneres
adequades per anunciar la bona nova

Les confraries han
de ser casa i escola
de comunió i
d'evangelització.
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de Jesús als homes i dones d’avui en
el context cultural actual. Tenint en
compte la  ignorància religiosa que hi
ha també entre els cristians, convé que
en les manifestacions religioses públi-
ques de les confraries no s’oblidi
d’oferir explícitament el missatge
evangèlic amb els mitjans que siguin
més adients i eficaços.

Les confraries han de ser casa i
escola de comunió ajudant la vida cris-
tiana dels seus membres, àmbits on es
posi en pràctica el manament nou de
l’amor a través de la fraternitat i l’ajuda
mútua dels seus membres entre si i de
la solidaritat envers els altres, testimoni
viu i exemple de vida cristiana en el
món, llocs on es visqui la comunió
amb el Papa i amb els bisbes i preve-

res de les respectives diòcesis i parrò-
quies.

Les confraries amb aquest esperit
de comunió i de missió realitzen el
que estan cridades a fer: canalitzar,
en bona part, la pietat popular, fomen-
tar la fraternitat envers tothom i es-
pecialment els pobres i necessitats,
formar en la fe els seus membres i
donar testimoni públic de la Bona
Nova de Jesús, la seva passió, mort i
resurrecció. Tenen un joiós i impor-
tant repte si volen ser fidels al desig-
ni de Déu i respondre a les esperan-
ces del món. Aquest repte consisteix
en fer de les confraries, les congre-
gacions i les germandats de les diò-
cesis de Catalunya una casa i una es-
cola de la comunió i de la missió.
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Cridats a ser deixebles i missioners
de Jesucrist

Del 9 al 14 de maig el papa Benet
XVI visità Brasil en ocasió de la ca-
nonització del primer sant brasiler,
Fray Galvão,i de la inauguració de la
V Conferència General de l’Episcopat
Llatino-americà i Caribeny a Apare-
cida (São Paulo – Brasil) que tindrà
com a tema bàsic: “Deixebles i mis-
sioners de Jesucrist, perquè els nos-
tres pobles tinguin vida en Ell. –Jo sóc
el Camí, la Veritat i la Vida–“ (Jo 14,
6).

En acompanyar aquesta primera
visita del Papa Benet XVI a Brasil i a
Amèrica Llatina s’amunteguen les
imatges de calorosa acollida, els dis-
cursos, els gestos, les multituds. Sí,
són moltes les impressions en una
visita tant densa i carregada de sen-
tit i horitzó. Les expectatives de tota
Amèrica Llatina i el Carib es vessen
en la visita del papa i en la inaugura-
ció de la V Conferència General de
l’Episcopat Llatinoamericà a Apare-
cida. Benet XVI havia demanat res-
sar a Maria per aquest viatge apos-
tòlic i, en particular, per la Con-
ferència, perquè tots els cristians se
sentin deixebles i missioners de
Crist. Una conferència essencial-
ment misionera, que reflecteix bé la
preocupació de l’episcopat, i no sols
el tema de la mateixa.

1. Pels camins de Brasil

 A l’arribada a Brasil, Benet XVI
defensà el dret a la vida i condemnà
l’avortament i l’eutanàsia. Més tard
condemnaria també aquells sistemes,
tant marxistes com capitalistes, que
falsifquen el concepte de realitat amb
l’amputació de la realitat fundant que
és Déu. Alhora, exposa que no és cap
novetat la constatació que el vostre
país conviu amb un “déficit històric de
desenvolupament social, els trets ex-
trems del qual són l’immens contin-
gent de brasilers vivint en situació
d’indigència i una desigualtat en la
distribució de la renda que arriba a
nivells molt elevats”.

Varis són els temes tractats i amb
diferent accent pel pontífex en aquest
viatge: La família com a cèl·lula mare
de la societat o com a “patrimoni de la
humanitat”, el diàleg amb els joves en
l’estadi Pacaembu – el tema del qual
va ser: “jove, deixeble i missioner de
Jesucrist”–, el tema de la justícia i de
la pau, les situacions de violència, la
promoció i la defensa dels pobles in-
dígenes i un franc diàleg ecumènic.

En adreçar-se als bisbes, accentuà
l’impuls evangelitzador de la comuni-
tat eclesial en enviar, sobretot entre les
cases de les perifèries urbanes i de

JUSTINO MARTÍNEZ PÉREZ, responsable del Departament d'Animació Bíblica del CEP.
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l’interior, els seus missioners, laics o
religiosos. Subratllà la necessitat
d’ajudar-les, com feien les primeres
comunitats cristianes, practicant la
solidaritat. El poble pobre de les peri-
fèries urbanes o del camp necessita
sentir la proximitat de l’Església, en
socòrrer les seves necessitats més
urgents, en la defensa dels seus drets
i en la promoció comú d’una societat
fonamentada en la justícia i en la pau.
“Els pobres –emfatitzà Benet XVI–
són els destinataris privilegiats de
l’Evangeli i un Bisbe, modelat segons
la imatge del Bon Pastor, ha d’estar
particularment atent en oferir el diví
bàlsam de la fe, sense descuidar el pa
material”. En aquest sentit, el papa
demanà a l’Església brasilera que  miri
més als pobres.

Moment significatiu fou la missa
de canonització de Frei Galvão, sa-
cerdot i religiós franciscà. António de
Sant’Anna Galvão (1739-1822) fou
un exemple per la seva disponibilitat
per a servir al poble. Conseller de
fama, pacificador de les famílies, dis-
pensador de la caritat als pobres i als
malalts. El Papa féu memòria també
de Santa Paulina i de tants consagrats
que són un do per a l’Església fins el
dia d’avui. En sintonia amb aques-
ta celebració, recordà els religiosos i
els missioners que han marcat la his-
tòria amb la seva presència i compro-
mís.

Els pobres són els
destinataris privilegiats
de l'Evangeli.

En començar el seu viatge li varen
preguntar per Mns. Oscar A. Rome-
ro. Va respondre amb una acusació a
la política d’apoderar-se de la figura de
Romero i, recalcant que fou assessi-
nat a missa, “donant testimoni de fe”,
digué que és ben possible que, sense
tardar massa i escoltant el clam popu-
lar des de fa temps insistent, sigui re-
conegut públicament dins de l’Església
com a màrtir i sant.

En un altre moment molt significa-
tiu, el sant pare, abraçà uns infants, i
convocà els cristians a anunciar la
força de la resurrecció a partir de
l’Heretat de l’Esperança, on es troben
tantes persones, principalment joves,
que busquen superar el problema de
les drogues, de l’alcohol i de la depen-
dència química.

Als sacerdots d’aquest continent i
a tots aquells que, com a missioners,
hi estan treballant: “el Papa –va dir–
acompanya la vostra activitat pastoral
i desitja que estigueu plens de consol i
d’esperança, i resa per vosaltres”.

2. Església missionera  i profètica a
Amèrica Llatina

Brasil, i Aparecida en particular,
fóren escollits pel papa per “una in-
tuïció” segons revela l’arquebisbe d’Apa-
recida, Dom Raimundo Damasceno,
després de la partida del pontífex. “Li
vaig preguntar el perquè d’aquesta
elecció, i el papa em va dir que fou una
intuïció,  i que s’havia mostrat encer-
tada i que no estava arrepentit. Hi
vàrem veure la mà de Déu”. Brasil
ocupa un lloc especial en el cor del
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papa, no sols “perquè va néixer cristià
sinó perquè posseeix el més alt nom-
bre de catòlics, però sobretot perquè
és una nació rica de pontencialitats
amb una presència eclesial que és
motiu d’alegria i esperança per tota
l’Església”. Per ell s’espera que pugui
donar un nou vigor i impuls missioner
al continent.

La fe en Déu ha animat la vida i la
cultura d’aquests pobles durant més
de cinc segles. Actualment, aquesta
mateixa fe ha d’afrontar seriosos rep-
tes. Respecte a aquests reptes, la Con-
ferència d’Aparecida, –en continuïtat
amb les de Rio de Janeiro (1995),
Medellín (1968), Puebla (1979), San-
to Domingo (1992)– va reflexionar
sobre aquesta situació per ajudar als
cristians a viure la seva fe amb alegria
i coherència, a prendre conciència de
ser deixebles i missioners de Crist, en-
viats per Ell al món per anunciar i do-
nar testimoni de fe i amor.

Després, el papa parlà del ric mo-
saic de la religiositat popular, on apa-
reix l’ànima dels pobles llatinoa-
mericans: reflecteix l’amor pel Crist
sofrent, el Déu de la compassió, del
perdó i de la reconciliació; el Déu que
ens ha estimat fins entregar-se per no-
saltres: l’amor al Senyor present a
l’Eucaristia, el Déu encarnat, mort i
ressuscitat per ser Pa de Vida; el Déu
proper als pobres i als que pateixen; la
profunda devoció a la Santísima Ver-
ge de Guadalupe, d’Aparecida o de les
diverses advocacions nacionals i lo-
cals.

És important recomençar des de
Crist en tots els àmbits de la missió i

transmetre-ho en un “llenguatge com-
prensible, inculturat, i fidel a l’Evan-
geli”. És necessari un salt de qualitat
en la vivència cristiana del poble, per
a testimoniar la seva fe de forma lím-
pida i lúcida. Aquesta fe, celebrada i
participada en la litúrgia i en la caritat,
nodreix i fortifica la comunitat dels
deixebles del Senyor i els edifica com
Església missionera i profètica.

3. Deixebles i  missioners: la icona
d’Emaús

La V Conferència té com a tema:
“Deixebles i missioners de Jesucrist,
perquè els nostres pobles tinguin vida
en Ell. –Jo sóc el Camí, la Veritat i la
Vida–“ (Jo 14,6). El Papa, després,
feu referència a una plana font, la
Icona d’Emaús, amb l’esperit que
pugui il·luminar el nou camí ecle-
sial del Continent de l’Esperança i de
l’Amor.

“L’Església té la gran tasca de cus-
todiar i alimentar la fe del Poble de
Déu, i recordar també als fidels
d’aquest continent que, en virtud del
seu bateig, estan cridats a ser deixe-
bles i missioners de Jesucrist”. Tots els
batejats reben de Crist, com els Apòs-
tols, el mandat de la missió: “Aneu per
tot el món i proclameu la Bona Nova
a tota la creació. Qui cregui i sigui
batejat, se salvarà” (Mc 16, 15)

La fe ens porta a la comunió: la
trobada amb Déu és trobada amb els
germans, i responsabilitat vers els al-
tres. “En aquest sentit, l’opció prefe-
rencial pels pobres està implícita en la
fe cristològica en aquell Déu que s’ha
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fet pobre per nosaltres, per enriquir-
nos amb la seva pobresa (cf. 2 Co
8,9)”.

Per formar al deixeble i  sostenir al
missioner, l’Església els ofereix, a més
del Pa de la Paraula, el Pa de l’Eu-
caristia. Respecte a això, ens inspira i
il·lumina la plana de l’Evangeli sobre
els deixebles d’Emaús. Quan s’as-
seuen a taula i reben de Jesucrist el pa
beneït i partit, se’ls obren els ulls, i
descobreixen el rostre del Ressusci-
tat. En escoltar la Paraula divina, el cor
frisa perquè és Ell qui l’explica i pro-
clama. L’Eucaristia és l’aliment indis-
pensable per a la vida del deixeble i
missioner de Crist.

L’Eucaristia suscita el compromís
evangelitzador i la solidaritat; desperta
en el cristià el fort desig d’anunciar
l’Evangeli i testimoniar-lo a la societat
per què sigui més justa i humana. De
l’Eucaristia ha brollat un immens cab-
dal d’amor i de justícia. Sols de l’Eu-
caristia brollarà la civilització de l’a-
mor, que transformarà Llatinoamèrica
i el Carib perquè, a més de ser el Con-
tinent de l’Esperança, sigui també el
Continent de l’Amor!

4. Coneixement profund de la Pa-
raula de Déu

Amèrica Llatina té “una gran set de
Déu”, confessà el papa. L’Església ca-
tòlica “transformada per la força de
l’Esperit està cridada a ser, en el món,
testimoni de l’amor del Pare, que vol
fer de la humanitat una única familia,
en el seu Fill” (cf. Encíclica Deus ca-
ritas est, 19). D’aquí el seu profund

comprimís amb la missió evangelitza-
dora, a servir la causa de la pau i de la
justícia.

Com conèixer realment a Crist,
seguir-lo i comunicar aquesta vida als
altres, a la societat i al món? “Per so-
bre de tot, Crist se’ns dóna a conèixer
en la seva persona, en la seva vida i en
la seva doctrina per mitjà de la Paraula
de Déu. En iniciar la nova etapa que
l’Església misionera d’Amèrica Llati-
na i del Carib es disposa a començar,
a partir d’aquesta V Conferència Ge-
neral a Aparecida, és condició indis-
pensable el coneixement profund de la
Paraula de Déu”.

Per això, cal educar al poble en la
lectura i la meditació de la Paraula de
Déu: que es converteixi en el seu ali-
ment perquè, per pròpia experièn-
cia, vegin que les paraules de Jesús
són esperit i vida (cf. Jo 6, 63). “Hem
de fonamentar el nostre comprimís
missioner i tota la nostra vida en la
roca de la Paraula de Déu. Per això,
animo a tots els Pastors a esforçar-se
en donar-la a conèixer”.

Hem de fonamentar el
nostre compromís
missioner i tota la
nostra vida en la roca
de la Paraula de Déu.

5. A mode de conclusió: una
abraçada brasilera i un petó

El papa quedà captivat per l’aco-
llida i per la festa del poble brasiler:
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Una Església en festa! Una Església
que celebra enmig del dolor i la violèn-
cia, i denuncia les injustícies cridane-
res des de la Paraula sempre viva i in-
terpeladora de l’Evangeli.

El papa comunicà que havia passat
dies “inoblidables” i va voler donar als
joves una “abraçada brasilera”. A un
periodista que em preguntava pel sentit
d’aquesta expressió li diria, més enllà
del diccionari, que és una abraçada que
deixa “petjada”, que és difícil d’oblidar.

El bisbe de Catanduva (São Paulo),
dom Antonio Celso Queirós, va dir
que cap de les paraules del papa eren
una “estirada d’orelles” als catòlics, tot
el contrari, eren un petó per a Amèri-
ca Llatina: “Res del que ha dit (el papa)
ha de ser interpretat com una estirada
d’orelles. Molt del que ha parlat fou
com un petó per a Amèrica Llatina”,
afirmà dom Celso, darrera de la ceri-
mònia d’obertura de la 5ª Conferència
General do Episcopado Latino-ameri-
cano, a Aparecida.

¡Quédate con nosotros!
Quédate con nosotros, Señor, acompáñanos aunque no siempre hayamos

sabido reconocerte.
Quédate con nosotros, porque en torno a nosotros se van haciendo más

densas las sombras, y tú eres la Luz; en nuestros corazones se insinúa la des-
esperanza, y tú los haces arder con la certeza de la Pascua.

Estamos cansados del camino, pero tú nos confortas en la fracción del pan
para anunciar a nuestros hermanos que en verdad tú has resucitado y que nos
has dado la misión de ser testigos de tu resurrección.

Quédate con nosotros, Señor, cuando en torno a nuestra fe católica surgen las
nieblas de la duda, del cansancio o de la dificultad: tú, que eres la Verdad misma
como revelador del Padre, ilumina nuestras mentes con tu Palabra; ayúdanos a
sentir la belleza de creer en ti.

Quédate en nuestras familias, ilumínalas en sus dudas, sostenlas en sus difi-
cultades, consuélalas en sus sufrimientos y en la fatiga de cada día, cuando en
torno a ellas se acumulan sombras que amenazan su unidad y su naturaleza. Tú
que eres la Vida, quédate en nuestros hogares, para que sigan siendo nidos don-
de nazca la vida humana abundante y generosamente, donde se acoja, se ame, se
respete la vida desde su concepción hasta su término natural.

Quédate, Señor, con aquéllos que en nuestras sociedades son más vulne-
rables; quédate con los pobres y humildes, con los indígenas y afroamerica-
nos, que no siempre han encontrado espacios y apoyo para expresar la rique-
za de su cultura y la sabiduría de su identidad.

Quédate, Señor, con nuestros niños y con nuestros jóvenes, que son la es-
peranza y la riqueza de nuestro Continente, protégelos de tantas insidias que
atentan contra su inocencia y contra sus legítimas esperanzas. ¡Oh buen Pas-
tor, quédate con nuestros ancianos y con nuestros enfermos! ¡Fortalece a to-
dos en su fe para que sean tus discípulos y misioneros!
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IV. Obrador



152152152152152



153153153153153

Introducció a la lectura de la pre-
sentació del Treball

_ Després del primer any de posar
en marxa la nostra nova diòcesi de
Sant Feliu,  el sr. Bisbe, d’acord amb
els òrgans de consell diocesans, pro-
posà per a dos cursos la reflexió so-
bre uns objectius per a la nostra Es-
glésia naixent: pertanyem a una Es-
glésia, i això ens porta a la correspon-
sabilitat eclesial.

_ Acabat aquest període, és el mo-
ment de recollir el treball de reflexió,
compartir-lo i oferir-lo com a primí-
cia d’aquesta Església jove que mira
endavant, conscient dels reptes que
avui se li plantegen, però esperançada
perquè el Senyor és enmig d’ella i

l’Esperit Sant la condueix. Avui, en
aquesta feliç avinentesa de trobar-nos
a redós de Santa Maria de Montserrat
i de festejar-la com a Patrona, cele-
brant la Pasqua i el dia del Senyor,
volem proclamar la joia de pertànyer a
l’Església de Crist que fa camí per les
nostres terres, i la urgència d’anunciar
l’Evangeli amb ardor, tots correspon-
sablement, amb el nostre bisbe al da-
vant, preveres i diaques, religiosos i
religioses, laics i laiques.

Pertinença i corresponsabilitat dio-
cesana

Les belles imatges que han estat el
punt de partida de la nostra reflexió i
diàleg –la vinya, el cep, la casa, el jar-

Presentació dels treballs dels grups
de l'objectiu diocesà 2005-2007.
La pertinença i corresponsabilitat
diocesana
ESGLÉSIA DE SANT FELIU DE LLOBREGAT

«Durant els darrers dos anys la nova  diòcesi de Sant Feliu de Llobregat ha
estat treballant dos objectius diocesans: la pertinença – el sentir-se i viure el
sentit d’Església – i la corresponsabilitat. Per a cada tema hi ha hagut un qua-
dern de fitxes per facilitar un treball de reflexió en grups. Grups ja existents en
la normalitat de la vida eclesial de cada lloc o bé formats per a l’ocasió. Al
final d’aquests dos anys s’ha recollit un resum concentrat de constatacions i
propostes, que són com un primer retrat del camí de la nova diòcesi. Aquí us
oferim el text que va ser proclamat en la trobada diocesana del passat 6 de maig
a Montserrat, que va ser un final festiu d’aquest itinerari, i sobretot va ser el
moment de la proclamació de la Mare de Déu de Montserrat com a patrona del
bisbat».
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dí, el vitrall, la nau…– ens han portat
a conèixer més la realitat eclesial i a
formular un munt de reflexions, valo-
racions i propostes que en el seu mo-
ment es donaran a conèixer amb tota
la seva extensió. Ara, com una primí-
cia, en presentem un recull que hem
agrupat en tres apartats: Motius per
donar gràcies a Déu, mancances que
ens estimulen com a veritables reptes,
i mirada al futur amb confiança i
corresponsablement.

1. Motius per donar gràcies a Déu:
_ El treball que hem compartit a

nivell diocesà ens ha fet més
conscients de la pertinença a
una comunitat de creients àm-
plia i diversa, i a la vegada més
propera; ens ha  ajudat a conèi-
xer més i millor la realitat de
la nostra diòcesi i a estimar-
la.

_ El treball i compromís de molts
laics i laiques, preveres, dia-
ques, religioses i religiosos de la
nostra Església, a través de les
parròquies, dels moviments i
dels diferents serveis que entre
nosaltres es porten a terme.

_ Els nois i noies de la diòcesi que
dediquen part del seu temps a
l’educació en el lleure, o treba-
llant en la solidaritat en tasques
de voluntariat i en ONG.

_ El treball de molts i moltes ca-
tequistes, acollidors i iniciadors
que acompanyen amb cordiali-
tat en el camí de la fe, a infants
i famílies, a parelles i a nois i
noies joves.

_ La presència propera del Bisbe
en les diferents realitats de la
nostra diòcesi.

2. Mancances que ens estimulen
com a veritables reptes

_ La nostra Església necessita,
seguint la imatge de la vinya,
ser  adobada i renovada per no
quedar-se seca, sense vigor en
les sarments. Hi ha, malgrat tot,
molts ceps que donen fruit, i
bo. El secret és estar units a
Jesús: viure la fe i transmetre-
la. I estimar-nos més, nosaltres
i els altres.

_ l’Església viu una situació difí-
cil. L’entorn que respira dificul-
ta la recepció de la saba en
moltes sarments. El vent del
món bufa fort. Ens cal un es-
perit crític i d’autocrítica, lú-
cid, inspirat en la fe, davant si-
tuacions i esdeveniments, i fer
possible que la font de l’Evan-
geli continï fent arribar la seva
frescor i vitalitat als cristians
d’avui i als homes i dones d’avui.

_ La nostra Església necessita
estar ben atenta i oberta a la
realitat social actual que avui
s’expressa, entre d’altres, en  el
camp de la família, en la pre-
sència i el lloc de la dona en la
societat i en l’Església, en els
nouvinguts i la seva acollida, en
els marginats i l’atenció que
reben, en els allunyats i els
ponts de diàleg a oferir...

_ Constatem que els homes i do-
nes d’avui, els joves i els in-



155155155155155

fants necessiten rebre el mis-
satge de Crist –la bona notícia
de l’Evangeli– en un llenguatge
entenedor i que il·lumini la seva
vida.

_ Per abordar l’evangelització de
les noves generacions ens cal,
tant als preveres com als laics i
laiques, una preparació adequa-
da. La formació i la catequesi
d’adults són tasques demana-
des amb insistència.

_ Constatem la falta de coneixe-
ment de l’organització diocesa-
na i la manca de comunicació
entre les nostres diverses reali-
tats eclesials. Ens cal més in-
terès per conèixer la pròpia Es-
glésia, més coordinació, i tenir
unes relacions més càlides per
a estrènyer les relacions entre
nosaltres, entre parròquies d’un
mateix arxiprestat, i entre par-
ròquies i moviments.

_ La constatació de la diversitat
no ha de portar tancaments ni
exclussions. És un repte. La
vocació de vitrall lluminós ens
estimula a compartir el nostre
lloc i riquesa en l’Església que
formem.

_ Constatem que el nostre testi-
moni en les celebracions litúr-
giques demana una participació
més viva. Cal que les nostres
celebracions mostrin la novetat
del missatge de Jesús i a la ve-
gada hi aportem una pregària
ben atenta a les necessitats
pròximes de les persones i món
que ens envolta.

3. Mirada al futur amb confiança i
corresponsablement

_ Mirant endavant, moltes pa-
raules i expressions van donant for-
ma i marquen la direcció del nostre
formar Església i ser-ne corresponsa-
bles, tant personalment com comuni-
tària: acolliment, coherència, comuni-
cació i participació a tots nivells, més
coneixement de tots, optimisme que
brolla de la fe, donar confiança; atents
als signes dels temps, oberts a les rea-
litats socials d’avui; compromesos en
les tasques eclesials, diàleg i delegar
responsabilitats quan calgui; calidesa
en les nostres relacions; pregària, ser-
vei, compromís de viure segons Crist;
Conèixer Crist i reconèixer-lo en els
germans; oberts a l’Esperit, enviats
per Ell. Buscar camins junts...

_ La nau de Crist travessa els
temps amb tempestes i dificultats, com
la barca de Pere, però el vent de
l’Esperit infla les veles per seguir en-
davant. En aquesta nau tots hi tenim
un lloc des del qual cadascú està cri-
dat a col.laborar: ens necessitem i
complementem. Cal que a nivell de
comunitats i de diòcesi cerquem oca-
sions i moments per a escoltar-nos,
compartir experiències, contrastar
criteris, gaudir junts i així sentir que
estem construint junts la nostra Esglé-
sia, amb l’impuls de l’Esperit.

_ En el treball de l’Església es va-
lora la gran aportació dels se-
glars i la seva responsabilitat en
la tasca d’anunciar el Regne de
Déu en els ambients on es mouen.

_ Es demana més reconeixement
del paper de la dona a l’Església
i potenciar la seva participació
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en els serveis i organismes de
tots tipus.

_ Es demana per als laics i laiques
el seu lloc propi en l’Església,
més confiança i més atenció a
les seves iniciatives de corres-
ponsabilitat.

Som i formem part de l’Església
diocesana. Volem ser-ne responsables
i això vol dir que estem disposats i dis-

posades a respondre, a actuar; també
volem ser-ne corresponsables, això
significa participació i compromís. La
nostra Església ens ofereix un lloc,
com a infants, com a joves, com a
persones adultes, siguem laics o lai-
ques, religiosos, religioses diaques o
preveres. La nostra diòcesi –pastors i
fidels– respira un aire nou que el veiem
com a presència de l’Esperit i és mo-
tiu de goig i d’esperança.

ESGLÉSIA DE SANT FELIU DE LLOBREGAT:
CAMINEM PLEGATS!
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Proclamació de la Mare de Déu de Montserrat
com a Patrona de la Diòcesi de Sant Feliu de Llobregat,
6 de Maig de 2007

Santa Maria, Mare de Déu de Montserrat,
Vós sou l’espill nítid
on la nostra Església s’emmiralla,
Vós la mare que ens engendra,
Vós la germana que ens acompanya.

Amb Vós volem presentar al Senyor
la humanitat, el que som i tenim.
I amb Vós, entonant càntics de lloança,
acollir, en la nostra petitesa,
les meravelles del seu poder.

Concediu-nos a nosaltres,
pelegrins de la terra promesa,
de romandre fent camí, ferms com Vós,
sigui vora la Creu en hores de foscor,
sigui amb els germans en dies de llum i flama.

Vós, beneïda en la fe i en la pobresa,
atanseu-nos els favors del vostre Fill
sobre la nostra gent,
sobre les vinyes i les fàbriques,
sobre el riu, la terra i la mar.

Feu que l’Església de Sant Feliu de Llobregat
no perdi mai l’horitzó de la vostra muntanya,
ni per la boira de l’error,
ni pels miratges seductors,
ni per les llàgrimes del sofriment.

Ans concediu-nos de sostenir la mirada
que us contempla voltada de sol.
En Vós la nostra Església és ja al cel
mentre, encara a la terra, camina oferint
el llevat d’una inestroncable esperança.

                                   Bisbat de Sant Feliu de Llobregat
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V. Ressenyes
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A quaranta anys del Vaticà II.
Com veig l'Església a casa nostra?
De Xavier Batiste i Mercadé
Col·lecció l'Espiga, 90. Publicacions de l'Abadia de Montserrat. B. 2006.

Mossèn Xavier Batiste, prevere del
bisbat de Lleida i col·laborador de
Quaderns de Pastoral des de fa molts
anys, publica, en una setantena de pà-
gines, la seva reflexió humil, positiva
i esperançada sobre l’Església a casa
nostra, en l’avinentesa dels 40 anys del
Concili Vaticà II, com ressalta Mn.
Ramon Prat en el pròleg.

El llibret de Xavier Batiste és més
que un elenc de realitats, institucions i
serveis de l’Església catalana; és una
contemplació de les senzilles realitats
i de les persones en el moment actual,
i una meditació dels reptes i esperan-
ces que amenacen i estimulen, alhora,
els homes i dones cristians que fan
camí en els nostres temps.

L’escrit, curt i de fàcil lectura, fa el
servei d’ajudar a repassar el que és vi-
sible en la nostra Església com un exer-
cici humil i esperançat de les virtuts que
sostenen el treball pastoral –el dels pre-
veres i el dels laics– de cada dia.

Estructurat en sis breus capítols,
després d’una pinzellada al que fou
l’Església de Catalunya, descabdella

les diverses realitats que visualitzen
l’estat actual: les comunitats, els ser-
veis, els ministeris i els carismes, els
moviments i els corrents de pensa-
ment i de vida. Un elenc realista i hu-
mil, però esperançat que no amaga els
reptes però que manté l’esperança.

Tota la reflexió queda embolcalla-
da en la metàfora que li serveix
d’introducció i de conclusió: el San-
tuari de la Salut i la font de Fontcal-
da a la serra de Pàndols al bisbat de
Tortosa on està enterrat el gran teòleg
Dr. Joan B. Manyà. Una senzilla ermi-
ta una font d’aigua calda i el rierol son
tot el contrari de la imatge que solem
tenir de l’Església més aviat identifica-
da amb les grans catedrals. La font i
el rierol d’aigua viva s’acosten més a
la realitat de l’Església volguda per
Jesús.

Aquest llibret es llegeix d’una tira-
da i és un antídot contra els somnis de
grandeses que no són de l’Evangeli,
però també contra la desesperança i
del desànim que sovint ens assetgen en
els temps actuals. Una bona lliçó de
realisme pastoral.

P. ANTONI SERRAMONA, secretari del CEP.
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Matrimoni i diaconat en l'Església de
comunió
De Montserrat Martínez i Deschamps
Ed. Claret, col. Horitzons, 31. Barcelona 2006.

Montserrat Martínez i Deschamps
és Llicenciada en Filologia Clàssica,
Filologia Anglesa i Ciències Religioses.
Esposa i mare de quatre fills, el seu
matrimoni té com a tret diferencial els
25 anys de diaconat del seu espòs
Aureli Ortín Maynou. Des del 1978
exerceix com professora d’anglès i de
religió al Col·legi Casp dels Jesuïtes de
Barcelona, i com a directora del Ser-
vei de Catequesi de la Fundació Canò-
nica mn. Manuel Bonet de Barcelona.

En el llibre que us volem presentar,
l’autora ens explica de manera plane-
ra i propera, des del cor i la seva ex-
periència, en primera persona, la relació
que s’estableix entre dos sagraments
eclesials com són el matrimoni i el de
l’orde del diaconat. Després de pre-
sentar-nos per separat una reflexió
teològica sobre els dos sagraments, els
analitza i presenta conjuntament des
d’un punt de vista teòric, vivencial i
amb una reflexió plantejant fortaleses,

i dificultats, reptes i punts d’enriqui-
ment d’aquesta doble sacramentalitat
en les persones, en la parella, en una
Església en comunió, com ella mateixa
ens diu.

En diverses ocasions al llarg del lli-
bre, i fruit d’una profunda estimació
per l’Església i creença en el laicat,
fa referència a la corresponsabilitat
d’aquest en la missió eclesial, en el
moment en què es comprèn, es viu i
es creu que és de la condició humana
la comunió amb la missió de l’Església
de Jesucrist.

Basant-se en els seus coneixements
teològics, i desgranant diferents docu-
ments doctrinals, ens apropa a aquests
dos sagraments, ens presenta un acu-
rat recorregut històric del diaconat, una
sincera i profunda reflexió sobre el
matrimoni cristià i l’amor conjugal, i
reafirma l’important i destacat paper
del laicat en el si de l’Església.

ANNA-BEL CARBONELL, cap de redacció de Quaderns de Pastoral.
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